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„leder voor zich en God voor
DIE TIJD IS VOORBIJ! !

We staan voor een catastrofe, zo 
hebben de persmedia ons gemeld en 
dat is nogal ongenuanceerd.
Maar zegt prof. Böttcher zo is de 
situatie niet. In het M.I.T. rapport 
wordt getracht weer te geven wat het 
resultaat is van een analyse door de 
computer. O.a. is nagegaan wat er 
gaat gebeuren als alles zo door loopt 
zoals het nu loopt. Nu weet iederéén 
dat het niet zo doorloopt, maar als 
oefening is het nuttig na te gaan, wat 
er gebeurt als alles zo door zou blij
ven lopen zoals het nu loopt. Bv. uit
putting van natuurlijke hulpbronnen, 
bevolkingstoename en vervuiling. Het 
zijn dan ook geen toekomst voorspel
lingen want we weten dat het niet zo 
blijft door gaan. Wij (de club van 
rome) wilden echter weten hoe labiel 
de situatie op dit moment is. We kun
nen in ieder geval wel vaststellen dat 
er ingrijpend gecorrigeerd moet wor
den, met lapmiddelen komen we er 
niet. Dit proces is al op gang geko
men. In juni dit jaar wordt het UNO 
congres in Stockholm gehouden over 
milieu-problematiek; bij de overheid 
en industrie wordt hard gewerkt'aan 
corrigerende maatregelen. Prof. Bott
elier is gematigd optimistisch over Uc 
afwikkeling van deze problematiek. 
Naarmate het milieu verder vervuilt

wordt de weerstand daartegen groter, 
dat noemt hij tegenkoppelingen die in 
het „systeem” zijn ingebouwd.

De democratie moet verbeterd wor
den.
De huidige democratie functioneert 
onvoldoende om de problemen op te 
lossen. De stelling dat slechts ’n dicta
tuur een uitweg biedt acht hij verwer
pelijk.; dit zou een éénzijdig autoritair 
beslissingsproces ten gevolge hebben. 
Hij stelt drie dingen duidelijk voorop:
1. Overal ter wereld moeten we een 

verregaande modernisering van de 
overheidsapparaten op alle niveau’s 
krijgen, meer flexibeler, efficiënter 
in het functioneren. De overheden 
zijn niet met hun tijd meegegaan. 
Nu werkt door die ingebouwde 
traagheid het apparaat zo lang
zaam, dat beslissingen vaak zo 
laat komen, dat het niet meer hoeft. 
Verder is het zo ondoorzichtig ge
worden dat gemeenteraden, parle
ment etc. geen greep meer hebben 
op wat er gebeurt. Ze weten 
nauwelijks wat er werkelijk gaande 
is. Het is niet omdat ze zo dom 
zijn, maar omdat het zo ingewik
keld is geworden. Bv. de staats
begroting is zo gecompliceerd dat 
je het als parlementslid niet meer
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kunt volgen.
De democratie, zo zegt prof. Bött
cher moet weer duidelijker functi
oneren. De Volksvertegenwoordi
gers moeten onverkort hun huidige 
taak behouden, deze visie stelt 
hij tegenover die van Prins Bern- 
hard, die de parlementsleden nu en 
dan enige jaren naar huis wilde 
sturen.

2. Dringend nodig is dat het over
heidsbeleid overal ter wereld meer 
geïntegreerd beleid wordt, er moet 
veel meer rekening gehouden wor
den met het inelkaar grijpen van 
problemen.

3. Dat betekent dus ook dat bij een 
vergaande internationale samen
werking, de problemen niet bij een 
landsgrens ophouden.

Mentaliteitsverandering is nodig.
Dr. Peccei ziet dat onze massa-demo- 
cratie de ingewortelde neiging naar 
bevrediging van de individuele be
hoeften zal weten te weerstaan. Prof. 
Böttcher illustreert dit door erop te 
wijzen dat wij sinds het begin van de
ze eeuw al gewend zijn aan beknotting 
in persoonlijke vrijheid.—  Aan het be
gin van 1900 werd er nog door een ad- 
vokaat in Rotterdam ’n aanklacht we
gens vrijheidsbelemmering ingediend,
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Sinds de publiciteitsmedia ons con
fronteerden met gegevens uit het in 
juni 1971 gereedgekomen ontwerp- 
rapport van het door prof. Meadows 
geleide M.I.T.-team getiteld "The 
limits to growih; a global challenge", 
het resultaat van een onderzoek in 
opdracht van de Club van Rome, is 
de belangstelling voor "De Crisis van 
het Mensdom" in ons land enorm toe
genomen. Reden dat wij eens een be
zoek brachten aan prof. dr. C. J. F. 
Böttcher, voorzitter van de Raad van 
Advies voor het Wetenschapsbeleid 
en lid van de Club van Rome.
Hoe groot de Nederlandse belangstel
ling is, is al gauw merkbaar binnen 
de voormalige residentie van oud-mi- 
nister Luns op Plein 1813 in Den 
Haag, waar de adviesraad voor het 
Wetenschapsbeleid sinds enkele 
maanden zetelt. Je bent niet de enige 
die een afspraak heeft met de profes
sor. Achter het keukenraam herken je 
bekende journalisten en de kamer van 
de secretaresse doet je denken aan 
de wachtkamer van een arts. Daar 
ben je dan ondertussen getuige 
van binnenkomende telefoongesprek
ken zoals de secretaresse van dr. 
Peccei, de Italiaanse voorzitter van 
de Club van Rome, en iemand van het 
kabinet van de minister-president, die 
de professor ook dringend wil spre
ken.

omdat deze gemeente een verordening 
invoerde welke je verplichtte de rech
terhelft van de weg te berijden.—  De 
community van deze tijd stelt weer 
heel andere eisen. Individueel hebben 
we wel een grote vrijheid, er is meer 
tolerantie op het zuiver persoonlijke 
gebied, maar dat geeft collectief 
grotere en meer verantwoordelijkheden. 
In de samenleving zullen als het leven 
gecompliceerder wordt, naarmate we
tenschap, technische, economische en 
sociale ontwikkeling voortschrijdt, de 
persoonlijke vrijheden moeten worden 
ingepast in het totaal. Daar is niets 
aan te doen, maar dat is ook helemaal 
niet erg. Men heeft vroeger een veel 
te grote individuele vrijheid gehad. 
Het idee: „leder voor zich en God voor 
ons allen” is voorbij. Dat vind ik als 
Liberaal helemaal niet erg, zo zegt hij. 
Je moet gewoon een stuk persoonlijke 
vrijheid prijsgeven. Dat is geleidelijk 
aan ook steeds meer gebeurd. Ook zo 
met de bedrijven, wat die aan samen
werking met de overheid moeten op
brengen was vroeger ondenkbaar.
Ze hebben die samenwerking zelf ook 
nodig. Hoe kunnen b.v. bedrijven als 
Hoogovens en Shell hun toekomst- 
planning doen als ze niet weten wat 
het zeehavenbeleid van de overheid 
is. De meeste bedrijven kunnen niet 
meer plannen als ze niet nauw samen
werken met de overheid en dat is ook 
helemaal niet erg.

Bevolkingsproblematiek
Prof. Böttcher noemt het ’n opvoedings 
en mentaliteitsprobleem. De bevolking

moet via publiciteitskanalen - die heb
ben hierin een hele grote taak - tot 
een andere mentaliteit gebracht wor
den. Wij kunnen niet zover gaan dat 
we met de conceptie van een derde 
kind abortus eisen. Dat gaat natuur
lijk te ver, zoiets moeten we maar aan 
de landen overlaten waar wel dicta
tuur is. Maar er moet wel iets gebeu
ren op de één of andere manier. Ove
rigens behoeft aan het bevolkingspro
bleem hier in het westen niet meer 
zoveel te gebeuren. Nog iets bijsturen 
en het ideaal van bevolkingsstabili- 
satie is gerealiseerd. We hadden er 
natuurlijk eerder mee moeten begin
nen. De hele problematiek waar we in 
Nederland mee zitten is dat we nu 
ineens met verbazing constateren dat 
13V2 miljoen mensen hier eigenlijk 
te veel is.

Leven met 131/2 miljoen mensen.
Plotseling is Nederland erg bereid 
alles te doen voor natuurbehoud, maar 
daarnaast moeten we ook leven en 
werken. Dat betekent dat je compro
missen moet sluiten. Een voorbeeld: 
een heet hangijzer is de leidse baan. 
Natuurlijk is het jammer dat je een 
stuk polderlandschap moet missen, 
maar het vervoer zal ook moeten 
plaatsvinden. De enige mogelijkheid is 
een geintegreerd plan op te stellen 
voor dat gebied van circa 1800 ha. 
polderland. Die kunnen we gaan ver
delen. Een paar honderd ha moet je 
beschermen als natuurmonument. Dan 
moet je ook nog aan de recreatie 
denken met al die mensen, en dan 
zul je helaas die 3 of 5% van die 
1800 ha moeten offeren die nodig zijn 
om die ene autoweg nog aan te leggen. 
Die heb je trouwens alweer nodig om 
al die mensen naar het recreatiegebied 
te vervoeren en dan kun je wel zeggen 
„laat ze maar op de fiets gaan” , maar 
dat gebeurt toch niet. De trend is dat 
je misschien schonere auto’s krijgt, 
misschien kleinere electronische au
tootjes, maar gemotoriseerd vervoer 
is toch niet meer tegen te houden.

N.V. SCHEEPSWERVEN meter lang. Overdekt droogdok
voorheen 116x30 meter, geschikt voor

PIET HEIN het zwaarste materiaal.
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WERVEN TE BOLNES Ridderkerk 01896 3644-3409
EN PAPENDRECHT Papendrecht

Twee dwarshellingen, elk 115 01850 3774 8329-20466
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Energie voorziening (kernenergie?)
Prof. Böttcher wijst natuurlijk op la
tere mogelijkheden van ruim gebruik 
van kernenergie, maar eerst krijgen we 
een moeilijke overgangsperiode, waar
in energie een schaars artikel zal zijn, 
bij het ontwikkelen en gebruik van 
kernenergie moeten ook nog grotere 
problemen worden opgelost. Bv. de 
uitgebreide technische voorbereidingen 
voor al die centrales en het probleem 
van het koelwater.
Dit geeft ook nog een enorm kosten- 
probleem. In de naaste toekomst, het 
is al gezegd, gaat er tijdelijk een ener
gie schaarste komen. We zouden op 
het energieverbruik nu al kunnen be
zuinigen; kleine voorbeelden; minder 
verlichting ’s avonds, maar hoeveel 
brandt er overdag ook niet onnodig - 
en in de winter de gordijnen dicht 
’s avonds (warmteverlies).

Geen lege flessen meer weggooien
Het opnieuw verwerken van afvalpro- 
dukten zou veel kunnen bijdragen aan 
de oplossing van de problemen. Oude 
kranten zouden weer als voor de oor
log kunnen worden ingezameld en niet 
al dat papier verbranden en dan uit 
CO 2 weer nieuwe bomen laten groei
en, om dan die bomen weer te verwer
ken in de papierindustrie. Het verwer
ken van die bomen tot pulp is het 
meest vervuilende, daar kunnen ze in 
Zweden over meepraten. Het is te gek 
dat wij al die kranten etc. meestal 
nauwelijks gelezen in de vuilnisbak

Staatssecretaris Vonhoff is uit 
principe niet bereid politieke jongeren 
organisaties te subsidiëren. Hij is 
überhaupt tegen politieke subsidie. 
Als de Tweede Kamer hem echter een 
motie opdringt zal hij deze wel uit
voeren. Dan komt de subsidie via de 
politiek, ’t Is niet belangrijk hoe ze 
er komt. Voor Vonhoff kennelijk ook 
nietl Voor hem is ' thooguit een af
gang.

TV De nieuwe Marx schijnt onderweg 
te zijn, zou de nieuwe Thorbecke al 
voorbij zijn? ’t Zou dan wel onopge
merkt gegaan zijn, maar ja zo zijn de 
liberalen van tegenwoordig.

■fe Een VVD’er tijdens de kadercur
sus: „W ij liberalen moeten goed voor 
de rest zorgen” .
Wij: Laat de liberalen maar uitkijken 
dat die rest straks niet voor hen moet 
zorgen.

mikken om ze maar weer te laten ver
branden.
In Amerika zijn fabrikanten die 30% 
oude flessen verwerken in hun smelt. 
Schoonmaken is voor de fabrikant niet 
meer lonend, maar het is toch ook 
absurd dat wij die flessen nu ook al 
in de vuilnisbak stoppen. Die gaan in 
de verbrandingsinstallaties waar ze 
tot slakkenvorming aanleiding geven. 
We moeten dus naar „recycling” toe. 
Dat wordt een van de grote punten in 
de komende tien jaar. Oook misschien 
met automobielen, het terugnemen en 
de materialen weer verwerken. En nu 
ook wat dit betreft is prof. Böttcher 
gematigd optimistisch.

M.I.T.’s voortijdige publicaties
Over de inhoud van het officiële rap
port „The Limits to growth; a global 
challenge” zegt Böttcher nog wei
nig. Het was niet de bedoeling dat er 
reeds enige bekendheid aan het in 
juni gereedgekomen concept gegeven 
zou worden. Op gecompliceerde wijze 
is het echter aan de Nederlandse pu
bliciteitsmedia uitgelekt en hot news 
geworden. In andere landen zwijgt 
men nog in alle talen. Twee artikelen 
in de Observer waren de enige andere 
west-Europese reacties. De alarme
rende reactie in ons land wordt door 
de Club van Rome als zeer positief 
ervaren. Dit had tot gevolg dat er 
sinds kort ook een kantoor in Den 
Haag is gevestigd om alle belangstel
ling tegemoet te kunnen komen. Het 
officiële rapport dat nu in maart gaat 
verschijnen wijkt beduidend af van het 
concept van dë groep Meadows dat 
nog teveel gebaseerd was op Ameri
kaanse gegevens en de relaties daar
tussen. Van ’n nieuw onderzoek - waar 
in Geneve aan gewerkt wordt o.a. 
door de Japanner Dr. Kaya, die gelijk
tijdig met het Meadows-onderzoek 
voor Japan met een veel geraffineerder 
model, met ook sociale en psycholo
gische factoren, een onderzoek heeft 
geleid dat met 72 aspecten van de 
Japanse samenleving rekening hield, 
zowel kwantitatief als kwalitatief - 
heeft prof. Böttcher meer verwach
tingen. Het Meadows concept zegt 
prof. Böttcher was wat te naief en 
ging teveel uit van de wereld als een 
homogeniteit. Eén van de kritische op
merkingen van de Club van Rome tav. 
het MIT-rapport was dat het wel leek 
of ze nu al wisten welke combinatie 
van maatregelen er precies nodig is 
voor de bijsturing. Naar de mening 
van de Club van Rome is het model 
daarvoor te simpel. Er valt wel vast 
te stellen dat er een combinatie van 
maatregelen mogelijk is om goed bij 
bij te sturen. Maar wat nu precies de 
ideale combinatie is zullen we in de 
komende jaren nog nauwkeuriger moe
ten vaststellen Een precieser model
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maakt de conclusie natuurlijk eerder 
meer dan minder verontrustend.
Het officiële MIT-rapport zal met in
leiding en commentaar van de stuur
groep van de Club van Rome in maart 
a.s. bij Univers Books te New York 
verschijnen. Alleen in Amerika al zul
len 5000 exemplaren aan belangrijke 
figuren, te beginnen bij de president, 
worden toegestuurd.
Gelijktijdig of iets eerder zal de Ne
derlandse vertaling worden uitgebracht 
door uitgeverij Het Spectrum als een 
jubileum-uitgave: de vijfhonderdste in 
de Aulareeks. Het boekje zal voor 
iedereen verkrijgbaar zijn tegen de 
uitzonderlijk lage prijs van ƒ 2.50.

Deelname van de ontwikkelingslanden 
is belangrijk
Mensen uit dertig landen, om enkele 
kwaliteiten te noemen, een Duitse eco
noom, een ambtenaar uit India, een 
Frans milieudeskundige, een Ameri
kaans bioloog, een Japanse topmana
ger, een Argentijns jurist, een arts uit 
Liberia, een Belgisch bankier, een Joe
goslavische socioloog en een Cana
dees politicus. Er zijn zo’n 50 leden 
met een stuurgroep van 8 personen. 
De derde wereld is nog maar matig 
vertegenwoordigd, maar uit die landen 
moeten er nog meer komen, zegt de 
professor. Uiteraard is voor hen het 
milieuprobleem nog niet belangrijk. 
Zolang je nog honger hebt denk je 
niet aan het milieu en als je nog maar 
begint te industrialiseren is iedere 
rookpluim die uit een fabrieksschoor
steen komt een teken van welvaart. 
Toch kunnen de ontwikkelingslanden 
van invloed zijn bij de oplossing van 
het milieuprobleem. We kunnen b.v. 
de industriën naar de grondstoffen
bronnen brengen. Hoeveel vervoer 
scheelt dat niet.

Meer aktiviteit van de regerings
partijen
Nu de belangstelling voor de positie 
van het mensdom met de dag groter 
wordt - we worden hier dagelijks met 
de problemen geconfronteerd - valt er

11-12 februari 
Hotel de Paasberg 
Ede

politieke munt uit te slaan. Dit heb
ben de oppositiepartijen maar al te 
goed begrepen. Niet dat dit verkeerd 
is, want het kan niet genoeg onder 
de aandacht van de mensen gebracht 
worden. Maar waarom blijven de re
geringspartijen hierin achter. Zij han
delen angstvallig voorzichtig. Jammer, 
want op die manier wordt het pro
bleem tot een partijpolitiek stok
paardje, wat het gevolg kan hebben 
;dat bij sommige bevolkingsgroepe- 
ringen het probleem niet op de goe
de manier overkomt.

opgetekend uit het gesprek 
met prof. Böttcher door 
Anneke Gijsberts 
Ko van Doorn

PERSOONLIJKE VRIJHEID
Eén van de peilers van het liberalisme 
is de persoonlijke vrijheid en de vrij
heid van meningsuiting.
De VVD pretendeert deze beginselen 
voor te staan en wij achten de geko
zen ,Jiberale" parlementariërs zó 
liberaal dat zij deze beginselen con
tinu hanteren. Maar dat blijkt een 
grote vergissing te zijn, want wie 
staan er het eerste klaar om die vrij
heden van anderen te beknotten? De 
liberalen! I
Als in het parlement het tuchtrecht 
en de burgerrechtelijke positie van 
de militair aan de orde komt, wil de 
VVD liever wachten op de uitspraken 
van de eenzijdige commissie Van 
Rijckevorsel, en vindt de huidige on
democratische, onliberale en paterna
listische gang van zaken voorlopig 
nog goed, inplaats van de waarde die 
zo gehecht wordt aan deze vrijheden 
eens naar buiten te dragen.
Dr. Mansholt schijnt niet het recht te 
hebben op vrijheid van meningsuiting 
en politiek handelen. Het zo liberale 
Eerste Kamerlid Ir. J. Baas vond, 
kennelijk in tegenstelling tot het ka
binet, dat de heer Mansholt geen 
vrij mens is. Zijn soms alleen libera
len vrije mensen?
Als de VVD aan de praktische uit
voering van de V van Volkspartij, de V 
van Vrijheid en de D van Democratie 
inhoud wil geven dan moet dat beslist 
niet op deze manier.
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S c h o o n  m il ie u  

i s  s c h a a r s

door Ko van Doorn

De economen spreken over "schaars” 
wanneer "een goed”  - dit is een pro- 
dukt of iets wat je voor het produ
ceren nodig hebt - niet voor iedereen 
zomaar in overvloedige mate voor het 
grijpen ligt.
In dit artikel wordt gesproken over 
het vroeger aanwezige schone milieu, 
als een feitelijke situatie, van welke 
situatie de mens het middelpunt was. 
De nadruk wordt gelegd op de menta
liteit van onze voorouders, die in aller
lei uitingen zich ook als het middel
punt zagen van het milieu waar ze in 
leefden. Deze vroegere situatie van 
overvloed en de daarbij horende men
taliteit wordt dan vergeleken met de 
huidige situatie en de mentaliteit die 
daarbij heerst, waarna de nadruk valt 
op de mentaliteit die in onze huidige 
situatie zou moeten heersen.
Schoon milieu was vroeger in over
vloed aanwezig. Er was frisse lucht 
in overvloed, bruikbaar water was er 
meer dan genoeg. Grondstoffen waren 
er onbeperkt. Eigenlijk was de toen 
geldende mening dat de genoemde fac
toren lucht, water etc. net zo oneindig 
aanwezig waren, als de kosmos dat 
- naar men toen meende - was. Men 
beschouwde de primaire levensvoor
waarden als een gave, door de natuur 
aan ons geschonken. De natuur gaf 
zonder daar iets voor terug te vragen. 
,,Dat terugvragen, dat kan toch niet” , 
zal misschien iemand zeggen. Alleen 
mensen kunnen iets echt vragen, om
dat zij redelijke wezens,zijn, met rede 
uitgerust zijn, terwijl de natuur rede
loos is.
Ja, ja, dat was vroeger de geldende 
filosofie, en nog steeds klinkt zij ac
ceptabel. Maar het is hier nu niet de 
plaats om hierop door te gaan, maar 
het is wel logisch om het gevolg van 
het handelen met deze levensvisie, 
eens na te gaan.

Economisch denken en milieu
Meestal wordt er voor iets wat schaars 
is een prijs 'betaald. Wanneer dat niet 
zou gebeuren, zou de bron waaruit 
dat schaarse komt, of de producent

die dat produceert, snel opdrogen, 
c.q. „over de kop” gaan. Dit ligt ten 
grondslag aan ons hele marktmecha
nisme. Voor iets wat in overvloed aan
wezig is wordt geen prijs betaald. Het 
valt min of meer buiten het systeem 
van marktmechanisme. Vroeger werd 
dus voor het schone milieu géén prijs 
betaald, want het was er in overvloed. 
Maar geleidelijk brak bij de econo
men het bewustzijn door, dat er toch 
in het systeem van het prijsmechanis
me allerlei factoren van invloed waren, 
die niet gehoorzaamden aan de wet 
„voor wat, hoort wat” . Wanneer bv. 
mijn buurman zorgt voor een goede 
verlichting op zijn erf, dan pik ik ook 
een graantje mee door wat meer licht 
bij mijn huis te hebben, als het donker 
is. Wanneer hij echter de distels in 
zijn tuin welig laat tieren, pik ik geen 
graantje mee, maar ben ik geneigd de 
zaadjes van die plant in mijn grond 
niet te pikken.

In het eerste voorbeeld is mij niet ge
vraagd, voor de lamp van de buurman, 
of misschien voor zijn fraaie tuin 
waarvan ik geniet, te betalen. Maar 
toch trek ik profijt er van, of geniet 
ik ervan. In het tweede voorbeeld heb 
ik niet gevraagd naar zijn distelzaden, 
of misschien naar het geluid van zijn 
haan, omdat hij rumoerig pluimvee 
houdt. Maar toch word ik ermee op
gescheept.
De economen noemden zulke dingen, 
in hun verhelderd bewustzijn, posi
tieve c.q. negatieve externe effecten 
in ons prijsmechanisme. Het zijn 
bijverschijnselen waarvoor in sommige 
gevallen wél betaald zou moeten wor
den. De goede kwaliteiten van het mi
lieu, waarvoor nooit betaald werd, is 
zo’n extern effect. In dit artikel wordt 
het economisch denken ten tonele ge
voerd, omdat juist economen zo ver
antwoordelijk worden gesteld, voor de 
huidige kritieke situatie van ons mi
lieu. Zij beschouwden het milieu in 
hun denken maar al te lang en al te 
vaak als een externe factor, waar je 
onbekommerd een beroep op kon 
doen, zonder er iets voor terug te hoe

ven doen, zoals de zorg voor het in 
stand houden daarvan.
Terecht zij erop gewezen, dat ook in 
andere vormen van specialistisch den
ken, de zaken er tot voor kort precies 
zó voorstonden.

Mentaliteit
Men was over het algemeen begees
terd door de gedachte aan oneindige 
mogelijkheden in een oneindige we
reld.Maar sedert het begin van deze 
eeuw brak het inzicht bij enkelen door, 
dat ten eerste die wereld niet onein
dig, maar eindig was. Het begon met 
de wetenschap dat het heelal eindig 
was. Dit feit is weliswaar niet van toe
passing in de contekst van dit artikel, 
maar wel een aanwijzing voor de ver
andering in het wetenschappelijk 
denken en is daarom als illustratie 
vermeld.
Het tweede feit is voor ons van veel 
groter belang. Men ontdekte dat onze 
aarde een samenstel van zichzélf on
derhoudende systemen was, tesamen 
één systeem van kringloop, zogezegd 
een ecologisch systeem vormend. Nu 
leek dit systeem tot voor kort onver
stoorbaar, in zijn overvloed van ingre
diënten, maar de huidige kennis, de 
compositie van de feiten spreekt dat 
tegen!
In ieder geval is het zo, dat de leef
situatie van de mensen al minder on
verstoorbaar is, dan het hele systeem 
waarin we leven.

■>r In de huidige defensiebegroting 
zijn nu ook de luchtafweerapparaten 
opgenomen, waar Den Toom geen 
geld voor had en ze trouwens ook niet 
nodig achtte. Maar ja Den Toom had 
een pet en die heeft De Koster niet.

■fo Wie is er nu eigenlijk minister 
van C.R.M.? Vonhoff of Engels?

■fa Nu de pil ook in het ziekenfonds 
zit sterft de JOVD uit.

•fa Toch hebben we allemaal goed 
begrepen dat het zo niet langer kon 
met onze bevolkingsaanwas, want er 
deed zich dit jaar een stabilisatie 
voor. Maar het is wel egoïstisch, want 
nu zijn er heel wat minder mensen die 
het einde van de wereld mogen mee
maken. En dat moet toch iets fantas
tisch in je leven zijn.

5



Een voorbeeld:
Onze situatie m.b.t. de zeewaterver- 
vuiling wordt al éérder hachelijk, 
dan waartoe de verandering van de 
nog tamelijk schone wereldzeeën, in 
een gigantische vuile poel onvermijde
lijk zou leiden. Dat het laatste onze 
ondergang zou zijn, wordt algemeen 
wel ingezien, maar zover hoeft het 
niet eens te komen. Het grootste ge
deelte van het oceaanwater ligt name
lijk op grote diepte en neemt aan de 
circulatie traag deel, waardoor de ge
hele watervoorraad slechts eens in de 
circa 200 jaar wordt ververst. Het op
pervlaktewater circuleert snel, maar 
zal door vervuiling niet gauw weer 
s(?hoon worden, omdat op het zelfrei
nigend vermogen wat dit water heeft, 
een aanslag wordt gepleegd, waar
door de organismen gedood worden 
die nu juist het water schoon houden 
en alleen maar in de bovenste water- 
laag bestaan, onder invloed van het 
daar voorkomende zonlicht. Nu nemen 
bovendien die bovenste waterlagen 
intensief deel aan de voornaamste zee- 
stromingen, waarbij steeds onze con
tinentale kusten aangedaan worden en 
nu ook vuilgemaakt worden. Een ring 
vuil rondom de kusten is voldoende 
om een onleefbare situatie te veroor
zaken. Dit zij met dit voorbeeld maar 
gezegd.
Op ironische wijze is duidelijk dat de 
bijna eindeloos lijkende voorraden oce
aanwater ons niet eens zomaar ter 
beschikking staan. Te denken dat dat 
wel zo is, is een misvatting die een 
onhoudbare mentaliteit steunt.
Bedoeld is nu de huidige mentaliteit, 
waarin we bovendien verontrusting 
over bv. de uitputting van de grond
stoffen - die we nodig hebben voor on
ze produktie- weer sussen, als we le
zen dat er wéér een grote gasbel is 
ontdekt. Zéker, gas en olie is er nog 
genoeg en we kunnen ook altijd nog 
terugvallen op een steenkoolvoorraad, 
toereikend voor 200 jaar. Maar he
laas is het met andere onontbeerlijke 
grondstoffen als lood, zink, aluminium 
en kwik veel somberder gesteld.

Concluderend en samenvattend stellen 
we het volgende.
Lange tijd heerste bij de mensen de 
mentaliteit van hun centraal staan op 
hóger plan dan hun milieu (D it is on
ze natuurlijke omgeving, bestaande uit 
de primaire levensbehoeften lucht, bo
dem, water en alles wat daarvan af
hankelijk is, dus dierlijk en plantaar
dig leven en ook w ij).
Tegenwoordig krijgt het besef, dat wij 
mensen niet centraal staan, maar aan 
alles slechts deel hebben, grotere aan
dacht. De verontrusting over het ein
de van het leven op aarde wordt dan 
ook groter.

M aar. . .  zal iemand zeggen, dit is 
menselijke verontrusting. In dit drama 
staan de mensen, als regisseurs en 
auteurs toch verantwoordelijk cen
traal! Goed, maar dan moeten we de 
ramp keren!
Dat wordt dan gedaan in een explosie 
van publicaties, groots afstekend te
gen de daadwerkelijke ,,aanpak” . In 
de werkelijke aanpak heerst nog 
steeds ’t geloof, bij de regerende po
litici bijvoorbeeld, dat we het met z’n 
allen wel zullen klaren, uitgaande van 
de economische situatie van huidige 
manier van produktie en consumptie. 
Die situatie zou ook de middelen be
zitten om het milieu op te klaren. 
Komen we dan tot een situatie, waar
in bewust wordt afgezien van verdere 
groei van produktie en consumptie, 
die toch de neiging hebben om te 
groeien? Moeten we niet versoberen, 
bv. wat minder variaties produceren 
van een zelfde produkt? Wat minder 
variatie in tandenborstels, zakkam- 
men, broodroosters, auto’s, hair- 
spray’s en toiletpapier.
Het is toch een feit dat zoveel varia
tie in eenzelfde produkt ondermeer 
speculeert op de mentaliteit van de 
consument, die na verloop van tijd 
weer eens wat anders wil. Vaak niet 
omdat dat nuttig is maar omdat dat 
leuk is. Alleen maar voor de verande
ring dus. Dit is maar één facet wat 
tot de weggooi-economie lijdt. Ook de 
overproduktie van sommige artikelen 
leidt daartoe. Verder kost het bergen 
energie, wanneer we er liberaal van 
blijven uitgaan dat één ieder de kans 
moet krijgen zijn zoveelste variatie op 
het thema hairspray, tandenborstels 
enz. als produkt op de markt te bren
gen.
Dat kost meer energie en levert meer 
energie en afval op dan goed is voor 
ons aller milieu.

Aan de leden:

Als je je lidmaatschap 
nog niet betaald hebt 

doe dat dan gauw.

★

Van de voorzitter
Het jaar 1971 is voor de JOVD over 
het algemeen een goed jaar geweest. 
Een jaar waarin een opleving kon wor
den geconstateerd in het ledental en 
de aktiviteiten, waardoor het bewijs 
is geleverd dat de belangstelling voor 
de liberale zaak en de bereidheid er 
zich voor in te zetten onder de jon
geren nog duidelijk aanwezig is. Ik ben 
hier verheugd over en zeg gaarne 
iedereen die hieraan heeft meege
werkt dank.
Intussen is het nieuwe jaar weer en
kele weken oud en zijn we weer met 
nieuwe moed begonnen. Er zal ook 
dit jaar weer veel moeten gebeuren. 
In de allereerste plaats zullen we het 
over enkele weken eens moeten zien 
te worden over wat wij in de JOVD op 
dit moment onder liberalisme verstaan. 
Dat dit niet eenvoudig is hebben de 
congressen van het afgelopen jaar ons 
geleerd. In verschillende afdelingen is 
nu min of meer uitgebreid van gedach
ten gewisseld over de uitgangspunten 
van de JOVD voor haar toekomstig 
beleid.
Beslist verheugd ben ik over de op
dracht welke het hoofdbestuur op het 
laatste congres van de ledenvergade
ring heeft gekregen om te werken 
aan de formatie van een werkgroep, 
bestaande uit gelijkgezinden uit aller
lei politieke groeperingen om zodoen
de te trachten licht te brengen in de 
moeilijke situatie van de partijpolitieke 
verhoudingen in ons land. Dat de 
JOVD dit doet is uitermate belang
rijk, zeker nu blijkt dat niet binnen de 
JOVD georganiseerde liberalen weinig 
of geen aanstalten maken zich in te 
zetten om de toekomst van een libe
rale partij zeker te stellen.
1971 was ook ’t jaar waarin door veel 
partijen en instanties uitvoerig aan
dacht is besteed aan de aspecten die 
een rol spelen in steeds groter wor
dende vervuiling van ons leefmilieu. 
Ook wij kunnen en mogen hier niet bij 
achterblijven. Zeker nu de resultaten 
van uitvoerige onderzoekingen bekend 
zijn geworden en we weten welke ge
varen ons bedreigen is het noodzake
lijk dat we onze gedachten hierover 
bepalen en er ook een standpunt over 
innemen. Op ons zomercongres zal 
hier uitgebreid aandacht aan worden 
besteed.
De drie hiervoor genoemde taken zul
len we in het komende jaar met elkaar 
moeten uitvoeren. Daarnaast zal een 
voortdurende zorg zijn het groter ma
ken van de JOVD en de verbetering 
van de onderlinge verstandhoudingen. 
Mag ik deze wens voegen bij alle per
soonlijke wensen en iedereen een 
voorspoedig 1972 toewensen.

Domien van Wees
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DEMOCRATIE

NPJCR

Op uitnodiging van de Liga fur Volkren 
Freundschaft bracht een delegatie van 
de N.P.J.C.R. van 15 tot 22 oktober 
1971 een bezoek aan Oost Duitsland. 
De erkenning van de D.D.R. was een 
belangrijk aspect in dit bezoek, mede 
omdat alle Nederlandse politieke jong
erenorganisaties zich in hun program
ma duidelijk uitspreken voor de vol
kenrechtelijke erkenning van dit land. 
De delegatie bestaande uit de bij de 
NPJCR aangesloten organisaties: Ar- 
jos, FJG, JOVD, KVPJG, PPR, PSP 
(de CHJO moest verstek laten gaan) 
uitgebreid met een vertegenwoordiger 
van D’66 (D ’66 is inmiddels ook in 
de NPJCR vertegenwoordigd) heeft 
gesprekken gevoerd met parlemen
tariërs, de „diverse partijen” - zelfs 
de liberale -, het ministerie van Buiten
landse zaken en vele onderdelen van 
de Freie Deutsche Jugend. Deze ge
sprekken vonden plaats in Berlijn en 
Erfurth, terwijl een instrumentenfa
briek bezocht werd in Sommerda, 
waar gediscuteerd werd met de per- 
soneelsraad.
Ook werd kennis gemaakt met het 
onderwijssysteem in de DDR van 
kleuter tot universitair. Daarnaast 
werd een bezoek gebracht aan 
Büchenwald en aan Cecilienhoff in 
Potsdam.
De delegatie heeft op diverse niveau’s 
kennis gemaakt met het politieke sy
steem, wat bepaald niet onze keuze 
is, maar waarin wel elementen te vin
den zijn die ons tot een voorbeeld 
zouden kunnen zijn. Bv. in het onder
wijs; waren punten welke ons erg 
aanspraken. Je gaat er vanaf je 6e 
jaar naar de polytechnische Hoch- 

Schule. Hier krijgen zowel meisjes als 
jongens behalve het theoretisch onder
wijs - wat veel eenzijdiger is dan bij 
ons - tevens onderricht in hout en me
taalbewerking .elektrotechniek, maar 
ook de kennis over ruimtevaart en 
sterrenkunde wordt hen bijgebracht. 
Sport neemt een vooraanstaande 
plaats in in het onderwijsprogramma, 
trouwens ook in het arbeidsproces.
De toelatingseisen voor de universiteit 
of Hoch-Schüle (Hoger vakonderwijs) 
zijn zeer subjectief. Bv. een lidmaat
schap en aktiviteiten in de F.D.J. zijn 
zeker bepalend. - De keuze van het 
studievak is niet geheel vrij, deze is

naar de

D.D.R.

afhankelijk van de arbeidsmarkt die 
op lange termijn geplanned is, maar 
'je bent wel zeker van een arbeids
plaats bij het voltooien van je studie, 
Ook constateerden we dingen die we 
niet in een dergelijk regiem verwach
ten. Bv. iemand die studeert kan 
automatisch vrijstelling van militaire 
dienstplicht krijgen. De werkende 
jongeren vervullen de dienstplicht. 
Oost Duitsland is in de laatste 10 
jaren sterk geïndustrialiseerd, er is 
zoals in Halle ook ernstige vervuiling, 
er zijn ook vuile rivieren, maar de door 
het systeem ingeperkte behoefte aan 
consumptie en het niet bestaan van 
een overbevolkingsprobleem kennen ze 
nog niet zo sterk de zorgen als wij 
voor het milieu. Toch is de regering 
zich wel bewust dat zij ook deel uit
maken van de wereld met deze pro
blemen. Daarom behoren ze ook deel 
te nemen aan het ONU-congres in 
Stockholm. Dat dit een voorloper zal 
zijn op de volkenrechtelijke erkenning 
zullen we niet ontkennen, maar mag 
voor geen enkele regering een reden 
zijn om de D.D.R. niet toe te laten.
Het mag best een voorloper zijn, want 
het is toch te belachelijk dat een volk 
wat erkend wil worden, deze erken
ning om politieke redenen wordt ont
houden. Hebben we niet meerdere 
landen erkend, waarvan we de poli
tiek en het systeem niet onderschrij
ven, zoals in Spanje, Griekenland, 
Zuid Vietnam, Cuba en ook andere 
Oostblok landen.
De NPJCR heeft haar ervaringen be
kend gemaakt aan minister Schm.elzer 
en diverse parlementariërs en erop 
aangedrongen één en ander te bewerk
stelligen. Bv. om te beginnen door 
het aangaan van een cultureel ver
drag (België en Frankrijk deden dit 
al) waardoor betere contacten moge
lijk worden en de informatie van beide 
zijden minder éénzijdig kan worden. 
Het is niet mogelijk hier een algehele 
indruk te geven, maar voor belang
stellenden is er een uitgebreide nota 
verkrijgbaar bij NPJCR. Nw. Zijds 
Voorburgwal 92, Amsterdam. Tel. 020 
224592. En natuurlijk wil ik of één der 
andere NPJCR bestuursleden graag 
de ervaringen komen vertellen aan de 
afdelingen.

Anneke Gijsberts

Volgens mevrouw v. d. Scheer, de 
nieuwe voorzitter van D '66 wil die 
partij liever geen nieuwe leden heb
ben, want elk nieuw lid kost D '66 
f  27,— . Ekonomisch een onzinnige 
uitlating want elke bijdrage in de 
vaste kosten is welkom. Een merk
waardige kreet uit de hoek van de 
vergaderzieke en luisarme (dat zijn 
overigens alle partijen) technokraten 
van D '66.
Wij beschouwen deze uitspraak als 
een symbolische, ter bevestiging van 
het organisatorische en linanciële fail- 
lissement van alle niet-gesubsidieerde 
politieke partijen en jongerenorgani
saties. Tegenover snel stijgende kos
ten en de broodnodige extra aktiviteit 
ten behoeve van ledenwerving, kader
vorming en partij vernieuwing staan 
nauwelijks extra inkomsten van enige 
omvang.
Als de regering dus niet subsidieert 
worden de politieke organisaties lang
zaam maar zeker afhankelijk van de 
gulle giften van miljonairs en grote 
bedrijven. En daar moet vaak wel iets 
tegenover staan, want voor niets gaat 
de zon op. Een alternatief vormen de 
bedelpartijen, die vooral tegen de 
verkiezingen aktief gehouden worden. 
En ze bieden maar voor tijdelijk soe
laas.
Straks wordt Nederland echt gere
geerd door het ,.Groot Kapitaal".

VOLKSPARTIJ
De VVD is een volkspartij en omdat 
de buitenwereld dat nog steeds niet 
zo geloofwaardig vindt wordt er met 
woord en daad aan gewerkt om dat 
,,Volks"-image toch te krijgen. Eén 
daad uitte zich reeds in het fractie- 
voorzitterschap van Wiegel. Omdat 
het toch de top is die het image moet 
bepalen manifesteert de volgende 
daad zich bij het kiezen van het nieu
we Dagelijks Bestuur op 25 maart a.s. 
Het D.B. dreigt er dan als volgt uit te 
gaan zien: Een gestudeerde huisvrouw 
aan het roer bijgestaan door een 
slimme advokaat, beiden afkomstig 
uit Rotterdam; twee employees uit het 
hoger personeel van Unilever uit de 
omgeving van Rotterdam; twee ex- 
fabrikanten uit de omgeving van De
venter en een groothandelaar in tex
tiel uit Amsterdam. Nu doet ons de 
samenstelling van dit excellente ge
zelschap zowel geografisch als qua 
beroepsstruktuur wat eenzijdig aan. 
Toch kan het niet het resultaat zijn 
van een censuskiesrecht, want daar 
is aan het begin van deze eeuw door 
oprechte liberalen wettelijk mee af
gerekend. Maar ja, het is maar wat 
je onder Volkspartij verstaat! 11 ? ? ?
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Prof. Zoutendijk:

We kunnen zo niet 
eeuwig doorgaan
(korte samenvatting)

Tijdens het JOVD-congres te Zuidla- 
ren sprak prof. dr. G. Zoutendijk, 
Eerste Kamerlid voor de VVD en com- 
puterprofessor in Leiden, over „De 
wetenschappelijk-technische ontwik
keling en haar invloed op de ideo
logie” .
Voorop stelde hij uit te gaan van een 
realisties toekomstbeeld, dat subjec 
tief is, en dus ideologisch bepaald. 
Door middel van een ideologie kunnen 
groepen mensen zich afzetten tegen 
anderen, ook al blijft er in de praktijk 
van deze verschillen niet veel over.

De technologisch-wetenschappelijke 
ontwikkeling
De technisch-wetenschappelijke ont
wikkeling is in de loop der tijd stel
selmatig onderschat. Door de verder
gaande ontwikkeling van de automa
tisering in de industrie en in de dien- 
stensektor worden we gekonfronteerd 
met een steeds verdergaande demys
tificatie van de mens. De automatise
ring is een konkurrent op het gebied 
van het menselijk denken en de men
selijke kreativiteit. Onze arbeid ver
andert van karakter, en er ontslaan 
allerlei gevoelens van onrust over de 
komplexe maatschappij, die schijn
baar haar eigen gang gaat en waarin 
we onszelf niet terug kunnen vinden. 
Opmerkelijk daarbij is dat het voor
uitgangsoptimisme van een aantal ja- 
ren terug is omgeslagen in een zeker 
kuituur pessimisme.
,,Onze grote maatschappelijke pro
blemen zijn opgebouwd uit een aantal 
deelproblemen. Wanneer we zo’n 
groot probleem te lijf gaan, moeten 
we niet elk deelprobleem apart oplos
sen, zonder daarbij te kijken naar de 
gevolgen voor de andere deelproble
men. Nodig is, de zaak in zijn geheel 
te bekijken, anders lossen we de deel
problemen verkeerd op. Veel proble
men zijn technologisch-wetenschap- 
pelijk oplosbaar, maar dan moeten 
we ze wel in breder verband aanpak
ken en niet per deelprobleem. Echter, 
veel wetenschapsbeoefenaars vluch
ten weg in de deelproblemen, en be
stuurders praten over irrelevante de
tails, terwijl de sociaal-ekonomische 
ontwikkeling uit de hand loopt. Op 
deze wijze is de technologisch-we- 
tenschappelijke ontwikkeling nooit in 
de hand gehouden, en wordt er geen

richting gegeven aan de ontwikkeling 
van onze maatschappij.”
Er ontstaat een gevoel dat er niets 
meer aan te doen is. Een groeiend be- 
leidsvoorbereidend apparaat gaat zijn 
eigen leven leiden (vierde macht) en 
het maakt schijnbaar niet veel uit wie 
er regeert. De mooie verkiezingspro
gramma’s zijn achteraf overbodig. De 
werkelijkheid heeft ons overvallen; er 
wordt onvoldoende op lange termijn 
gedacht, waardoor onze speelruimte 
kleiner wordt dan we zelf wel willen, 
dit mede door externe faktoren zoals 
de EEG. Uit de schaarse publikaties 
van de Club van Rome wordt toch 
wel duidelijk dat we —  bijvoorbeeld 
vanwege schaarste aan grondstoffen 
—  zo niet eeuwig door kunnen gaan. 
Het is noodzakelijk een niet-utopies 
toekomstbeeld te hanteren, waar we 
planmatig door middel van een totaal 
(integraal) beleid naar toe werken.

Onzuivere ideologie 
Prof. Zoutendijk merkt op dat de 
werkelijke verschillen tussen de poli
tieke partijen waarschijnlijk kleiner 
zijn dan men nu vermoedt. Er worden 
vaak allerlei ideologische kreten ge
hanteerd; veel van deze kreten zijn 
niet wetenschappelijk.
Wie stelt dat iedereen evenveel moet 
verdienen heeft een extreem gevoel 
voor gelijkheid van de mensen. Echter, 
wanneer inspanningsverschillen niet 
beloond worden, dan vindt er talent- 
verspilling plaats. Dit betekent dat er 
alleen al om een verschil in inspan
ning inkomensverschillen moeten zijn. 
Een andere ideologische kreet betreft 
de intelligentie. Sommigen ontkennen 
dat deze erfelijk is. Maar waarom 
zouden verschillende uiterlijke ken
merken wèl erfelijk zijn, en het ver
stand niet?
Wel spelen milieufaktoren een duide
lijke rol en is er veel verborgen talent 
onder de arbeiders. Door een goede 
onderwijsaanpak kan dit verborgen 
talent zich meer ontplooien dan thans 
het geval is.
Weer een andere kreet is het pleidooi 
voor gratis onderwijs voor iedereen. 
Iedereen kan niet naar eigen voorkeur 
een zo hoog mogelijk opleidingsniveau 
proberen te bereiken. Bijvoorbeeld 
voor de universiteiten is daarvoor te 
weinig geld en zijn er te weinig do

centen. Er zijn daarentegen teveel stu
denten, wat betekent dat er op een 
rechtvaardige manier geselekteerd 
zal moeten worden.
Medezeggenschap in de zin van mee
beslissen over zaken waarbij men be
trokken is, kan niet altijd. Er moet 
ook sprake zijn van medeverantwoor
delijkheid. Over de bevolkingspolitiek 
merkte prof. Zoutendijk op dat het 
de vraag is of op den duur de ouders 
zelf kunnen bepalen hoe groot hun 
gezin is. Psychologisch —  niet plano
logisch en economisch —  is Neder
land overbevolkt, wat zich uit in 
agressieve reakties en psychologische 
druk in de grote steden.
Liberale toekomst
Alhoewel we niet alle ideologie over
boord moeten zetten is de planmatige 
visie op de toekomst belangrijker. De 
liberalen moeten, zonder er een dog
ma van te maken, de vrije ontplooiing 
van de mens vooropstellen. Binnen de 
lange termijnplanning moet er vrije 
ontplooiing zijn. Maar zoals we als 
verkeersdeelnemer beperkingen ac
cepteren, zo schept een schoner 
milieu ook beperkingen.
Van groot belang is een uitgebreid 
stelsel van grondrechten voor de bur
ger en een aanzienlijke versterking 
van het kontroleapparaat. De inbreuk 
op privacy door de automatisering bij 
de overheid moeten we zorgvuldig af
wegen tegen de efficiency. De over
heid moet de burger tegen zichzelf en 
tegen de grote korporaties bescher
men. Een betere participatie van de 
burgers kan bereikt worden door een 
betere scholing en een grotere belang
stelling; de participatie is geen doel 
maar middel.
Ons parlement heeft bizonder weinig 
invloed. Allerlei informatie is voorbe
werkt en de alternatieven zijn niet 
duidelijk meer. Diverse pressiegroe
pen hebben een te grote invloed. 
Volgens prof. Zoutendijk wordt de 
behoefte aan een ideologie weer gro
ter. De ideologie fungeert als het 
ware als een nieuwe religie, als reak- 
tie op de onzekerheid en uit een zeke
re angst.
Ook de liberalen moeten hun visie na
der vormgeven. Allerlei tegenstellin
gen, bijvoorbeeld ten opzichte van de 
progressieven, zijn geforceerd aan
wezig. Naast hetgeen al eerder opge
merkt is, zijn reële tegenstellingen: 
de vrije ontplooiing van de mens, pro
blemen als echtscheiding en abortus, 
en het onderwijs. Naar de mening van 
prof. Zoutendijk staan de liberalen 
dan dichter bij de linkse partijen dan 
bij de konfessionelen. Mogelijk is de 
tijd rijp —  voor het behoud van de 
maatschappij, denk bv. aan de bevol
kingspolitiek —  voor een traditioneel 
linkse koalitie. j.w.
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Nederlandse 
Politieke Jongeren 
en de
Verenigde Naties
Zoals reeds in het vorige nummer 
werd vermeld, was het dit jaar voor 
de eerste keer dat de Nederlandse 
Politieke Jongeren Contactraad in de 
gelegenheid werd gesteld uit haar 
midden een vertegenwoordiger aan te 
wijzen die als adviseur zou worden 
opgenomen in de Nederlandse Delega
tie naar de Algemene Vergadering 
van de VN. Zoals bekend was de 
keus gevallen op Jan Kees Wiebenga, 
oud vice-voorzitter van de JOVD. 
Intussen is de AV al weer enkele we
ken gesloten en kunnen we, nu Jan 
Kees terug is een eerste indruk geven 
van dit experiment.
In het geheel gezien kan het 
projekt, dat was opgezet om ener
zijds zoveel mogelijk interessante in
formatie door te sturen en anderzijds 
om binnen de Nederlandse delegatie 
de mening van de Nederlandse jon
geren naar voren te brengen, gunstig 
worden beoordeeld.
In tegenstelling tot wat met name in 
Vrij Nederland over dit experiment is 
geschreven is de taak van Jan Kees 
bijzonder zwaar geweest en moeten 
we zonder meer waardering hebben 
voor de wijze waarop hij deze heeft 
uitgevoerd.
De ontvangen informatie is samenge
vat in de tijdens de zitting van de AV 
door de NPJCR uitgegeven bulletins 
die verspreid zijn onder de aangeslo
ten organisaties, andere jongeren
groepen en verenigingen, schoolkran
ten e.d.
De respons op de toezending van de
ze interessante informatie liet nog wel 
wat te wensen over, maar wellicht zal 
hier verbetering in komen als de akti- 
viteiten van de Nederlandse politieke 
jongeren op dit terrein wat meer be
kendheid hebben gekregen.

Domien van Wees

Er zijn in 1971 weer enkele be
langrijke programma- en aktiepunten 
verwezenlijkt door de Nederlandse 
politieke partijen. Ze kunnen zich op 
de borst kloppen hoor: China in de 
V.N., Engeland in de EEG, Luns in de 
Navo en Moedjiboer Rachman is vrij. 
’t Zou leuk zijn als ze in eigen land 
ook eens wat bereikten.

NOTULEN EMIGREERDEN

Toen de heer Boyenga uit Rolde 
kortgeleden terugkeerde van 
een bezoek aan zijn al lang 
naar Australië geëmigreerde 
zoon had hij bij zich....... No
tulenboeken van de JOVD dis
trict Noord.
Wim Boyenga was van 1958- 
1960 secretaris van het district. 
De boeken waren op onbegrij
pelijke wijze mee-geëmigreerd.

DE BIJSTANDSWET 
Er wordt de laatste tijd weer veel ka
baal gemaakt over misbruik van de 
Bijstandswet, ,,De Telegraaf", prof. 
Steenkamp alias ,.rooie Piet" en de 
PvdA-burgemeester van Meeden ( Gr.) 
vormden daartoe één monsterfront. 
Natuurlijk kan men met een enkel 
scharrelkarweit je wel eens wat extra's

verdienen. Gezien de hoogte van de 
bedragen der bijstand zal het echter 
nooit gaan om hoge bedragen. Trou
wens het overgrote deel van de bij
stand is nodig ter financiering van de 
bejaardentehuizen. Aan te nemen valt 
dat slechts een zeer klein deel der 
rechthebbenden fraudeert en er valt 
dus weinig te bezuinigen.
Het anti-bijstandsfront moet maar 
eens goed letten op de uitkomsten 
van de volkstelling. De heer De Jong 
van het CBS heeft verklaard dat veel 
mensen met AOW, daarnaast geen 
beroep doen op de Algemene Bij
standswet, hoewel zij daar volgens 
de normen wel recht op hebben.
De door sommige bezuinigers beplei
te sociale recherche kan daarom maar 
beter deze grote groep AOI/V-ers op
sporen, om te zorgen dat deze men
sen van hun rechten gebruik gaan ma
ken. Met name bij veel kleine zelf
standigen zal daarbij veel schaamte 
overwonnen moeten worden. Daarom 
is een alternatieve sociale recherche 
bitter nodig.

De Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 
zoekt

een Directeur-Secretaris
Tot zijn taken zullen behoren:

—  uitvoering van het beleid van het hoofdbestuur.
—  leiding van het algemeen secretariaat in Den Haag.
—  organisatie van landelijke vergaderingen, bijeen

komsten, congressen en propagandistische activi
teiten.

—  onderhouden van dagelijkse contacten met de partij. 

Vereist wordt:
—  minimum middelbare schoolopleiding; academische 

opleiding strekt tot aanbeveling.
—  ervaring in verenigingswerk.
—  liberale politieke gezindheid en betrokkenheid bij 

het gebeuren van vandaag.

Geboden wordt:
—  goede salariëring en pensioenregeling.
—  zelfstandig en afwisselend werk.

Handgeschreven sollicitaties te richten aan mejuffrouw 
mr. M. M. F. van Everdingen, Laan van Meerdervoort 52 
te ’s-Gravenhage.
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Van de

HB-tafel
Het hoofdbestuur wenst u allen een 
voorspoedig 1972, met vele JOVD- 
activiteiten.
In het laatste kwartaal van het afge
lopen jaar heeft de JOVD weer een 
redelijke actieve periode doorge
maakt. Laten we beginnen met:

HB-activiteiten naar buiten
—  Het gesprek met de fractie van 
de VVD, dat in de vorige Driemaster 
werd aangekondigd, heeft plaats ge
vonden op 20 oktober jl. Het gesprek 
heeft zich voornamelijk toegespitst 
op de organisatie van het contact tus
sen de JOVD en de VVD-fractie op 
het punt van de politieke informatie
stroom in de richting van de JOVD. 
We hopen dat op deze wijze de con
tacten tussen de VVD-fractie en de 
JOVD aanzienlijk verbeteren. En dat er 
resultaten mee geboekt kunnen wor
den. Het gesprek krijgt in februari 
een „follow up”  om na te gaan wat 
er in de praktijk van alle afspraken 
terecht is gekomen.
—  Het Eurofed-congres in Lauten- 
bach (op 17-21 nov. jl.) werd namens 
de JOVD bezocht door Arthur Ed- 
wards en Jan Pot.
—  Ook het congres van de European 
Christian and Democratie Students 
op 15 en 16 dec. werd door enkele 
JOVD’ers bezocht.
■— Johan en Marlies de Bondt be
zochten het congres van de „Deut
sche Jungdemokraten dat in Kiel ge
houden werd op 10-11-12 dec., waar 
de Europese Veiligheid centraal stond.

—  2, 3 en 4 dec. werd in Florence 
gediscussieerd door jongeren uit 
West- en Oost-Europa over die veilig
heid in de Oost-West verhouding. Jan 
Pot maakte deel uit van een 
N.P.J.C.R.-delegatie.
—  Via het N.K.I.J. heeft Arthur Ed- 
wards namens het N.P.J.C.R. deelge
nomen aan de Austauschbörse in 
Duitsland.
Het hoofdbestuur wil de ervaringen 
opgedaan tijdens deze internationale 
congressen uiteraard niet alleen voor 
zichzelf houden. Leden en afdelingen 
die geïnteresseerd zijn kunnen zich 
ten alle tijde tot het H.B. en afge
vaardigden wenden. En leden die er 
idee in hebben ook eens deel te ne
men aan dergelijke congressen kun
nen zich hiervoor opgeven bij de alg. 
secretaris (dit is trouwens al vaker 
gevraagd), deze neemt dan wel con
tact met de gegadigden op als er 
weer iets is. Wij zien graag reactie, 
dan behoeven niet altijd dezelfde men
sen te gaan. Vooral nu zich steeds 
vaker dergelijke mogelijkheden voor
doen, ook in N.P.J.C.R. en N.K.I.J. 
verband.

Het congres te Zuid laren 
Het congres in Zuidlaren stond ge
heel in het licht van de liberale begin
selen. Ook de beide sprekers hielden 
daarom in meer (Van Riel) of min
dere (Zoutendijk) mate zich met dit 
onderwerp bezig; net als ook de con
gresgangers, die hun aandacht naar 
persoonlijke smaak verdelen tussen 
de liberale beginselen en het liberale 
feest. Een feest waarvan we kunnen 
zeggen dat het een zeer geslaagd 
feest was. Waar we bijvoorbeeld Hans 
Wiegel de politieke activiteiten zagen 
verwisselen met die op de dansvloer

en ook dat ging met veel zwier en in 
tegenstelling tot zijn politiek boven
dien nog met veel draaien. Over be
langstelling van VVD-Staten Generaal
zede hadden we niet te klagen, want 
mej. Kappeyne van de Coppello was 
het gehele congres aanwezig, terwijl 
zaterdagmiddag ir. Louwes de rede 
van onze voorzitter had beluisterd 
namens de fractie in de Eerste Kamer. 
Zelfs minister Geertsema was aanwe
zig, dit weliswaar geheel volgens zijn 
gewoonte onze congressen veelvuldig 
te bezoeken, maar het werd uitslui
tend mogelijk gemaakt doordat de 
huidige regering inzake dit soort be
zoeken een andere mening huldigt dan 
de vorige regering: deze regering
doet werkelijk pogingen uit de ivoren 
toren te klimmen. We kunnen slechts 
hopen dat dezelfde burgers die zo 
graag bij het bestuur betrokken wil
len worden, deze regering niet weer 
in de toren opsluiten met erop het 
stevige slot van hun burgerlijke wan
trouwen. Wie de schoen PAKst trek- 
ke hem aan.
De beide sprekers van het congres 
hadden een duidelijk verschillende 
benadering. Mr. Van Riel, die zater
dagavond voor het feest sprak, ging 
zeer diep in op het begrip beginsel 
terwijl Prof. Zoutendijk, die zondag
middag sprak, de zaken duidelijk 
pragmatischer aanpakte.
Mr. Van Riel maakte een duidelijk 
onderscheid tussen de transcenden
tale beginselen en de meer dagelijk
se beginselen. De transcendentale be
ginselen zijn die waar niet aan te tor
nen valt, die voor altijd en eeuwig het
zelfde zijn. De meer dagelijkse be
ginselen zijn die welke wij aanpassen 
aan de hand van eigen ervaring en 
veranderende maatschappij-omstan-

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V
pandbrieven

een veilige belegging met zeer hoog rendement
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digheden, waarbij ze uiteraard wel 
aan de transcendentale beginselen 
getoetst worden. Een van de grond
beginselen van het liberalisme vol
gens mr. Van Riel geef ik in zijn eigen 
woorden weer: ,,Niets geeft u het 
recht de beginselen van anderen te 
veroordelen” . Al met al een zeer in
teressante en fundamentele rede 
waarbij echter het gedrag van de 
spreker tegenover de vragenstellers 
aan alle mooie liberale ideeën veel 
afbreuk deed.
Prof. Zoutendijk, die toegepast wis
kundige, gaf een (nog) niet algeme
ne visie op het oplossen van maat
schappelijke problemen. Elders in dit 
blad wordt hier meer aandacht aan 
besteed.
De congresgangers hebben uitgebreid 
gediscussieerd aan de hand van een 
discussiemap; in de plenaire zitting 
deden de rapporteurs verslag van de 
ideeën die in hun respectievelijke 
werkgroepen leefden. Het HB gaat 
voor het volgend congres met advies 
van de rapporteurs een concept eind
rapport samenstellen. Dit congres, 
het wintercongres dat op 11 en 12 
februari in hotel ,,De Paaschberg” te 
Ede gehouden wordt, zal het concept 
in een definitieve eindvorm moeten 
gieten.
Wat zeker nog het vermelden waard 
is, is het diner dat te Zuidlaren ons 
traditiegetrouw werd voorgeschoteld. 
Het was zó goed en de sfeer zó ge- 
noegelijk, dat de mensen die alleen 
voor Van Riel en het feest kwamen 
al in drommen voor de deur stonden 
toen wij de maaltijd beëindigden.
Rest mij nog enkele punten van de 
huishoudelijke vergadering te memo
reren.
Ten eerste dat Betty Verdegem het

HB verliet en de financiën overdroeg 
aan ondergetekende, die op zijn beurt 
als 7-de HB-lid werd opgevolgd door 
Elly Westerling die nieuw is in het HB. 
Bij deze een woord van dank aan Bet
ty en een welkomstwoord voor Elly. 
Wellicht ten overvloede hier de hui
dige samenstelling van uw HB:
Domien van Wees, Heulstraat 5, Den 
Haag, voorzitter;
Arthur Edwards, Joh. Greivestr. 59 I, 
Amsterdam, vice-voorzitter politiek; 
André Hiemstra, Rosensteinlaan 19, 
Groningen, vice-voorzitter organisatie; 
Johan de Bondt, Vossenakker 3, Ede, 
secretaris;
Duke Dominicus v. d. Bussche, Nw. 
Kijk in ’t Jatstr. 127, Groningen, pen
ningmeester;
Ellen van Bekkum, Berkenweg 17, 
Doorn, 2-de secretaresse;
Elly Westerling, Anjenplein 34, Leeu
warden, 7-de HB-lid;
Ton Nieuwpoort, Schans 105, Hoor
naar, 8-ste HB-lid.
Als tweede punt wil ik de begroting 
noemen die na enige tumultueuse 
ogenblikken onder voorbehoud werd 
goedgekeurd; het district Noord wil 
namelijk meer geld krijgen dan het tot 
nu toe kreeg. Er werd een commissie 
van goede diensten ingesteld die voor 
een, zowel voor het district Noord als 
voor het HB, aanvaardbare regeling 
zal zorgen. Deze zal op het winter
congres aan de leden worden voorge
legd.
Ten derde kreeg ook ons lijfblad de 
Driemaster het omwille van de finan
ciën zwaar te verduren en, hoe kan 
het anders, ook hier werd een com
missie ingesteld om een en ander te 
onderzoeken.

Over het algehele verloop van de ver
gadering tekende ik uit de mond van 
een oud-HB-lid de volgende woorden 
op:
,,br werd teveel geMEIJERd en het 
bestuur zat er maar verWEESd bij 
en de vergadering maakte het te 
BONDT” .

HB-verk!aring
Naar aanleiding van de onderwijsbe
groting werd een HB-verklaring uit
gegeven waarin de mening werd uit
gesproken dat de verkorting van de 
onderwijs week niet ten koste van de 
lichamelijke oefening, de creativiteits- 
vakken en de maatschappijleer mag 
tot stand komen. Verder werd er aan
gedrongen op de instelling van een 
bureau dat het wetenschappelijk on
derzoek aan de universiteiten moet 
coördineren om doublures te voorko
men. Als laatste punt werd in de ver
klaring gewezen op de noodzaak van 
uitbreiding van het hoger beroepson
derwijs ter voorkoming van studenten
stops.

Afdeimgsnieuws
En dan wil ik hier de afdeling Hooge- 
veen, die lange tijd slapende is ge
weest, welkom in onze gelederen toe
roepen. Deze nieuwe afdeling uit zich 
al als zeer aktief en dat zullen we op 
de komende congressen zeker mer
ken.
Voorts wil ik het verzoek, geuit in de 
vorige Driemaster, herhalen: ,,stuurt 
uw afdelingsconvocaten naar de se
cretaris en naar de Driemaster” . Pas 
dan kan het HB regelmatig afdelings- 
vergaderingen bezoeken; we zouden 
het graag doen, maar zonder informa
tie is dit niet mogelijk.

CONGRES
Op 11 en 12 februari is het weer zo 
ver, dan houden we ons wintercongres 
in Hotel De Paaschberg te Ede. 
Anders dan we gewend zijn beginnen 
we al op vrijdagavond te congresse- 
ren en willen we zaterdags om 5 uur 
eindigen.
Het hoofdbestuur heeft de vele klach
ten over accomodaties in de con
grescentra in de afgelopen jaren ern
stig ter harte genomen en thans een 
oord gezocht dat hopenlijk ieders 
goedkeuring kan wegdragen. We we
ten echter al uit ervaring dat je voor 
iets beters ook iets meer moet beta
len. Ook daar hebben we deze keer 
niet aan kunnen ontkomen. De deel- 
nemerskosten bedragen ƒ 28,50 p.p. 
(inclusief kamer met bad of douche). 
Ede ligt mooi centraal en goed be
reikbaar, dus laat je niet weerhouden 
om te komen.
Tot ziens.

WINTERCONGRES 11-12 FEBRUARI
In hotel de Paasberg te Ede, Arnhemse weg 20 (in het centrum en met 
de stadsbus bereikbaar vanaf het station).
VRIJDAG:
19.30 uur Ontvangst der deelnemers.
20.00 uur Opening en rede voorzitter.
20.15 uur Inleiding door J. Berger, fraktievoorzitter D S ’70,

waarna gelegenheid tot discussie.
22.00 uur Feest met medewerking van de reeds 'bekende Drive in Show 
van Radio Luxemburg.
ZATERDAG:
11.00 uur Discussie Liberale beginselen plenair.
11.30 uur Discussie werkgroepen.
13.30 uur Eindbehandeling Liberalisme.
15.00 uur Huishoudelijke vergadering.
17.00 uur Sluiting.
De deelnemersprijs bedraagt ƒ 28,50, over te maken op girorek. 953500 
t.n.v. Alg. Penn. JOVD te Groningen.
Opgaven vóór 8 februari a.s. aan Joh. de Bondt, Vossenakker 3 te Ede, 
telefoon 08380-17170.

Duke Dominicus v. d. Busse



Staalconstructies 
voor alle doeleinden 
Speciaalbedrijf voor 
zwaar plaatwerk
Constructie werkplaat
sen

W.HUIZERn.v.
CAPELLE a/d IJSSEL 
TELEFOON 01804-2657

VISSER & SMIT’S AANNEMING MIJ NV

DEZE CHAUFFEUR LAADT EN LOST 
IN 4 MINUTEN 21 SECONDEN II!
Hoe kan dat nou? Simpel! Eén chauffeur, 
één truck en Van Weelde's wissellaad- 
bakken. ’n Enorme besparing op wacht
tijd, arbeidsloon verzekering en motor
rijtuigenbelasting. Alle wissellaadbakken 
conform toegestane draagvermogens,

voor elk soort vervoer en in diverse af
metingen. De metalen bodemframes zijn 
uitgerust met draaibare of inschuifbare 
steunpoten. Iedere truck voorzien van 
hydraulische hefinstallatie in vermogens 
van 5 t/m 15 ton.

CARROSSERIE- EN CONTAINERFABRIEK

PAUL &  VAN WEELDE N.V.
’S-GRAVENWEG 350 - NIEUWERKERK A/D IJSSEL - TEL. (01803)- 3944 - TËLEX 23240
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MAART 1972 IN DIT NUMMER O.A.:

Moeten wij onze prestatie en concur- 
rentiemaatschappij opgeven?

door J. H. Lambers.

De zwartmakers van ons milieu 

door K. v. Doorn.

Milieuverontreiniging en de wet 

door J. A. Weggemans.

De uitputting van de hulpbronnen en 
de invloed hiervan op milieu en wel- 
vaartsverdeling

door J. H. Lambers.

Alle nieuws uit de organisatie.

Moeten wij onze prestatie en concurrentiemaatschappij op
geven? door J. H. Lambers

Elders in deze Driemaster is betoogd 
dat wij een veel groter deel van ons 
nationale inkomen zullen moeten aan
wenden voor research en ontwikke
lingsprojecten inplaats voor consump
tie.
Het is echter de vraag of dit alleen 
afdoende is. Immers, als de bevol
kingsgroei doorgaat en evenzo de 
consumptie per hoofd dan ziet het er 
naar uit dat we óf alleen de crisis met 
slechts enkele jaren uitstellen óf dat 
we door probleem A op te lossen een 
ander en nog groter probleem weer 
dichter naar ons toe halen.
Zonder reeds thans te kunnen bewij
zen dat veel verdergaande maatrege
len dan alleen meer research etc. no
dig zijn, lijkt bezinning nodig voor de 
vraag of onze huidige maatschappij, 
die zo sterk het accent legt op de 
individuele prestatie van de mens en 
daarvan in sterke mate de bestaande 
inkomensverschillen en de toegeken
de status laat afhangen, nu wel de 
meest gunstige uitgangssituatie is om 
de leefsituatie van de mensheid als 
geheel aanvaardbaar te houden.
Ons huidige produktiesysteem, aan
gedreven door het particuliere initia
tief met als doel het maken van winst, 
is zeer succesvol gebleken als we als 
voornaamste doel van de samenleving 
de hoogst mogelijke materiële wel
vaart zien. Als echter meer en meer

het voornaamste doel binnen onze sa
menleving wordt de overleving in een 
ook nog min of meer dragelijke omge
ving, dan wordt het zacht gezegd 
twijfelachtig of ons produktiesysteem 
daarvoor het beste middel is. Laten 
we dit eens kort trachten toe te lich
ten:
Het voornaamste doel van een onder
neming is nog steeds het maken van 
winst, hetgeen op zichzelf trouwens 
ook een overlevingseis voor haar is 
(zonder winst wordt nl. in het alge
meen geen risicodragend kapitaal aan
geboden). Het maken van winst wordt 
de laatste jaren echter ernstig be
moeilijkt door de zgn. kosteninflatie, 
voor het grootste deel veroorzaakt 
door de opgeschroefde looneisen in 
binnen- en buitenland. Het enige wa
pen van het bedrijfsleven hiertegen is 
de omzet zo hoog op te voeren dat 
uiteindelijk de omzetstijging de kos
tenstijging nog kan overtreffen of al
thans evenaren. Een bedrijf dat hierin 
niet slaagt behoort al gauw tot de 
zwakke broeders en zal uiteindelijk 
waarschijnlijk zelfs het loodje leggen. 
Hoe bereik je nu omzetgroei? Wel, 
voor een belangrijk deel door reclame.
De t.v.-reclamezendtijd is de laatste 
jaren dan ook steeds uitgebreid. Re
clame zet de mensen aan tot meer- 
consumeren. Maar nu komt het. Om 
meer te kunnen consumeren is meer

inkomen nodig. Het gevolg is met an
dere woorden een nieuwe looneisen- 
golf. Deze zorgt dan op zijn beurt 
weer voor nieuwe kostenstijgingen 
waarmee de vicieuze cirkel geslo
ten is.

Het onaanvaardbare in deze ontwik
keling, tegen de achtergrond van het 
milieuprobleem, is dat een deel van 
de consumptie de mensen wordt op
gedrongen. En voor consumptie is 
eerst produktie nodig, dus er vindt 
ook nog naar twee kanten vervuiling 
plaats. Een voorbeeld: Philips heeft 
ongevraagd kleuren-t.v. ontwikkeld, 
samen met nog een aantal concerns 
(concurrentie). Natuurlijk is kleuren- 
t.v  een prachtig apparaat en iedereen 
wil het dan ook eigenlijk zo gauw mo-' 
gelijk in huis hebben of vindt dat hij 
dat aan zijn status verplicht is. Maar 
een kleuren-t.v. vreet meer electrici- 
teit; dus het energievraagstuk, het 
koelwaterprobleem, beide verergeren, 
terwijl ten gevolge van de nieuwe 
hoogspanningsmasten, die ook weer 
nodig zijn, de actiecomité’s tegen 
landschapsverstoring als paddestoe
len uit de grond zullen rijzen. De 
vraag is daarbij of de leden van die 
actiecomité’s beseffen dat zij met hun 
zucht naar kleuren-t.v., afwasautoma- 
ten, electrische gazonmaaiers en heg
genknippers etc. zelf mede de oor
zaak zijn van datgene waartegen zij
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protesteren.
Het lijkt noodzakelijk dat de hier om
schreven kringloop, die ons op de duur 
fataal dreigt te worden, wordt door
broken. Uit zichzelf zal dit jammer 
genoeg naar alle waarschijnlijkheid 
niet gebeuren. De regering moet dus 
ingrijpen! Zij zal bijvoorbeeld moeten 
bewerkstelligen dat de kostenexplo- 
sies in het bedrijfsleven kunnen wor
den ingedamd. Het voor de hand lig
gende middel hiertoe is een gecentra
liseerd inkomensbeleid. De tweede 
stap dient het afschaffen van de tele
visiereclame en het instellen van een 
tamelijk stringent prijsbeleid te zijn. 
Voorts is nodig, uit overwegingen van 
inflatiebestrijding en milieubeheer, dat 
ook de nationale investeringen beter 
gereguleerd èn gefaseerd worden. In- 
vesteringscontrole zou kunnen inhou- 
den:

a) Verbod van investeringen in pro- 
duktiecapaciteit die grote vervui
ling opleveren en waarvan de con
sumptie zonder veel bezwaar ach
terwege kan blijven (b.v. als een 
fabriek robots zou willen maken 
voor het doen verrichten van ta
ken in de huishouding).

b) Spreiding van investeringen in wel 
noodzakelijke produktiecapaciteit 
ten einde te voorkomen dat het 
milieu in enig deel van het land 
overmatig wordt belast (b.v. Rijn
mond).

c) Fasering om een extra druk op de 
prijzen te voorkomen.

Vooral een gecentraliseerd inkomens
beleid zal op veel verzet stuiten. De 
slappe regering-Biesheuvel durft er 
dan ook niet ana te beginnen, hetgeen 
een teken aan de wand is. De mach
tigste pressiegroep in Nederland, de 
vakbonden, accepteren blijkbaar niet 
een verschuiving van particuliere in
komens naar collectief inkomen, nodig 
om de begrotingstekorten (die steeds 
verder toenemen) en de vervuiling te 
bestrijden en om de te vergroten re- 
search-inspanningen te kunnen finan

cieren. Wij plegen momenteel dan ook 
een stuk nationale roofbouw, waar
voor de rekening erg hoog dreigt te 
worden.
Doch er is ook nog zoiets als arbeids- 
vrede en om deze niet teveel te ver
storen zal vermoedelijk niet kunnen 
worden ontkomen aan een verder
gaande nivellering van inkomens.

Nu zal men daar in bepaalde kringen 
weliswaar niet vrolijk tegenaan kijken, 
maar hierbij kan dan wellicht tot 
troost strekken dat het toch noodza
kelijk zal worden de scherpe kanten 
van de prestatie en concurrentiesa- 
menleving af te vijlen. Althans dit zou 
wel eens kunnen blijken. We naderen 
hiermee echter nog grotendeels on
verkend sociologisch terrein. De grote 
vraag is immers, proberen we steeds 
meer te verdienen om met de con
sumptie die we daarvoor kunnen ge
nieten onze omgeving de loef af te 
steken en om aldus erkenning te oog
sten? Als dit het algemene gedrag 
weergeeft dan is er alle reden voor 
een drastische inkomensnivellering. 
Immers het gaat dan niet om de con
sumptie zelf maar om het effekt dat 
we daarmee op anderen (en ons zelf) 
maken. Aan de honger naar meer ma
teriële status azl dan dus nooit een 
eind komen! Produktie en consumptie 
zouden, zonder ingrijpen, dan ad ad- 
surbum worden opgevoerd.
Overigens, het is ook helemaal niet 
uitgesloten dat inkomensnivellering 
de consumptie juist zal stimuleren. 
Wanneer de NVV-Industriebond haar 
zin had gekregen en de minimumva- 
kantieuitkering tot ƒ 1200.—  zou zijn 
verhoogd, dan had dit zonder meer 
tot extra consumptie geleid. En dus 
tot een grotere aanslag op het milieu:
meer auto’s bij de weg, uitlaatgassen, 
energie- en loodverbruik, vliegtuigla
waai en noem maar op.
Ook om een andere reden is het niet 
zonder meer vanzelfsprekend om de 
inkomens te nivelleren. Zo lang veel 
mensen hoofdzakelijk door materiële

prikkels tot maatschappelijke pres
taties worden aangezet zou nivelle
ring ook een verminderde inzet van de 
mensen tot gevolg kunnen hebben. En 
wie list dan de in feite steeds groter 
wordende problemen van dë samen
leving op? Prestaties in dit vlak die
nen wel degelijk te worden aangemoe- 
digd. Doch hoe brengen we dan het 
onderscheid aan?
Hoe dit alles ook zij, het belangrijkste 
is uiteindelijk toch wat er in de men
sen omgaat. Als men tot de ontdek
king komt dat de nationale koek niet 
verder mag groeien zal de aandacht 
waarschijnlijk meer op de verdeling 
worden gericht.
Nogmaals, de beter gesitueerden zul
len deze verandering in het algemeen 
niet enthousiast begroeten.
Maar als de keuze uiteindelijk is: on
dergang of een wat minder overdadig 
levenspatroon, is die keuze dan zo 
moeilijk? j.h.l.

fa  Van Aardenne, van de VVD-fractie, 
stelde tijdens zijn betoog over het 
voorstel „Samenvoegen van de ge
beenten Heemskerk, Beverwijk en 
Velsen” , dat emotionele akties van de 
betrokken bevolking wel aardig wa
ren, maar dat hij daar in zijn beslis
sing niets mee te maken had. 
Geurtsen, lid van die zelfde fractie, 
verklaarde daags na de hearing over 
de Drie van Breda zijn mening te heb
ben gewijzigd naar aanleiding van het 
gehoorde en de aktie van de bevol
king.
Misschien kan er binnen de fractie 
eens gediskussieerd worden over de 
interpretatie van „volksvertegenwoor
diger” .
Volgens ons is de interpretatie van de 
heer Geurtsen de meest juiste. a.g.
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De zwartmakers van ons milieu
De bedoeling van dit artikel is, het 
opmaken van een inventaris van de 
thans reeds optredende vervuiling die 
tot nu toe heeft plaatsgevonden. Ex
act en volledig kan deze inventaris 
niet worden, omdat bij het naslaan 
van meer wetenschappelijke publica
ties blijkt, dat de wetenschappers vele 
oorzaken en gevolgen van vervuiling, 
bij gebrek aan voldoende exacte ge
gevens, nog onvoldoende kennen. De

inventaris zal zich zodoende beperken 
tot feiten en gebeurtenissen die in 
ieder geval aanleiding geven tot ern
stige bezorgdheid.
Verder zal aandacht worden besteed 
aan de bewustwording van het proces 
van „zeer geleidelijke verandering 
van ons leefmilieu” in allerlei facetten. 
Het woord leefmilieu wordt in ruime 
betekenis met het woord leefwereld 
aangeduid. De verandering van onze

leefwereld geschied gedeeltelijk net 
zo sluipend als de achteruitgang van 
bv. ons gehoor of gezichtsvermogen, 
maar na lange tijd zeggen we opeens: 
,,ik hoor of zie minder” .
Bij deze beschrijvingen zal ik, om al
les levendiger en leesbaar te maken, 
veel gebruik maken van vele eigen 
waarnemingen over een periode van 
± 20 jaar.

Het milieu rond het congresoord 
Dalfsen

Iedereen die het ex-zomerconferentie- 
oord van de JOVD tussen Dalfsen en 
Ommen kent, weet wellicht dat de 
streek Dalfsen-Rechteren-Ommen zich 
kenmerkt door opvallend natuur
schoon. Prachtige loofbossen aan de 
oevers van de Vecht, soms een park
achtig landschap, maar ook veel 
naaldhout.
Toen ik daar vorige zomer een bus- 
toclrïje van Zwolle naar Ommen 
maakte, stelde ik me ineens de vraag, 
waarom wij in dit fraaie land zo alar
merend over milieuvervuiling praten. 
Het antwoord op die vraag kwam in 
de vorm van een „doodse stank” , toen 
de bus de brug over het riviertje de 
Regge en later de Vecht passeerde. 
In ieder geval is er in dit verder zo 
schone landschap wèl ernstige water
vervuiling, concludeerde ik. In al die 
jaren dat de JOVD aan de oevers van 
de Vecht congresseerde, troffen we 
deze rivier ieder jaar weer vuiler aan, 
tot dat het water de laatste keer 
zwart was, geaderd met banen vuil 
wit schuim. Dit is een teken dat uit

dit water alle leven verdwenen is.

Vervuiling van de Aa
Precies hetzelfde is in Noord-Brabant 
aan de hand met het riviertje de Aa, 
zoals ik vorige zomer zelf kon waar
nemen ten zuiden van ’s-Hertogen- 
bosch. Het riviertje de Aa stroomt 
voordien door Helmond, een stad met 
textielindustrie. Ook hier verder weer 
een landschap met opvallend natuur
schoon.
Na deze twee saillante ervaringen 
van watervervuiling van de stroomge
bieden van onze kleine rivieren, zag 
ik vorige maand het water van de Ne- 
derrijn bij Arnhem en rook het. Het 
rijnwater ziet grauw met witte vlokjes 
en ruikt precies hetzelfde, alleen ster
ker, dan het water wat zelfs in Den 
Haag niet meer reukloos uit de kraan 
komt. De lucht van het water is te 
wijten aan het vóórkomen van chemi- 
kaliën in het water, die niet geheel 
uitgefilterd worden, Laten we hopen 
dat dit met de zware metalen zoals 
kwik, wèl altijd bij te houden zal zijn.
Het water van de Rijn is nog niet 
helemaal dood als behoort het vangen

van zalmsoorten en andere vroeger 
voorkomende zoetwatervissoorten bij 
Rotterdam, al meer dan 20 jaar tot 
het verleden.
Wèl als dood kan het water van de 
Oude Rijn bij Katwijk aangemerkt 
worden. Dit water vervuilt bovendien 
do zeekust van Katwijk tot Wasse- 
naarse Slag en tot Noordwijk. Ook de 
Hollandse IJssel is na Gouda een 
dode soep.
Uit vele waarnemingen en uit onder
zoekingen komt naar voren dat water
verontreiniging ons grootste probleem 
is en ons ook het meeste geld gaat 
kosten. Het is ook wel te beredene
ren wanneer we bedenken dat het wa
ter, het meest onmisbare en het meest 
gevoelige medium voor het leven is. 
Het water is dan ook het eerste ver
vuild, maar bovendien geldt dat de 
andere vormen van vervuiling, lucht
en bodemvervuiling, tenslotte resulte
ren in watervervuiling. Vervuilde lucht 
geeft immers vervuilde neerslag en 
vervuilde bodem resulteert in vervuild 
grondwater wat afgevoerd wordt naar 
de voornaamste adreen in een stroom
gebied, dus naar beken en rivieren.

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V
pandbrieven

een veilige belegging met zeer hoog rendement
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De vervuiling van het zeewater

Eén van de grootste vervuilers van 
met name hetzeewater is olie. Een 
natuuronderzoeker die met primitieve 
bootjes de oceaan bevoer, Thor Hey- 
erdahl, bracht over zeewatervervui- 
ling verslag uit in de Raad van Europa 
te Straatsburg. Hij vertelde dat voor
al de aanwezigheid van olie langs de 
waterlijn van de kust hem ernstig be
zorgd maakte, omdat de meeste orga
nismen juist langs de waterlijn een 
periode tijdens hun bestaan door
brengen. De volgende overwegingen 
maken de rol van de olie in het ver- 
vuilingsproces nog bedenkelijker. In 
de olie langs de kusten werden grote 
concentraties gevonden van alle ver
giften die ook in zeewater verspreid 
voorkomen, met name pesticiden (be
strijdingsmiddelen) en zware meta
len (nikkel, vanadium, kwik). Deze 
stoffen komen van nature niet in olie 
als delfstof voor, zij komen er in hoge 
concentratie in voor wanneer olie uit 
tanks, ketels geloosd wordt.
We treffen de olie langs de kust aan 
als klonters, meestal bezet met schel
pen, zeepokken en kleinere organis
men. Deze vele met vergiftige olie be
smeurde dieren worden door een klei
ner aantal vogels en grote zeedieren 
gegeten, die op hun beurt weer gege
ten worden. De dieren aan het eind 
van zo’n voedselketen zitten dus met 
ophopingen van vergif van veel kleine 
dieren, illustratief in dit verband is 
een verbod in de V.S. op het gebruik 
van de zwaardvis voor menselijke con
sumptie.
Thor Heyerdahl vertelt dat tijdens zijn 
overtocht over de Atlantische Oceaan, 
de zee op vele plaatsen het uiterlijk 
van havenwater had.
Zijn waarnemingen aan de kust over 
de manier van voorkomen van olie 
stemmen precies overeen met wat ik 
aan onze Noordzeekust ook zag. Ver
der vermeld ik nog de noodzaak om 
je voetzolen met wasbenzine schoon 
te maken, die met bruine kleverige olie 
bevuild waren, na ieder bezoek aan 
het strand.

Luchtverontreiniging
Deze vorm van vervuiling is meestal 
niet zo goed zichtbaar als de water
verontreiniging. Uitzonderingen hierop 
vormen de nare ervaringen van herfst 
vorig jaar in het Rijnmondgebied en 
d egevolgen van de peasoupfog in 
Londen in 1952.
Maar wèl nemen we waar, dat het 
geen dag mooi stil weer kan zijn, of 
we ruiken in de Randstad buiten iets 
wat nog net niet vies is. Dit is ozon. 
Dat wordt chemisch gevormd uit stik
stofoxiden en onverzadigde koolwa
terstoffen, onder invloed van het zon
licht op zo’n mooie stille dag. Het feit

dat koolwaterstoffen en stikstofoxiden 
voorkomen in de uitlaatgassen van 
auto’s, zegt ons veel over de oorzaak 
van deze verontreiniging.
Ozon is schadelijk voor diverse plan
tensoorten, met name voor petunia’s 
en naaldsoorten die hun naalden in de 
herfst behouden. De naaldbomen in 
een natuurreservaat in het San Ber- 
nardio geberte —  ongeveer 100 km 
ten oosten van Los Angeles —  ster- 

ten oosten van Los Angeles —  ster
ven bij duizenden, als gevolg van ozon 
wat met dé lucht langs de berghellin
gen opstijgt. Zelfs op grote afstand 
van de bron is er schade te verwach
ten, wanneer de condities daartoe 
meewerken. In Los Angeles bestaat 
die bron uit 4 miljoen auto’s.
In Canada is het de Weymouthden, 
die niet kan gedijen op grote afstand 
van industriebronnen, die zwavel
dioxide in de lucht brengen. Dit gas 
komt o.m. vrij bij ijzergieten en staal- 
bereiding. Wanneer er in een in
dustriegebied met hoogoven-activiteit 
meren zijn, of iedere andere vorm van 
natuurlijk water, dan blijkt steeds dat 
van bv. 20 soorten waterplanten er 
zo’n 2 soorten in leven blijven. De 
doodsoorzaak van de andere soorten 
is te wijten aan het stijgen van het 
zwaveldioxide gehalte van het water, 
tot het soms het tienvoudige van wat 
normaal is. Dit voorbeeld laat zien dat 
met zwaveldioxide verontreinigde 
lucht tenslotte verontreinigd water tot 
gevolg heeft. Het water wordt te zuur 
voor de meeste organismen.
We kunnen na alle ervaringen met 
milieuverontreiniging wel concluderen 
dat er zeker in en rond industriege
bieden sprake is van een duidelijke 
verarming van ons milieu, onze leef
wereld. Wat we daar aan flora en 
fauna —  meer algemeen —  aan leef
baarheid vinden, is armetierig, en 
daardoor ook het landschap. Dit geldt 
bv. voor het Ruhrgebied, het gebied 
ten oosten van Londen, het Rijnmond
gebied, Beverwijk en omstreken, Die- 
men en omstreken (bij Amsterdam).
Deze gebieden stip ik aan, omdat we 
daar juist over leefbaarheid moeten 
praten omdat er zoveel mensen leven, 
waarvan de meesten toch in naoor
logse flatbouw of vooroorlogse huur
kazernes, die het landschapsbeeld 
doorgaans niet verfraaien.

☆  Er zit tegenwoordig geen gat 
meer in de begroting, maar een kra
ter.
Die begrotingsgaatjes van vroeger 
zijn ook al aan de inflatie onderhevig.

i t  Volksvertegenwoordiger zijn valt 
niet mee en de interpretatie van dat 
woord nog minder.

Wat 

weel U 

van
kiesrecht, medezeggenschap, 
politieke partijen, inkomens- en 
bezitsverdeling.....

Cursus
BURGERSCHAPSKUNDE
40 schriftelijke lessen 
voor ƒ 25.— .
het raadslidmaatschap, 
begroting, ruimtelijke ordening 
gewestvorming.....

Cursus
DE GEMEENTERAAD
23 schrifteiijke lessen 
voor ƒ 20.— .
invloed van de burger, parle
ment, gemeente, economisch 
beleid, recht, dienstplicht....

Cursus voor jongeren 
POLITIEK BEKEKEN 
12 schrifteiijke lessen plus do
cumentatiemappen voor ƒ 9.50
(in samenwerking met de Ned. 
Politieke Jongeren Contact 
Raad).

Vraag nog heden een gratis 
prospectus onder vermelding 
van de naam van de cursus(en) 
en de letters DM bij:

Stichting
Burgerschapskunde
POSTBUS 349 - LEIDEN
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Of om nu eens een toeristenplaats te 
bekijken. Wat dacht u van de leef
baarheid voor de Parijzenaar in zijn 
stad? Je hoort daar al met weemoed 
spreken over de oorlogsjaren en voor
al over de jaren daarvoor toen de bo
men in de lente nog zo prachtig bloei
den. We weten dat er thans veel min
der bomen bloeien, omdat de uitlaat
gassen van het toegenomen autover
keer oorzaak zijn, dat de bomen al 
voor de bloei de knoppen laten vallen. 
Dit autoverkeer is ten dele een niet 
te vermijden aspect van menselijke 
activiteit en we zullen de dode bomen 
maar op de koop toe nemen. Maar al 
het geparkéérde blik is weer verslech
tering van het landschapsbeeld, het 
stadsbeeld in dit geval. Dat zijn we 
ons echter niet zo bewust. Toen ik 
eens een foto van het Rembrandtplein 
te Amsterdam zonder auto’s zag, her
kende ik het niet bewust als het Rem
brandtplein. Ik zag eigenlijk alleen 
een plein in de ochtendzon, wat bij 
mij een gevoel van opgeruimdheid 
vanwege de harmonische ordening van 
bomen en huizen gaf. Maar goed, de 
mens herkent zulke dingen pas in het 
kader van andere zaken —  in dit ge
val dus de auto —  waarmee hij op
groeit of verder leeft. Zoals Thor Hey- 
erdahl ook zegt: ,,ln feite komt het er 
op neer dat de mensen in de moder
nere samenlevingen zeer weinig aan
sluiting meer hebben met een cultuur, 
die direct correspondeert met de 
natuur.
Nu wil ik best toegeven dat het velen 
niet interesseert dat ik in Nederland 
ieder jaar minder exemplaren van 
hier fladderende dagvlindersoorten 
zie, dat de variëteit in kleine zang- 
vogelsoorten geringer wordt, dat som
mige roofvogelsoorten uitgestorven 
zijn wegens menselijke ingrepen in 
hun leefmilieu, dat het drastische om
vormen van ons landschap tot een 
cultuurlandschap er de oorzaak van 
is dat ik nog nooit een ooievaar in het 
wild heb gezien. Ik weet dat ingrepen 
in het natuurlijk landschap ook wel 
gunstige gevolgen kunnen hebben 
voor bv. de vogelstand. Het kortgele
den drooggelegde Zuidelijk Flevoland 
is aan de noordwetselijke zijde een 
geweldige pleisterplaats geworden 
voor watervogels. Er gaan vele stem
men op om dit te behouden en uit te 
buiten. Er is dus wèl angst aanwezig 
dat de vele andere belangen wéér de 
doorslag zullen geven.
Wanneer dat laatste te veel gebeurd, 
zullen we in ieder geval in de dichtbe
volkte gebieden, met een daaraan 
aangepast residu, van wat eens een 
rijke flora en fauna was, blijven zitten.

een paar poldervogels, reigers, boven 
Scheveningen vliegen; ,,een aangepast 
vogeltje", dacht ik toen. Hetzelfde 
geldt voor de Vlaamse Gaai, een neef 
van de bekende kraai. De Vlaamse 
Gaai was vroeger een schuwe vogel 
die wel eens betrapt werd in stille 
bossen. Maar in het Haagse Zuider- 
park met het verkeerslawaai op de 
voorgrond, is dit fraai gevederde dier 
nog een verrijking van het stadspark- 
landschap ook!
Dit zijn ook weer voorbeelden als 
illustratie van de verandering van onze 
leefwereld, die zoals ik in de inleiding 
stelde, vaak geleidelijk en voor ons 

onbewust plaats grijpt. Zoals we 
zagen is deze verandering haast in- 
vermijdelijk en behalve dat de mense
lijke activiteit, omdat zij veel veront-

Heel begrijpelijk dat de regering 
vindt dat de woorden „bij de gratie 
Gods” in het formulier van afkondi
ging der wetten gehandhaafd moet 
blijven. Ze zitten er zelf toch ook nog 
„bij de gratie Gods” . a.g.

reinigt, dus negatieve gevolgen heeft 
voor ons leefmilieu, is dit omringende 
milieu ook aanpasbaar, doet dit con
cessies soms. Maar juist dat laatste 
moet ons erop attent maken dat ook 
wij soms ' grote concessies moeten 
doen.
Vooral is het zaak ons bewust te zijn, 
dat de veel gehoorde uitspraak, dat 
we in een tijd leven die zich kenmerkt 
door dynamiek en verandering, ook 
geldt voor onze natuurlijke omgeving 
en de eerste condities daarvoor, na
melijk: lucht, bodem, water en vuur, 
waarbij vuur betekent: energiever
bruik.
De Oudgriekse onderverdeling van de 
materie in déze vier elementen wordt 
opnieuw veelzeggend.

k.v.d.

-fr Na de Progressieve Volkspartij 
van Hans van Mierlo en de Midden 
Volkspartij van Haya is er nu De 
Zeeuw met een Open Volkspartij. Wie 
Volgt? Om van duidelijkheid maar 
niet te spreken. a.g.

I3&I3&I Isolatie- en
Plaatwerkbedrijf

ROTAMISOL

Uitvoerders van warmte-, 
koude- en geluidsisolatie
Kantoor: Verschoorstraat 69-71, 
Rotterdam, tel. 010-273954 
Couperusstraat 48, Ridderkerk, 
tel. 01804 - 5503

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor 
iedereen, behalve voor Houtvernielers.

Bestrijdt deze door uw hout onder hoge 
druk te laten impregneren bij:

v. d. SIJDE’s HOUTBEREIDING N.V.
SPUI 40 —  STRIJEN —  TELEFOON 01854-280

Een bedenkelijke aanpassing
Tot mijn grote verbazing zag ik laatst
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N.V. Scheepswerven „Piet Hein” v.d.z.d.
Fa. W. SCHRAM & ZONEN BOLNES/PAPENDRECHT

NIEUWBOUW EN REPARATIE
• twee dwarshellingen van 115 m.
• overdekt dubbel droogdok van 115 m.
• twee nieuwe droogdokken VOOR ELK GETIJ van 104 en 93 m.
• snel schroefwisselen en kleine roer- en steven-reparaties in nieuw 

HEFDOK
Tel.: ROTTERDAM 010—  139275

BOLNES 01804—  3644—  3409
PAPENDRECHT 01850 —  51222 —  51466

Milieuverontreiniging en de wet

Mevr. Ruby E. v. d. Scheer (voorzit
ter D ’66):

Wat goed is voor de 
VVD is niet goed 
voor het land

Als de voorzitter van de VVD in een 
VARA-televisieprogramma uit „House 
of Lords” in Den Haag blij zegt dat 
haar partij geen of weinig kiezers ver
liest, ondankt het kabinet-Drees, en 
dat dit een gustig teken is voor haar 
partij, dan ben ik het daar niet mee 
eens. Dat wil zeggen: mevrouw Van 
Someren mag blij zijn voor haar par
tij, maar wat gunstig is voor de VVD 
is niet goed voor het land. In feite is 
de betrekkelijke stabiliteit van de 
VVD een van de meest onrustbarende 
verschijnselen in de Nederlandse po
litiek. Want in een samenleving die 
overal onzekerheid en onrust laat zien 
fungeert de VVD als een tehuis voor 
mensen die een tijdelijke geborgen
heid prefereren boven de realiteit van 
een onrustig, bedreigd bestaan.
In een tijd waarin mensen uit bedrijfs
leven en wetenschap hun ongerustheid 
duidelijk maken over de verpesting van 
de aarde en een mogelijk einde van 
de menselijke soort signaleren, ont
houdt de VVD zich van een stelling- 
name. Of erger: zij verdedigt wat be
staat en gelooft dat aapassingen bin
nen de bestaande systemen mogelijk 
zijn. En mevrouw Van Someren 
spreekt zich uit voor een „midden” - 
partij.
Een middenpartij staat per definitie 
tussen twee uitersten. Dat zijn aan de 
ene kant mensen die alles willen con
serveren en nog liever terug willen 
naar de veiligheid van vroeger; aan de 
andere kant verzamelen zich de men
sen die werkelijke, principiële veran
deringen in de samenleving nodig 
vinden. Ik maak mij zorgen over de 
suggestie dat een middenpartij nodig 
en nuttig zou kunnen zijn.
Dat is niet waar. Een middenpartij 
laat niet alles in het midden. Wij le
ven in een wereld waarin wij gedwon
gen zijn te kiezen: we veranderen 
drastisch en ongehoord —  of niet.
Een beetje veranderen, geleidelijk aan
passen is hetzelfde als totaal niets 
doen.

Een middenpartij is de illusie van 
mensen die door hun angst terug wil
len naar het verleden, maar die net 
doen of zij naar de toekomst kijken. 
(Overgenomen uit Democraat, febr. 
1972).

Steeds worden we door de publici
teitsmedia gekonfronteerd met de be
dreiging van ons leefmilieu. Naast de 
sombere voorspellingen van de Club 
van Rome voor onze planeet als ge
heel, zijn er nationale issues zoals de 
Leidse Baan, Amelisweerd, Marbon, 
de Gulf-raffinaderij Roozenburg, Shell- 
Moerdijk, de smeerpijp, de Wadden
zee en noem maar op.
Van belang lijkt me eens na te gaan 
wat er aan nederlandse wetegving be
schikbaar is om deze uitwassen te 
voorkomen en te bestrijden. We zul
len zien dat Nederland milieurechte
lijk gezien in een overgangsfase zit.
De oudste wetgeving, de Hinderwet, 
is volstrekt verouderd, en de nieuwe 
wetgeving —  in de vorm van raam
wetten beschikbaar —  moet nog wor
den uitgewerkt in Algemene Maatre- 
.gelen van Bestuur, voor ze funktione- 
ren volgens hun bedoelingen. Daarbij 
komt dat de benonigde deskundigheid 
in het uitvoerend overheidsapparaat, 
met name op provinciaal en gemeen
telijk niveau, beslist onvoldoende aan
wezig is.
Volgens het oudste stuk funktioneren- 
de wetgeving, de Hinderwet (1952), 
moet men voor installaties, die ge
vaar, schade of hinder veroorzaken 
een vergunning vragen aan het ge
meentebestuur (College van B en W). 
De aanvankelijke opzet der wet was 
de bescherming van de arbeiders in 
de fabrieken; de Arbeidsinspectie 
diende derhalve steeds om advies ge
vraagd te worden. Eerst veel later is 
daar de Inspectie voor de Milieuhy
giëne aan toegevoegd.
Naast de Hinderwet is in zijn alge
meenheid de Wet op de Ruimtelijke 
Ordening van belang. Vanouds wei
gerde men niet zo vaak industrieën 
omdat alom de gedachte heerste dat 
ekonomische groei en volledige werk
gelegenheid boven alles gingen. Nu 
deze tendens zo hier en daar zelfs 
volledig is omgedraaid, kan men vaak

suksesvol bezwaarschriften indienen 
tegen bestemmings- en streekplannen, 
waardoor vestiging van bepaalde in
dustrieën en aanleg van bepaalde 
wegtracé’s te verhinderen is.
Met de Hinderwet valt in de praktijk 
nauwelijks te werken. De aankondi
ging van de tervisielegging van een 
vergunningsaanvraag en het aanschrij
ven van de omwonenden binnen een 
straal van 200 meter zijn volstrekt 
onvoldoende. Immers een verontreini
gend bedrijf met een hoge schoor
steen veroorzaakt mogelijk alleen 
maar hinder in de vorm van neerslag 
en stank buiten deze zone, bv. in aan
grenzende gemeenten. Verder zijn de 
meeste gemeentebesturen onvoldoen
de deskundig om de ingewikkelde in
dustriële processen te beoordelen en 
te kontroleren. Tenslotte kan een een
maal verleende vergunning niet wor
den ingetrokken.
De onvolkomenheid van de Hinderwet 
kan nog eens toegelicht worden met 
een voorbeeld van de Gulf-raffinaderij 
in de piepkleine gemeente Roozen
burg, onder de „rook” van Rotterdam. 
Zo'n verontreinigend bedrijf krijgt 
meestal een voorlopige vergunning, 
zodat het kan gaan draaien, en zegt 
tezijnertijd nog wel wat maatregelen 
te nemen als dat nodig mocht blijken. 
Veel met moeite verworven industrieën 
(ekonomische groei!) krijgen —  
merkwaardigerwijs —  na verloop van 
tijd toch wel een definitieve vergun
ning. Zo niet de Gulf-raffinaderij in 
Roozenburg, want het gemeentebe
stuur onder leiding van de dappere 
dorpsburgemeester gebood het be
drijf te stoppen (art. 28, lid 3 Hinder
wet: „levensgevaar of onduldbare
hinder” . Gulf kan door bij de Kroon 
in beroep te gaan, blijven doorwerken 
tot over dit beroep beschikt is.
Het kan derhalve duidelijk zijn dat de 
,,Wet verontreiniging oppervlaktewa
teren”  en de ,,Wet inzake de lucht- 
verontreiniging”  bitter noodzakelijk 
zijn.
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Recente milieuwetgeving
Door de lozing van rioolstelsels in 
open water en de toenemende vervui
ling door de diverse industrieën, ge
raken de kleine rivieren en kanalen 
blijvend vervuild door een gebrek aan 
zuurstof. Het beperkte zelfreinigende 
vermogen wordt overschreden, met 
als gevolg rotting en stank.
Zoals gesteld dient de gemeente ver
gunningen te verlenen —  in het kader 
van de Hinderwet —  voor de lozing 
van vuil water door industrieën. De 
R.I.Z.A. adviseert de gemeenten daar
bij en ze oefent voorts kontrole uit 
(RIZA: Rijks Instituut Zuivering Af
valwater). Ondanks de toenemende 
bouw van zuiveringsinstallaties door 
gemeenten en waterschappen wordt 
het probleem nauwelijks opgelost. 
Medio 1970 werd er volgens een zeer 
globale schatting jaarlijks meer dan 
40 mln. inwonersequivalenten (huis
houdelijk èn industrieel afwalwater) 
„geproduceerd” . Hiervan worden 15 
mln. equiv. in zee geloosd; naar schat
ting 5.5 mln. equiv. worden opgeno
men door de natuurlijke zuiverings- 
kapaciteit van binnenawteren (moe 
lang nog?) en 7 mln. equiv. worden 
gehoel of gedeeltelijk gezuiverd.
Zeer globaal gezien resteert een ver
vuiling van oppervlaktewateren met 
meer dan 10 mln. equiv. ofwel zeer 
globaal 25% van het totaal!
De bestrijding moet plaats vinden in
gevolge de Wet Verontreiniging Op
pervlaktewateren (1970). Volgens 
deze wet zijn voor lozing van afval
stoffen vergunningen nodig van Rijks
waterstaat (smeerpijp!) of van pro
vinciale besturen. Provinciale zuive
ringsschappen kunnen heffingen op
leggen aan de vervuilers, met de op
brengsten waarvan maatregelen ge
troffen kunnen worden. De nieuwe wet 
is een raamwet (overkoepelende wet), 
die alleen de grote lijnen aangeeft, 
maar de 'uitwerking hiervan in alge
mene maatregelen van bestuur kan 
nog wel enkele jaren vergen.
Van steeds grotere importantie wordt 
de thermiese verontreiniging, dat is 
de temperatuurstijging veroorzaakt 
door het koelwater van grote elektri
citeitscentrales. Tezamen met de ver
vuiling dreigt deze al onze binnenwa
teren dood en dus pikzwart en stin
kend te maken.
Luchtverontreiniging 
Door de industrialisatie, de auto’s en 
onze huisverwarming wordt de lucht 
op vaak hinderlijke wijze vervuild. 
Maar hoe meten we deze vervuiling, 
en hoe stellen we aanvaardbare ver- 
vuilingsgrenzen op? (Immers schoon 
wordt de lucht nooit sinds de Middel
eeuwen).
Zo stelde Rijnmond in 1969 een meet- 
en waarschuwingsinstallatie in wer

king. Bij ongunstige meteorologische 
situatie moeten de nabijgelegen in
dustrieën het tijdelijk kalmpjes aan 
doen met hun verontreiniging. De be
volking kan bij ernstige klachten en 
frustraties een klachtencentrale op
bellen, alhoewel men zich tegenwoor
dig in het kader van de burgers-bij- 
het-bestuur ook wel rechtstreeks tot 
burgemeesters en ministers e.d. 
wendt, bijvoorkeur buiten kantoortijd. 
En zo modderen we maar wat aan.
De zin van de meting is dat er vaste 
normen moeten komen voor toelaat
baarheid van bepaalde verontreinigin
gen. Dit is ook nodig om een adekwa- 
te wetgeving goed te kunnen laten 
funktioneren.
Tot nu toe moeten we het nog steeds 
doen met de Hinderwet van 1952, 
volgens welke de industrieën een ver
gunning behoeven van het gemeente
bestuur. Op grond van de Hinderwet 
zijn echter nauwelijks maatregelen 
mogelijk tegen gemotoriseerd verkeer 
en huisverwarming. Overigens funk- 
tioneert de Hinderwet ook allerminst 
voortreffelijk. Daarom heeft het par
lement in juli 1970 een wet op de 
luchtverontreiniging aangenomen.

Deze wet regelt zowel de veront
reiniging door industrie, verkeer als 
door de huisverwarming. Als vergun
ningverlenende instantie voor de lucht
verontreiniging door de industrie fun
geert het provinciaal bestuur, waar
mee de plaatselijke regeling door een 
regionale is vervangen. Op landelijk 
niveau wordt toezicht gehouden op de 
verontreiniging door verkeer en huis
verwarming.
De belangrijkste elementen van de 
wet zijn, naast het vergunningenstel
sel, dat de vervuiler in beginsel be
taalt, dat er heffingen worden opge
legd en dat er een landelijk meetnet 
komt, te financieren uit de heffingen. 
Ook hier geldt dat de raamwet uitge
werkt dient te worden in Algemene 
Maatregelen van Bestuur en daarmee 
is nog amper een begin gemaakt. 
Voor noodsituaties gelden volgens de 
raamwet bizondere maatregelen; de 
Commissaris van de Koningin kan 
een bedrijf bevelen de verontreinigen
de handelingen te staken. Hij mag al
gemene voorschriften geven om een 
gevaarlijk hoog niveau van luchtver
ontreiniging terug te drukken. De 
groninger Commissaris van de Konin
gin, mr. Toxopeus, stelt echter —  in 
de geest van zijn collega’s sprekend 
—  niet over de nodige deskundigheid 
te beschikken om verantwoorde be
slissingen te nemen. Voorwaar, een 
„roetkleurig” perspektief voor Rijn
mond.
De Algemene Maatregelen van Be
stuur waardoor de wet in werking 
treedt moeten eerst de Raad van

State en de Ministerraad nog passe
ren. Er moet een Inrichtingenbesluit 
komen (wie vallen er onder de wet?), 
een Vergunningenbesluit, een Heffin
genbesluit (wie btaalt?) en een 
Fondsbesluit. Tot nu toe is dus alleen 
het topje van de ijsberg boven water 
gekomen en dat is te zien aan de 
kwaliteit van de lucht in West-Neder- 
land. Immers men moet als overheid 
bewijzen kunnen leveren; wanneer 
een ambtenaar of omwonende iets 
bizonders ruikt, dan is dat geen be
wijs. De benodigde deskundigheid 
voor deze „bewijzen” is nog maar 
schaars aanwezig in Nederland, dus 
ook op het provinciaal niveau, de be
langrijkste schakel (n deze wet. 
Bodemverontreiniging 
(vuilafvoer en drinkwatervoorziening) 
Een ander urgent probleem is de vuil
afvoer, en vuilverwerking, die plaats 
vinden door compostering via de 
V.A.M. (Vuil Afvoer Maatschappij, te 
Beilen (Dr.) of door vuilverbranding. 
Door de in omvang toenemende hoe
veelheden afval (papier, plastic, blik, 
glas) en de steeds moeilijker verteer- 
baarheid, wordt het probleem steeds 
bedreigender. Waarschijnlijk zal meer 
tot verbranding moeten worden over
gegaan, hetgeen de lucht weer ver
ontreinigd.
Het is in wezen schandalig dat het 
statiegeld op flessen is afgeschaft, en 
dat er steeds meer plastic afval ont
staat. Dit veroorzaakt de samenleving 
veel meer onkosten dan de fabrikant 
bespaard.
De milieubewustheid kan ook door de 
opvoeding aangekweekt worden. Een 
milieupolitie zou iedereen die open
baar terrein verontreinigt direkt op de 
bon moeten slingeren. Privé-afval be
hoort niet op gemeenschappelijk bezit! 
Belangrijk is ook de drinkwatervoor
ziening. Veel oppervlaktewater is 
zout, brek of verontreinigd. Bij de ont
trekking van grondwater aan de dui
nen dreigt het opstijgen van verzilt 
water uit diepere grondlagen. Bij fil
tering van Rijnwater in de duinen, 
dreigen deze op den duur te verstop
pen. Meer landinwaarts brengt het 
onttrekken van grondwater schade 
voor landbouw en natuurgebieden 
met zich mee.
Al met al zal het overgrote deel van 
ons drinkwater moeten komen uit de 
zuivering van het oppervlaktewater 
van Rijn en Maas. Bestrijding van de 
rivierverontreiniging in internationaal 
verband is daarom voor Nederland 
van levensbelang.
Lawaai
Tenslotte is van belang de psychische 
vervuiling door het lawaai. Door het 
verkeer op autosnelwegen en binnen 
de bebouwde kom en door de lucht
vaart, zijn er nog maar heel weinig
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Van de

HB-tafel
HB-activiteiten naar buiten

—  Nog voor het verschijnen van de 
vorige Driemaster doch na het schrij
ven van de kopij werd door het HB 
een verklaring van het comité Jonge
ren voor Vietnam ondertekend. Op het 
congres kwam deze verklaring uitge
breid aan de orde.
—  De, in de vorige „van de HB- 
tafel” genoemde ’follow up’ van het 
gesprek met de VVD-fractie op 20 ok
tober jl. heeft op dinsdag 7 maart 
plaats gevonden. Het werd een ge
combineerd gesprek met fractie en 
dagelijks bestuur van de VVD. Het 
gesprek verliep in een sfeer van groot 
wederzijds vertrouwen, waarbij men 
elkaar echter geenszins zijn mening 
bespaarde. Het contact met de frac
tie op informatief gebied begint op 
gang te komen maar is tot nu toe voor 
beide partijen achtergebleven bij de 
verwachtingen. Als de definitieve lijst 
met de fractieverdeling uit is zal dit 
aanmerkelijk verbeteren. Verder heeft 
het HB de bezorgdheid van de JOVD 
ten aanzien van de toekomst van het 
liberalisme in Nederland naar voren 
gebracht.
—  Op maandag 6 maart werd me
de op instigatie van het district Noord 
een open brief gestuurd aan de minis
ter van ontwikkelingssamenwerking 
waarin de JOVD het betreurde dat 
de subsidie aan het Angola-comité 
voor de voorlichtingsactie, inzake het 
Portugese beleid in Angola, niet werd 
toegewezen.
HB-activiteiten naar binnen
—  De HB-vergadering die op 14,

15 en 16 januari te Groningen werd 
gehouden werd gecombineerd met een 
bezoek aan de „Neyjoarsveziede”  van 
de afdeling Zuidlaren, waar uit het 
hele district Noord JOVD-ers aanwe
zig waren. Op de zondag werd naast 
de HB-vergadering ook nog een dis
cussie gehouden met een aantal 
JOVD-ers over de liberale beginselen.
—  Als de voortekenen niet bedrie
gen zal in Winterswijk een afdeling 
van de grond geholpen kunnen wor
den.
—  Wat betreft het westen van het 
land, het zorgenkindje van de JOVD, 
heeft het HB het plan opgevat een 
grootscheepse (her;)oprichtingsactie 
te beginnen. Als start hiervan zouden 
we kunnen zien de heroprichtingsver- 
gadering van de afdeling Het Gooi op 
7 april a.s.; inlichtingen: J. v. Rooyen, 
Laegieskampweg 5, Naarden, telefoon 
02159-17175.
Als tweede heroprichtingsvergadering 
kunnen we die van de afdeling Leiden 
tegemoet zien; inlichtingen omtrent 
deze half april te houden vergadering 
kunt u krijgen bij R. Lantin, Hooi
gracht 44, Leiden, tel. 01710-20720. 
Het congres te Ede 
Evenals het congres te Zuidlaren 
stond dit congres in het licht van het 
liberalisme. Bij wijze van experiment 
werd het congres op een vrijdagavond 
en een zaterdag gehouden. Of dit ex
periment geslaagd danwel mislukt is, 
is moeilijk te zeggen. Wel staat vast 
dat het congresbezoek ver beneden 
de verwachting is gebleven; het car
naval zal hier een duchtig woordje 
in meegesproken hebben.
Als gastspreker was op dit congres 
aanwezig de heer J. J. A. Berger, 
oud-burgemeester van Groningen te
genwoordig fractievoorzitter van DS 
'70 en, niet alleen als zodanig, een 
van de voormannen van die partij.

Drie punten in de rede van Berger 
weren zeer opmerkelijk. Als eerste 
zou ik willen noemen dat binnen af
zienbare tijd DS ’70 met een begin
selprogramma zal komen. Dit zal de 
politieke duidelijkheid zeker ten goe
de komen. Verder verklaarde de heer 
Berger dat zijn partij nogal bezorgd 
was over het niet ingrijpen in de lo
nen en prijzen door de regering. Ar
gumenten dat zoiets psychologisch on
juist was vond hij zwak en, indien 
waar, er op duiden dat er iets fout zit 
in onze maatschappij. Zijn partij zal 
van dit punt echter nooit een halszaak 
maken.
Als reden voor zijn eigen DS ’70 lid
maatschap gaf de heer Berger zijn 
behoefte aan redelijkheid, iets wat hij 
in zijn vorige partij steeds minder 
vond.
Tijdens de discussie voerde een hoofd
bestuurslid van D ’66 het woord, wel
iswaar geheel voor eigen rekening en 
risico, maar zijn uitspraken logen er 
niet om. Het kwam er op neer dat als 
de PvdA doorging met sollen met 
D ’66 dat het dan tot een definitieve 
breuk tussen D ’66 en PvdA zou ko
men.
Dit soort politieke informatie geeft 
toch altijd weer een extra dimensie 
aan het congres.
In het huishoudelijk deel van de ver
gadering kwamen aan de orde het 
verslag van de commissie van goede 
diensten en het verslag van de Drie- 
mastercommissie. Naar aanleiding 
hiervan werd een regeling getroffen 
voor de financiën van het district 
Noord en de aangepaste begroting 
goedgekeurd respectievelijk werd be
sloten de Driemaster op de huidige 
voet voort te zetten.
Enig vuurwerk werd afgestoken van
wege de ondertekening door het HB 
van de verklaring van het „Comité

echt stille plekken; de omvang van 
het lawaai neemt toe. Dit heeft in
vloed op het zenuwstelsel van de 
mens en tast zijn gezondheid aan. 
Ook de gehorigheid van woningen valt 
onder de schadelijke lawaaihinder, 
niet zozeer omdat men zo kan meele
ven met edburen alswel door de aan
tasting van de eigen privacy, overdag 
en ’s nachts.
Door wettelijke maatregelen (auto’s 
en bromfietsen), een betere geluids
isolatie in woningen en een goed pla
nologisch beleid (luchtvaart) kan de 
omvang van het lawaai drastisch 
gereduceerd worden. De wetgevers 
verschuilen zich nu nog achter nog te 
verrichten onderzoek en onvoltooide 
wetten.
Konklusie:
De nieuwe wetgeving tegen de lucht

verontreiniging en de verontreiniging 
van de oppervlaktewateren zullen 
voorlopig door gebrek aan kennis, 
personeel en uitrusting met een zeer 
beperkt sukses worden toegepast. 
Van groot belang is de inhoud van de 
uitvoeringsbesluiten die bij deze raam
wetten behoren.
Voorlopig gaat de vervuiling wel even 
door. Voor alle vormen van milieu
verontreiniging is dringend onderzoek 
nodig, met name door het T.N.O. 
(Toegepast Natuur-wetenschappelijk 
Onderzoek) en het ZWO (Zuiver We
tenschappelijk Onderzoek). Een groot 
probleem is het ontbreken van vol
doende deskundigen. De opleiding van 
milieuspecialisten in brede zin moet 
zo spoedig mogelijk krachtig aange
pakt worden.
Gelukkig zijn er steeds meer aktie-

groepen die gemeenteraden, provin
ciale staten en het parlement konfron- 
teren met de mogelijke gevolgen van 
bepaalde beleidsbeslissingen. In de 
overgangsfase naar de nieuwe wet
geving worden de bestuurders door 
deze talrijke akties gedwongen meer 
te doen met de bestaande wetgeving. 
De deskundigheid van de aktiegroe- 
pen kan die van het bestuur aanvul
len.
De burgers worden zich meer en dui
delijker bewust van wat er gaat ge
beuren in een stadium dat er nog wat 
veranderd kan worden. Zo hoort het 
ook! J. WEGGEMANS

Bronnen: o.a. H. P. nr. 42, 1971. 
'Milieuhygiëne in Nederland’, ministe
rie v. Sociale Zaken en Volksgezond
heid (1970).
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Jongeren voor Vietnam” . Na een felle 
discussie werd een motie aangeno
men waarin de ledenvergadering zich 
distantieerde van de verklaring. Het 
HB nam dit ter harte en verklaarde 
dat de JOVD zich terug zou trekken 
uit het Comité; dit is ondertussen ge
beurd. Nog verder werd aan de be
zwaren tegen het onder één noemer 
in de krant komen met uiterst linkse 
groeperingen tegemoet gekomen met 
de aankondiging dat de JOVD zich 
ook uit de werkgroep Europese Vei
ligheid Converentie zal terugtrekken. 
Vervolgens komen allerlei moties aan 
de orde.
•— Motie Evenhuis over de ,,spel
lingsvereenvoudiging” . Deze werd 
aangehouden en zal dus op de volgen
de huishoudelijke vergadering aan de 
orde komen.
—  Motie over de noodzakelijke aan
passing van onze defensie aan de haar 
toebedeelde taken in Navo-verband. 
Motie aangenomen.
■— Motie die de noodzakelijkheid 
signaleerde van de herziening van de 
stemprocedure bij herverkavelingen. 
Motie aangenomen.
—  Motie over tertiair onderwijs. 
Angedrongen werd op een duidelijke 
planmatigheid in het beleid op lange 
termijn, integratie HBO en WO vol
gens Posthumus, een systeem van 
studieleningen gebaseerd op volledige 
onafhankelijkheid van de student. 
Motie geamendeerd aangenomen.
—  Motie district Noord over gewest- 
vorming. Door een ordemotie werd 
besloten deze motie niet in behande
ling te nemen daar dit onderwerp in 
Zuidlaren al uitvoerig aan de orde is 
geweest.

Afdelingsnieuws
De afdeling Amsterdam heeft op het 
gebied van de gemeentepolitiek een 
uitstekend verlopen samenwerking 
met Arjos en FJG. Verder zal deze 
afdeling deel blijven nemen aan het 
Comité Jongeren voor Vietnam. Bij 
alle activiteiten in dit kader zal ver
meld worden dat het de afdeling Am
sterdam betreft en niet de landelijke 
JOVD.
De afdeling Groningen ontving in sa
menwerking met de VVD-Groningen 
op vrijdag 25 februari VVD-fractie- 
voorzitter Hans Wiegel. Op de zelfde 
dag had de afdeling Zuidlaren een 
vergadering waar Jan Lambers een 
lezing hield over de problematiek van 
het Noorden des lands.
Begin februari had de afdeling Noord- 
Groningen een discussie-avond over 
bestuurlijke decentralisatie, hierover 
had de afdeling Oost-Groningen op 
27 januari reeds gediscussieerd. Op 
beide avonden was Jan Weggemans 
de discussieleider.

Op initiatief van het district Noord 
werd op vrijdag 18 februari van ge
dachten gewisseld tussen de noorde
lijke JOVD-ers en de heer Koekoek 
van de Boerenpartij. Het was een zeer 
geslaagde avond, de heer Koekoek 
kwam veel redelijker over dan door
gaans via de pers. Twee weken later 
was het weer raak, ditmaal was de 
discussiepartner niemand minder dan 
ex-premier De Jong, die uiterst open
hartig op allerlei vragen antwoord gaf. 
De afdeling Meppel had op zaterdag 
12 februari een propaganda-feest- 
avond waar Hans Wiegel discussieer
de met de zaal. Het was een uiterst 
gezellige avond ondanks dat ook hier 
de concurrentie van het carnaval te 
merken was.
Diversen
—  Het adres van de vice-voorzitter 
politiek is gewijzigd, het is nu: A. R.

■fe Nu maar afwachten wanneer de 
jonge koekoeken in het noorden des 
lands komen. Uiteindelijk legt de koe
koek altijd eieren in andermans nest.

Edwards, Da Costakade 196, k. 45, 
Amsterdam.

Het ligt in de bedoeling dat de 
afdelingen begin mei discussiepunten 
krijgen toegestuurd die door de des
kundigen, die op het zomercongres 
zullen spreken, worden opgesteld.
—  Als u, om wat voor reden ook, 
nog geen acceptgirokaart hebt gehad 
dan is voor u de eenvoudigste manier 
om mij terecht te wijzen: het pakken 
van een girokaart en daarop het giro
nummer 953500 t.n.v. Penn. JOVD te 
vermelden benevens de contributie 
van uw afdeling en bij de medede
lingen het woord FOEI. Als u de giro
kaart wel hebt ontvangen en de JOVD 
geen betaling, dan ligt dat woord mij 
op de lippen, maar ik zeg slechts 
HAAST U.

DUKE E. P. DOMINICUS
VAN DEN BUSSCHE

•fr Tegen de tijd dat de regering 
lood in de benzine verbiedt zal de 
loodreserve wel zijn uitgeput. jh.l.

ONDERGETEKENDE WIL GRAAG EEN ABONNEMENT OP DE DRIE
MASTER

Naam:

Adres:

Woonplaats:

Abonnementsprijs per jaar ƒ 7.50.
over te maken op giro 277760 t.n.v. STICHTING DRIEMASTER DEN 
(HAAG.

Handtekening

Opsturen aan Adm. Driemaster, v. Nijenrodestraat 105 DEN HAAG

22 APRIL 22 APRIL

CONGRES
LIBERALE STUDENTEN VEREENIGING

te houden in Sociteit Hermus, Rob. Baelderstraat 55, ROTTERDAM 

PROGRAMMA:

10 uur Discussie tussen LSVN en JOVD over hun nota’s LIBERALISME.
12 uur Lunch.
13 uur Politiek forum, met discussie.

Deel nemen: v. Riel, Gruyters, Roethof en Berger (gevraagd). 
Voorzitter van het forum is Dr F. A. Hoogendijk.

JOVD’ers dit belooft een interessant congres, waar wij graag met grote 
getale aanwezig zijn. Geef je op voor deelname bij de Alg. Secr., Joh. d. 
Bandt te Ede, tel. 08380-17170.
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De uitputting van de hulpbronnen en de invloed hiervan op milieu 
en welvaartsverdeling
I Inleiding
Toen de publikaties rond het voorlo
pige rapport van de Club van Rome 
in volle hevigheid losbarstten moet 
ons allen wel een lichte huiver hebben 
bevangen. We moesten in wezen im
mers onder ogen zien dat als we on
ze leefwijze op de huidige voet voort
zetten, de mensheid geen toekomst 
meer beizt.
Toch wordt ook hier gelukkig de soep 
niet zo heet gegeten als zij wordt op
gediend. Uit het gesprek met prof. 
Böttcher in de vorige Driemaster blijkt 
namelijk duidelijk dat het in dit rap
port steeds om voorwaardelijke voor
spellingen gaat. Dat wil zeggen het 
gaat alleen met zekerheid fout als we 
doorgaan met te doen alsof er niets 
aan de hand is. Doch als we wel tot 
een heroriëntatie in ons streven ko
men, is de overleveringskans stellig 
groter dan de 3%, die de Amerikaan
se bioloog Paul Ehrlich ons blijkens 
een verhaal in de Haagse Post zelfs 
dan nog geeft. Volgens de Club van 
Rome behoren dit soort uitspraken 
duidelijk in de afdeling paniek.
De werkelijke situatie is veeleer die 
van de patiënt dit bij zijn arts komt 
en van deze na het onderzoek te horen 
krijgt dat, als hij zijn leefwijze op ge
lijke wijze continueert, hij hoogstens 
nog een paar jaar te leven heeft. Wan
neer deze patiënt echter een uitge
kiend en streng dieet alsmede andere 
stringente leefregels voorgeschreven 
krijgt en hij zich daar vervolgens ook 
aan houdt, kan hij zonder al te veel 
problemen oud worden.
Als we op deze wijze het probleem 
presenteren kan de mens tenminste 
nog hoop koesteren. En alleen hoop 
kan inspireren tot de grote daden die 
nodig zullen zijn.
Heel in het kort komen deze grote da
den ongeveer neer op het nagenoeg 
tot stilstand brengen van de bevol
kingsgroei; het afremmen van de groei 
der consumptie per hoofd in de Rijke 
wereld en het terugdringen, althans 
tot staan brengen van de reeds opge
treden vervuiling (zie elders in deze 
Driemaster). Voorwaar geen kleinig
heid.
In het navolgende zal speciaal het 
probleem van de dreigende uitputting 
van de grondstoffen- en energiebron
nen aan de orde worden gesteld. Met 
name het energievraagstuk zal fel 
belicht worden, aangezien energie 
enerzijds, uiteindelijk, de belangrijk
ste hulpbron voor het instandhouden 
van onze moderne samenleving is, 
doch anderzijds tegelijk een van de 
ernstigste bedreigingen voor het leef

milieu vormt.
Aangezien deze materie zeer veelom
vattend is, zal in dit artikel slechts 
hier en daar een tipje van de sluier 
kunnen worden opgelicht. De meeste 
aspecten aan het energievraagstuk 
zullen dan ook slechts door middel 
van een voorbeeld worden belicht, 
hoewel daarbij wel naar het meest 
aansprekende voorbeeld is gezocht. 
Zo zal ten aanzien van de uitputting 
van de energiebronnen het aardgas 
worden genoemd, omdat dit het eer
ste op zal zijn en bovendien Neder
landse lezers sterk zal aanspreken. 
Voor de grote geografische verschil
len in energieverbruik per hoofd kan 
weer beter electriciteit genomen wor
den; en voor de illustratie van dë af
hankelijkheid van het rijke Westen 
en Japan van energie-invoer de aard
olie.
II Dreigende uitputting
In een van de publikaties rond het 
M.I.T.-rapport is het volgende lijstje 
opgenomen.

uitputtingsduur bij 
extrapolatie van de 
huidige verbruiks- 
groei

kwik en lood 13 jaar
aardgas 14 jaar
zink 17 jaar
aardolie 20 jaar
koper 40 jaar
aluminium, ijzer 73 jaar
Overigens komt men niet in alle kran
tenartikelen tot de zelfde cijfers, 
waarschijnlijk omdat er reeds gewij
zigde versies van het oorspronkelijke 
rapport zijn.
Als voorbeeld zullen we nu de voor
spelling voor aardgas iets nader be
zien, aangezien we daarover in de 
Basisstatistieken van de Europese 
Gemeenschappen en andere publika
ties gemakkelijk gegevens kunnen ver
krijgen.
Het blijkt nu dat de voorspelling van 
14 jaar, die de Haagse Post aanhaal
de, niet realistisch is. Men gaat na
melijk uit van de thans bestaande en 
bewezen aardgasreserves in de we
reld. Doch de laatste ja ren wordt er 
gemiddeld zo’n 6000 miljard m3 per 
jaar bij gevonden, terwijl het verbruik 
slechts ruim 1000 miljard bedraagt. 
(In 1970, op een totale reserve van 
ca. 40.000 miljard m3).
Is de genoemde voorspelling daarom 
waardeloos?
Het antwoord is ja en nee. Ja, omdat 
het natuurlijk onrealistisch is om niet 
uit te gaan van nog te ontdekken 
nieuwe reserves. Nee, als men beziet 
hoe schrikbarend weinig verschil het

maakt als men hiervan wel uitgaat. 
Als je namelijk veronderstelt dat van 
1970 tot 1980 elk jaar 6000 miljard 
wordt bij gevonden en van 1980 tot 
1900 nog jaarlijks 2000 en als de 
verbruiksgroei tot 1980 circa 10% 
per jaar blijft en daarna 8% , hetgeen 
tamelijk realistisch aandoet, dan is 
het tijdstip van uitputting niettemin 
reeds bereikt in 1995, dus slechts 
9 jaar later!
III Het onzichtbaar gevaar van de 
exponentiële groei
De basis van deze verontrustende en 
kille conclusie ligt opgesloten in de 
exponentiële groei. Deze maakt dat 
ten lange leste enorme sprongen in 
het verbruik worden gedaan. Tel maar 
eens het aantal graankorrels dat nodig 
is om op elk volgend veld van een 
schaakbord twee maal zoveel te leg
gen dan de twee op het eerste veld. 
Dit heeft ooit een Perzische korting 
eens zijn hele Rijk gekost.
Het geweldige gevaar van dit ver
schijnsel is dat het nog lang kan lij
ken alsof er niets aan de hand is, tot
dat plotsklaps het gevaar levensgroot 
en niet meer afwendbaar opdoemt. 
Deskundigen hebben bijvoorbeeld uit
gerekend, dat in Nederland tot het 
jaar 2000 koelwater genoeg is. Doch 
als het electriciteitsverbruik zich elke 
tien jaar blijft verdubbelen dan is er 
reeds in 2010 een afzichtelijk groot 
tekort.
IV De verdeling van het energie
verbruik in de wereld
Tegen de achtergrond van de kennis 
dat de conventionele energiebronnen 
waarschijnlijk binnen 2 a 3 decennia 
zullen opdrogen, afgezien van steen
kool en waterkracht, is het van groot 
belang om een inzicht in de geogra
fische verdeling van het energiever
bruik te verkrijgen.
Hieronder worden twee overzichten 
gepresenteerd van de verdeling en 
groei van het verbruik van electrici
teit in de wereld. De eerste tabel laat 
de groei per land of landengroep zien. 
Hieruit blijkt dat de verschillende niet 
uitzonderlijk groot zijn, afgezien van 
Japan en Spanje.
1. Groei van de wereld-electriciteits-

consumptie
Landen of Toename
groep van landen t.o.v. 1968
1) E.E.G. 9.2 %
2) E.V.A. 5.4%
3) U.S.S.R. 8.0%
4) U.S.A. 8.2%
5) Canada 7.4%
6) Japan 17.4%
7) Finland + Spanje 13.1%
Totaal 1 t./m 7 8.7%
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tabel over de produktie, het verbruik aardolie van de diverse landen en lan
en de reserves van aardolie. dengroepen
Produktie, verbruik en reserves van

Landen en Produktie x 106 ton Verbruik x 106 ton Bewezen reserve
landengroepen 1969 x 106 ton

1969 1969
E.E.G. 13.9 283.1 179
E.V.A. 2.8 149.2 22
Finland/Spanje 0.1 30.1 1
U.S.S.R. 328.8 -— (6000)
Ver. Staten 510.0 538.0 5220
Canada 63.0 55.9 1 180
Japan 0.8 125.9 5
Wereld 2133.5 1939 0 73.620
Bron: Basisstatistieken van de Gemeenschap 1968 en 1969. (De ver-
bruikcijfers zijn omgerekend in tonnen olie op basis van 1 too nlie = 1.57
t. ske)

Wereld-consumptie 8.9%
Derde wereld 9.7%
Bron: Basisstatistieken 1968 en 1969 
van de Gemeenschap.
Ds navoigende tabel geeft een veel 
betere indruk van de werkelijk rele
vante aspecten in de wereld-energie- 
huishouding. Het blijkt namelijk dat 
de Verenigde Staten, die slechts 5.7% 
van de wereldbevolking herbergen, 
maar liefst 32.7%, of bijna zesmaal 
zoveel als de gemiddelde verbruiks- 
groei per hoofd van de wereldbevol
king opslokt.
De zgn. Derde Wereld, waar echter 
ook Australië, Nieuw-Zeeland en Zuid- 
Afrika in zijn opgenomen, die bijna 
75% van de wereldbevolking her
bergt, krijgt maar 17.8% van de to
tale toename toebedeeld.
2. Verdeling van de toename in de 

wereld-electriciteitsconsumptie 
over de diverse landen en landen
groepen

Aandeel Aandeel
in totale in de we

Landen en toename reldbevol
landengroepen king
1) E.E.G. 12.2% 5.3%
2) E.V.A. 5.7% 2.7%
3) U.S.S.R. 13.1% 6.8%
4) U.S.A. 32.7% 5.7%
5) Canada 3.7% 0.6%
6) Japan
7) Finland +

12.6% 2.9%

Spanje 2.1% 1.1%
Totaal 1 t/m  7 82.1% 25.1%
Derde wereld 17.8% 74.9%
Bron: Basisstatistieken 1968 en 1969 
van de Gemeenschap.
De twee bovenstaande tabellen heb
ben alleen betrekking op de electrici- 
teit, die van de diverse energievormen 
overigens de beste waardemeter voor 
de materiële welvaart is.
De werkgroep Energie van de OESO 
heeft daarentegen een soortgelijke 
analyse van het totale energieverbruik 
gegeven. Zij komt tot de constatering 
dat de OESO-landen, waar 20% van 
de wereldbevolking woont, 60% van 
het energieaanbod van de wereld op
enmen. De Derde Wereld met 70% 
van de wereldbevolking maakt slechts 
aanspraak op 16%. Het energiever
bruik per hoofd in de Verenigde Sta
ten blijkt zelfs 70 maal zo groot te 
zijn als in het Verre Oosten.
V Geografische verdeling van de 
produktie
Niet alleen de consumptie is scheef 
verdeeld; hetzelfde geldt voor de pro
duktie, zij het niet in even sterke ma
te. De scheefheid loopt hier evenwel 
de andere kant op, in die zin dat met 
name het rijke Westen en Japan voor 
een belangrijk deel afhankelijk zijn 
van de energie-importen uit vooral de 
zgn. Derde Wereld.
Dit kan het duidelijkst worden gede
monstreerd aan hierna weergegeven

Uit het bovenstaand staatje blijkt dat 
de bewezen oliereserve van de E.E.G. 
slechts ruim een half jaar het binnen
lands verbruik zou kunnen dekken. 
Voor de landen van de E.V.A. is deze 
periode nog korter. Kortom, West- 
Europa is qua oliebehoefte vrijwel to
taal afhankelijk van importen van bui
tenaf, d.w.z. voornamelijk van het 
Midden-Oosten, Noord-Afrika en Ni
geria. Dit is een ernstige zaak, aange
zien de olie in 1969 56,8% van de to
tale energiebehoefte van de E.E.G.- 
landen dekte. In de E.V.A.-landen 
voorzag olie in 50,2% van de totale 
energiebehoefte. In 1968 was dit resp. 
56,0% en 45,7%, zodat de afhanke
lijkheid van West-Europa t.a.v. olie- 
invoer dus nog steeds toeneemt.
In de Ver. Staten is deze olie-invoer/ 
afhankelijkheid voorlopig veel minder 
groot. In 1968 was de binnenlandse 
produktie nog ruim 4% groter dan 
het verbruik. Ooch in 1969 was deze 
reeds meer dan 5% geringer. Men 
verwacht dan ook dat reeds in 1986 
de Ver. Staten de helft van hun olie
behoefte zullen moeten importeren.
De ontwikkeling in Japan is echter 
wel het ernstigst. In een rapport van 
het Japanse ministerie van buiten
landse handel en industrie van begin 
oktober 1971 wordt reeds de vrees 
geuit dat de economische ontwikke
ling van het land weleens ernstig zou 
kunnen worden belemmerd door ge
brek aan grondstoffen en energie. Die 
vrees lijkt gerechtvaardigd als men 
bedenkt dat Japan 10 a 20% van het 
wereldverbruik van olie, cokeskolen, 
ijzererts en koper voor haar rekening 
neemt en dat de invoer-afhankelijk- 
heid van 71% in 1960 tot 90% in 
1970 is gestegen en na 1975 op zelfs 
93% wordt geraamd.
V De mogelijke consequenties van 
de in zicht komende uitputting van 
aardgas en olie en de scheve geogra
fische verdeling van verbruik, produk
tie en reserves op de houding van de 
ontwikkelingslanden met grote ener- 
giereserves.

Natuurlijk onderkennen de regeringen 
van landen zoals Perzië, Libië, Alge
rije, Venezuela etc. de hierboven om
schreven situatie en ontwikkeling ook. 
Naarmate deze landen in andere op
zichten economisch minder afhankelijk 
van het rijke Westen worden, zullen 
zij uit deze ontwikkeling zeker conse
quenties voor hun houding trekken. 
Het is dan waarschijnlijk onontkoom
baar dat zij hun grote troef als ener
gieleveranciers volledig zullen gaan 
uitspelen. Feitelijk hebben de zgn. 
OPEC-landen (organisatie van olie
producerende en -exporterende lan
den) daarmee reeds een begin ge
maakt. Libië en Venezuela hebben 
aan de oliewinning in hun land reeds 
beperkingen opgelegd en de Venezo
laanse minister van handel schijnt 
zelfs reeds zoiets te hebben gezegd 
als „dat elke dag dat de oliereserves 
in de grond blijven deze in waarde 
toenemen” . De Iraakse regering gaat 
echter wel het verst. Zij eist nl. nu 
reeds o.a. deelneming in het kapitaal 
van de oliemaatschappijen, en verte
genwoordiging in de Raden van Com
missarissen daarvan.
Nationalistische en andere regerings
maatregelen zijn al gedurende lange
re tijd aan de orde van de dag.
Dit alles is logisch en begrijpelijk. De 
Derde Wereld zal immers ook (gaan) 
zien dat tegen de tijd dat zijzelf aan 
een redelijke welvaart voor hun bevol
king toe is deze dreigt te worden ge
blokkeerd door de uitputting van de 
grondstoffen- en energiebronnen.
Deze voorzienbare inzichten moeten 
vanzelfsprekend ook grote consequen- 
tsei hebben voor het regeringsbeleid 
in de rijke landen. In de Verenigde 
Staten onderkent men dit en daar 
worden jaarlijks reeds honderden mil
joenen dollars aan research en ont
wikkelingswerk op energetisch gebied 
uitgegeven.
In West-Europa schijnt dit laatste ech
ter nog steeds een vrij moeilijke zaak 
te zijn.
(wordt vervolgd) j.h.l.
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W.HUIZERn.v.
CAPELLE a/d IJSSEL 
TELEFOON 01804-2657

DEZE CHAUFFEUR LAADT EN LOST 
IN 4 MINUTEN 21 SECONDEN !!!
Hoe kan dat nou ? Simpel! Eén chauffeur, 
één truck en Van Weelde's wissellaad- 
bakken. ’n Enorme besparing op wacht
tijd, arbeidsloon verzekering en motor
rijtuigenbelasting. Alle wissellaadbakken 
conform toegestane draagvermogens,

voor elk soort vervoer en in diverse af
metingen. De metalen bodemframes zijn 
uitgerust met draaibare of inschuifbare 
steunpoten. Iedere truck voorzien van 
hydraulische hefinstailatie in vermogens 
van 5 t/m 15 ton.

CARROSSERIE- EN CONTAINERFABRIEK

PAUL &  VAN WEELDE N.V.
’S-GRAVENWEG 350 - NIEUWERKERK A/D IJSSEL - TEL. (01803)- 3944 - TELEX 23240
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Zijn massa ontslagen een noodzakelijk 
kwaad?

door Jan Lambers

Wat doet het verkeer in het milieu? 

door Ko v. Doorn en Jan Lambers

Vervolg: uitputting hulpbronnen 

door Jan Lambers

Aktie Columbia

Alle nieuws uit de organisatie

Zijn massaontslagen een noodzakelijk kwaad?
De laatste maanden zijn de voorspelde 
donkere wolken aan de Nederlandse 
economische hemel verschenen. En 
daaruit zijn een aantal massaontsla
gen gevallen, waarvan die bij het 
Akzo-concern wel het hardst zijn aan
gekomen.
In de meteen hoog opgelaaide emoties 
en discussies rond deze laatste af
faire zijn nogal harde dingen gezegd. 
Den Uyl schreef het debacle, wel erg 
gemakkelijk, onmiddellijk toe aan het 
zijns inziens verkeerde produktiesy- 
steem, dat dan ook zou moeten ver
anderen.
Prof. van Zuthem, de socioloog, stel
de op een P.P.R.-congres dat de ramp 
feitelijk de schuld van de arbeiders en 
de vakbeweging was, aangezien deze 
nooit voldoende zeggenschap hadden 
geëist. Ten slotte drs. Bakkenist, 
president-directeur van Akzo en te
vens voorzitter van het V.N.O., die zei 
dat het allemaal van de huidige over- 
produktie in de wereld kwam en dat 
sluiting van enkele bedrijfsonderdelen 
nodig was om de rest van het concern 
overeind te houden.
Zo te zien bekeek een ieder de feiten 
en oorzaken dus door zijn eigen bril. 
Doch allemaal zien ze het zelfde, na
melijk dat de huidige toestand onbe
vredigend is.
In weerwil van een deel der linkse 
oppositie valt echter sterk te betwij
felen of massaontslagen in ongeacht 
welk economisch systeem altijd zijn 
te vermijden.

Alleen in een land, dat volstrekt geen 
economisch verkeer met het buiten
land onderhoudt en dat bovendien een 
sterk gecentraliseerde produktieplan- 
ning hanteert, zijn de kansen op 
massaontslagen betrekkelijk minimaal. 
Zo’n land bestaat echter niet. De 
enige twee landen die deze toestand 
min of meer benaderen zijn de Sowjet- 
Unie en Comm. China. Doch ook in 
deze landen ontkomt men niet aan 
technologische vooruitgang. Deze laat 
zich namelijk maar gedeeltelijk plan
nen, terwijl de fasering helemaal een 
moeilijke zaak is. Technologische voor
uitgang doet zich namelijk schoks
gewijs voor. Uitvindingen ten behoeve 
van goedkopere produktieprocede’s 
kunnen dus plotseling bestaande fa
brieken doen verouderen. Het laten 
doordraaien van die fabrieken komt 
dan doorgaans neer op maatschap
pelijke verspilling, zodat massaontslag 
onvermijdelijk wordt. Dit geldt echter 
alleen voor zeer belangrijke uitvinding
en. Meestal zal een meer geleidelijke 
verschuiving in de werkgelegenheid 
optreden.

Het Communistische 
produktiesysteem
Overigens werkt het systeem in de 
Sowjet-Unie alleen maar in theorie 
beter. Want het wil daar nogal eens 
voorkomen dat de ambtenaren op een 
van de grote planningdepartementen 
met hun schattingen de plank mis 
slaan. Overproduktie kan men veelal

nog wel in de doofpot kwijt. Anders 
wordt het evenwel als er, zoals vorig 
jaar bijvoorbeeld in Tsjecho-Slowakije, 
een nijpend tekort aan zoiets als 
drinkwater ontstaat; dergelijke staal
tjes van communistische planning ver
schijnen onverbiddelijk in de westerse 
pers.

Het produktiesysteem in een open 
economie
In een open economie (d.w.z. met 
buitenlandse handel, zoals Nederland 
zo sterk heeft) is de kans op massa
ontslagen echter wel een stuk groter. 
Men krijgt hier immers te maken met 
zich regelmatig wijzigende voorkeuren 
voor onze produkten in het buitenland, 
waar de regering niets aan kan doen, 
althans niet rechtstreeks. Voorbeelden 
zijn veranderde concurrentieverhou
dingen (wij kunnen ons bijvoorbeeld 
uit de markt prijzen), zoals b.v. in 
de tuinbouwsector; verminderde be
langstelling voor onze produkten om 
b.v. andere redenen,: door een hoger 
besteedbaar inkomen kan b.v. de toe- 
ristenstroom zich naar een duurder 
land verplaatsen. Verder behoren in 
dit rijtje monetaire en belastingmaat
regelen in het buitenland.
Moeten wij dan onze open economie 
opgeven? In de dertiger jaren is dit 
inderdaad de reactie geweest, doch 
dit heeft de werkloosheid in het alge
meen verergerd doordat het buitenland 
dan meestal ook zijn grenzen ging 
sluiten. Speciaal voor Nederland zou
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zoiets rampzalig zijn, omdat wij onge
veer de helft van ons nationaal inko
men met de export verdienen.

De sluitingsplannen van AKZO
Intussen is nog steeds niet de speci
fieke oorzaak van de Akzo-sluitings- 
plannen genoemd. De hoofdzaak hier
van moeten we namelijk rangschikken 
onder de gevolgen van te optimistische 
toekomstverwachtingen aangaande de 
te bereiken afzet, die men in het ver
leden koesterde en' op grond waarvan 
de investeringsbeslissingen zijn geno
men. Het is waarschijnlijk dat enkele 
wel reeds genoemde oorzaken daarbij 
de klap verergerd hebben, doch niet 
primair veroorzaakt; als zodanig kun
nen bepaalde Amerikaanse maatre
gelen gelden.
Ten aanzien van de genoemde hoofd
oorzaak is echter wel degelijk ons 
specifieke produktiesysteem in het ge
ding. Immers in ons vrije, onderne
mingsgewijze produktiesysteem is een 
ieder in principe vrij om te investeren 
in wat hij wil en zoveel hij wil. De 
kunst van het ondernemerschap daar
bij is om de concurrenten steeds een 
slag voor te zijn. Alleen dan is een 
behoorlijke rentabiliteit mogelijk. Doch 
om de eerste te kunnen zijn houdt 
men zijn investeringsplannen zoveel 
mogelijk voor elkaar geheim. Doch 
wanneer nu alle producenten menen 
dat zij de eerste zijn, kunnen de ge
volgen na enkele jaren rampzalig blij
ken. Vandaar dat een beperkte kartel- 
lering in de zin van produktieafspraken 
op zichzelf niet zo bezwaarlijk hoeft 
te zijn. Doch ook dan bestaat altijd 
nog de kans dat men zich gezamenlijk 
vergist in de capaciteit van de markt.

Wijziging in het produktiesysteem
Nu iets over de wijziging van ons 
produktiesysteem. Prof. van Zuthem 
heeft de arbeiders en vakbonden van 
het débacle de schuld gegeven. Maar 
wie het vorige goed heeft gelezen, 
ziet dat deze socioloog kennelijk niet

al te veel van ons produktiesysteem 
begrijpt. Want hoe zou het gegaan 
zijn indien de werknemers en de vak
bonden de investeringsbeslissingen 
hadden kunnen nemen? Dan was 
waarschijnlijk precies hetzelfde ge
beurd. Want feitelijk lopen de belan
gen van ondernemer en werknemer in 
dit opzicht parallel. De investerings
beslissing van de werknemer zou na
melijk worden getoetst aan het doel 
om over een zo lang mogelijke periode 
een behoorlijk inkomen aan de onder
nemingsactiviteiten te ontlenen. Mis
investering betekent een minder hoog 
looninkomen voor de werknemer, maar 
het betekent voor de ondernemer, als 
hij miskleunt, een drastische winstver- 
laging, waarbij we nog kunnen opmer
ken dat procentueel gezien de winst 
veel meer daalt dan de uitkeerbare 
loonsom. Dit laatste zien we duidelijk 
ook weer bij de Akzo. Procentueel ge
zien neemt de totale loonsom door 
de ontslagen maar weinig af; de over
geblevenen krijgen zelfs weer meer.
De winst is echter gevoelig gekelderd, 
zodat het maar goed is dat daarvan 
vrijwel niemand hoeft te leven. Als 
werkelijk de werknemers de investe
ringen mochten regelen zouden de 
vakbonden daarom vermoedelijk als 
hazen komen tot produktiekartellering. 
Bij een dergelijke, ingrijpende, wijzi
ging zien we dan nog af van de moeite 
die de werknemers en of vakbonden 
zouden hebben om tot verantwoorde 
investeringsbeslissingen te komen.
Dat zou wel tot geweldige doublure’s 
binnen en buiten de onderneming lei
den. Doch die mensen die menen dat 
zeer ingrijpende veranderingen ver
beteringen vermogen te zijn, kunnen 
beter eisen dat de helft van de Raad 
van Commissarissen uit werknemers
vertegenwoordigers moet bestaan. Dat 
is veel eenvoudiger en efficiënter dan 
de bla-bla van sommige sociologen. 
Slechte direktieleden kunnen met zo’n 
construktie veel gemakkelijker worden 
verwijderd.

Het AKZO-debat in de Tweede 
Kamer
Na het voorgaande zal nu tevens dui
delijk zijn dat de motie Wiebenga, die 
de regering in het Akzo-debat vroeg 
zonodig een of meer van de te sluiten 
bedrijven over te nemen zeer dicht 
in de buurt van demagogie kwam. 
Want zou een zaak als de Enka dan 
ineens niet meer verliesgevend zijn? 
In Italië, waar men deze heilloze weg 
ook sinds geruime tijd volgt, zijn bijna 
alle overheidsbedrijven zwaar verlies
gevend. Overname door de Staat van 
een particulier bedrijf, alleen maar om 
arbeidsplaatsen te redden, leidt uit
eindelijk tot massale verstarring en 
verspilling van gemeenschapsgelden, 
die we tegenwoordig veel te hard voor 
andere doeleinden nodig hebben.
Overname zou slechts te rechtvaar
digen zijn wanneer vaststaat dat werk
nemers anders lange tijd zonder werk 
zouden blijven en wanneer de nadelen 
daarvan in de vorm van beslag op 
gemeenschapsgeld en sociaal leed 
groter moet worden geacht dan het 
exploitatieverlies bij voortzetting van 
het bedrijf. Misschien dat dit laatste 
actueel wordt als de strokartonindu
strie in Oost-Groningen zou moeten 
saneren.
Speciaal in Nederland zal men wel 
heel voorzichtig moeten zijn met even
tuele overname door de Staat. In een 
zo open economie als de onze moet 
de concurrentiepositie van het natio
nale bedrijfsleven nauwlettend worden 
bewaakt. Gaan we onrendabele be
drijven en bedrijfstakken subsidiëren 
dan zullen de nog gezonde bedrijfs
takken mede daarvan de kosten moe
ten dragen, waarmee een gevaarlijk 
hellend vlak wordt betreden.
We mogen namelijk niet uit het oog 
verliezen dat Nederland zonder zijn 
export zijn ruim 13 miljoen inwoners 
nauwelijks een bestaansminimum kan 
garanderen!
Daarom had de discussie in de Twee
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de Kamer moeten handelen over hoe 
wij onze werknemers zo flexibel mo
gelijk kunnen maken en in welke rich
ting de omscholing dient plaats te vin
den. Wie zo sterk op de export is ge
oriënteerd als wij moet niet de 
dynamiek uit zijn produktiesysteem 
halen.

Het rapport MANSHOLT
Natuurlijk is het voorgaande maar een 
halve oplossing. We dienen dan ook 
zeker naar verdere oplossing te stre
ven. 'n het rapport Mansholt wordt
o.m. om die reden gepleit voor natio
nalisatie van de grootste banken en 
de basisindustrieën, scherpe kontrole 
op en het vaststellen van richtlijnen 
voor het investeringsgedrag van de 
verzekeringsmaatschappijen, gedetail
leerde meerjarenplanning van produk- 
tie, investeringen, konsumptie enz.
Over de konsekwenties van ’n derge
lijk massief overheidsingrijpen zwijgt 
de commissie evenwel. Zeker is niet
temin dat vele duizenden ambtenaren

extra nodig zullen zijn voor de be
oogde controle en beslissingen. Ex
treem gesteld kijkt in zo’n systeem de 
ene helft van de bevolking de andere 
helft op de vingers. Er mag met recht 
getwijfeld worden aan de doeltreffend
heid van zo'n systeem.
Wat een veel reëlere maatregel zou 
kunnen zijn is het uitbreiden van de 
taak van het Centraal Planbureau tot 
een registratie van de geplande inves
teringen van het particuliere bedrijfs
leven. Net als bij de C.B.S.-tellingen 
kunnen daarbij de individuele bedrijfs
gegevens geheim blijven doch de som
meringen kunnen worden gepubli
ceerd. Op grondi van deze uitkomsten 
kan het C.P.B. dan voortschrijdende 
middellange termijnprognose’s met 
betrekking tot vraag- en aanbodver- 
houdingen maken.
Aan de aldus verkregen inzichten van 
het C.P.B. heeft de industrie echter 
nog niet voldoende om eventueel in
vesteringsbeslissingen te kunnen her
zien. De gegevens moeten zoveel mo
gelijk internationaal worden verza-

meldDaarom moet er tenminste een 
Europees Centraal Planbureau komen,
die vervolgens nauwe contacten gaat 
onderhouden met soortgelijke institu
ten in de Ver. Staten, Japan en de 
Sowjet-Unie, eventueel via V.N. of 
Wereldbank. Aldus kan een belang
rijke bijdrage worden geleverd aan 
de vermindering van de verspilling in 
in de wereld.
Nationalisatie van banken en rigide 
controle op de verzekeringsmaat
schappijen vormen zijn voornamelijk 
schijnoplossingen en in sommige ge
vallen zelfs erger dan de kwaal. De 
D.S.M. doet het heus niet beter dan 
de Akzo en de ups en downs van de 
K.L.M. zijn zo langzamerhand ook al
gemeen bekend; de P.T.T. kampt met 
grote strukturele capaciteitstekorten 
enz. enz.
In het algemeen bereikt men nog het 
meest met eenvoudige maatregelen, 
die zuiver praktisch zijn en niet inge
geven door ideologische issues.

j.h.l.

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V
pandbrieven

een veilige belegging met zeer hoog rendement

Wat doet het verkeer in het milieu?
Uit de titel zou te lezen kunnen zijn; 
” Wat doet het verkeer in ons fysi
sche en biologische milieu” . Zijn er 
vormen van verkeer die ons fysische 
en biologische milieu schade berok
kenen en hoe? Maar het woord milieu 
betekent niet alleen lucht, water en 
bodem en het denken over milieu be
perkt zich niet tot het denken over de 
kwaliteit van lucht, water en bodem. 
Er bestaat ook zoiets als een sociaal 
milieu waarin het verkeer een medium- 
functie vervult, d.w.z. het verkeer 
helpt ons in onze communicatie.

Zo ook vormt het verkeer een schakel 
in onze economische bedrijvigheid, in 
ons economisch milieu.
Tot zover dan1 deze uiteenzetting over 
de titel van dit artikel.

Omdat in beide vorige Driemasters 
bij het denken over milieu toch wel 
het accent op het wel en wee van 
ons fysische en biologische milieu ge
legd werd, zal ten eerste de invloed 
van het verkeer op deze belangrijke 
milieuaspecten, de' nodige aandacht 
krijgen.

Daarna zal aandacht besteed wor
den aan de invloed van het verkeer op 
ons sociale en economische milieu 
■en ook op -ons psychische milieu, 
d.w.z. de geestelijke volksgezondheid. 
Reeds nu dringt zich het feit op, dat 
alle tot dusver genoemde aspecten on
losmakelijk met elkaar verbonden zijn. 
Wat betreft de invloed van het ver
keer op ons sociale en economische 
milieu, zal een verband gesignaleerd 
worden tussen de vormen van verkeer 
en die van wonen en woningbouw en 
hun wederzijdse beinvloeding.

3



Verkeersvormen en hun invloed op het 
fysische en biologische milieu
We onderscheiden als verkeersvormen 
het openbaar en het particulier ver
voer. Bij beide vormen van vervoer 
zien we personenvervoer als wel 
vrachtvervoer, waarbij we dan in alle 
vervoersactiviteiten nog onderscheid 
maken in vervoer wat noodzakelijk is 
in een strikt economische bedrijvig
heid en vervoer wat een meer sociaal
maatschappelijke functie heeft. 
Natuurlijk zal een bezinning op wat 
en wanneer iets openbaar vervoer of 
particulier vervoer is, enige lastig 
definieerbare grensgevallen opleveren. 
De Nederlandse taxi is een vorm van 
particulier vervoer, omdat er maar 
één klandizie of één klant met éen 
rit afgehandeld wordt. Er worden geen 
ritten, dus klanten, gecombineerd zo
als dat met de zogenaamde Turkse 
taxi het geval is. De Turkse taxi is 
wellicht een vorm van openbaar ver
voer te noemen. Verder is bijvoorbeeld 
de buxi, die geen vaste stand en hal
teplaatsen heeft, maar gewoon een 
gebied naar vervoersbehoefte afrijdt, 
een flexibele vorm van openbaar ver
voer. Zo ook de particuliere bussen 
die - voor scholen - kinderen uit en 
thuis brengen.
Na deze overwegingen zullen we t.b.v. 
dit artikel een scheiding tussen open
baar en particulier vervoer als volgt 
maken:
Openbaar vervoer is het vervoeren van 
grotere aantallen tegelijk. Particulier 
vevoer is juist het tegenovergestelde. 
Dat laatste geldt zéér sterk voor een 
wijdverbreide vorm van particulier ver
voer, de personenauto. Wanneer dus 
gezegd wordt dat Nederland langza
merhand een gemotoriseerde natie 
wordt, dan moet hiermee wel bedoeld 
worden, particulier gemotoriseerd.
In Nederland rijden en staan nu 2,25 
miljoen auto’s. Om dit astronomische 
getal in een eenvoudige vergelijking 
zichtbaar te maken, in de Parijse ag
glomeratie zijn 4 miljoen auto’s. In 
Los Angeles ook 4 miljoen. De nega
tieve invloeden van een dergelijk auto
verkeer zijn in die buitenlandse agglo
meraties nog wat duidelijker dan in 
onze randstad Holland, welke laatste 
agglomeratie als min of meer ver
stedelijkt gebied gestalte gaat krijgen, 
maar nog niet zo uitgesproken "stad” 
is als Parijs en Los Angeles.
Over negatieve invloeden gesproken 
dus. Een ieder zal de direkte lucht- 
vervuiiing - de stank die het verkeer 
verspreidt in de direkte omgeving, 
waarin het zich beweegt- kennen. Ver
der is in Californië op grond van 
wetenschappelijke studies erkend, dat 
de uitlaatgassen van de auto’s zich 
onder invloed van zonlicht tot giftige 
gassen verbinden, waarvoor de ver
zamelnaam ’fotochemische smog’ is1).

De inwerking daarvan op mens, dier 
en plant is destructief. Toen wij in de 
randstad op fraaie herfstdagen in 
1971 met fotochemische smog te ma
ken kregen, werd vooral in autovak- 
kringen ontkend, dat dit iets met de 
auto te maken zou hebben. Men wees 
op specifieke californische omstandig
heden, men zei dat de omstandighe
den hier heel anders waren en gaf de 
industrie de schuld. En dan te beden
ken dat de omstandigheden in de 
fraaie herfst zoveel leken op die in 
Los Angeles, waar men 300 dagen 
per jaar zon heeft en weinig of 
geen wind. Gedachtig het feit dat 
General Motors zowel in Californië 
als hier een groot gedeelte van de 
P.K.'s levert, kan gesteld worden dat 
de verontschuldigingen van subtiele 
onzinnigheid getuigen.
De personenauto’s, goeddeels uitge
rust met benzinemotoren, vormen een 
hoofdbron van luchtvervuiling. Een 
benzinemotor vervuilt méér dan een 
dieselmotor. We zijn geneigd anders
om te denken, wanneer we een vracht
auto, meestal uitgerust met een die
selmotor, in stof en rook zien optrek
ken.
We moeten ons ook nog realiseren 
dat van de 2,3 miljoen auto’s in ons 
land er zo’n 1,8 miljoen personen
auto’s zijn.
Het zich fors uitbreidende nederlandse 
wagenpark vraagt een dito infrastruc
tuur in de vorm van wegen en kunst
werken. Een steeds dichter web van 
wegen spint zich over ons landje en 
verknipt landschappelijke eenheden en 
woonstreken. Vooral tegen het eerste 
zijn aktiegroepen in het geweer geko
men en niet zonder succes, getuige 
het afschrijven van de Leidse baan, 
de omlegging van R.W. 27 bijna langs 
het landgoed Amelisweerd in plaats 
van er doorheen, het in de ijskast ge
stopte project van de duinweg langs 
Katwijk en verder de actie tegen de 
nieuwe rijksweg 3 die Rotterdam en 
Amsterdam direct zou verbinden, dóór 
het groene hart van Holland wat vol
gens bestemmingsplannen groen zou 
blijven.
Maakt het dan zóveel uit, nog zo’n 
drukke weg door een landschap? Ja, 
want in een strook van ongeveer 300 
meter breed is het afgelopen met 
iedere vorm van gevarieerd dierlijk en 
plantaardig leven. Verder wordt kilo
meters in de omtrek de rust verstoord, 
wat in iets mindere mate hetzelfde 
effect geeft. De vaak hoge taluds 
waarop de wegen gelegd worden - b.v. 
de nieuwe rijksweg 3 - vormen niet 
alleen: uit esthetisch oogpunt een bar
rière, maar veroorzaken bijvoorbeeld 
door hun ligging geluidshinder.
Hoe meer auto’s hoe meer wegen, de 
omgekeerde volgorde geldt ook. Als
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we zo doorgaan zullen er in de toe
komst amper meer wegen omgelegd 
kunnen worden om iets anders te 
sparen! Wat natuur is, is meteen ook 
reservaat.
Verkeersvormen en hun invloed op het 
sociaal economische milieu.
Niet alleen wat betreft de vrije natuur 
is onze manier van verkeer en ver
voer verantwoordelijk voor reservaat- 
vorming. Dit moge uit het volgende 
blijken.
'n het laatste decennium zien we een 
scheiding optreden van de plaatsen 
waar gewoond en waar gewerkt 
wordt. Vroeger had een stadscentrum 
zowel een woon- als een werkfunctie, 
maar tegenwoordig hebben de stads
centra een sterk verminderde woon
functie toebedeeld gekregen (onge
veer 30% minder dan 15 jaar geleden) 
Daarentegen ontstaan slaapsteden, 
zoals Zoetermeer, waar de meeste 
mensen in stapelbouw wonen. 
Natuurlijk is het verkeer niet alléén 
maar oorzaak van een dergelijke evo
lutie. Toenemende verkrotting en sa
nering van binnensteden, de prijs van 
de grond en dus van nieuwbouw al
daar veroorzaken mede de ontvolking 
van de stadscentra. Het gevolg is dat 
de bevolking, en met haar het gevari
eerde leven in onze binnensteden, 
steeds meer plaats dreigen te maken, 
voor de uitingen van de binnenstad 
als economisch centrum, als werk
centrum. Er verrijzen steeds meer ge
bouwen van openbare instellingen en 
voorzieningen zoals metrostations en 
parkeerplaatsen. Kennelijk neemt de 
economische waarde van een stads
centrum dus nog steeds toe. Waar
schijnlijk wordt dit in de hand gewerkt 
door een lokale overheid, die dan ook 
ten koste van zeer veel de binnenstad 
voor grote massa’s auto’s bereikbaar 
wil houden.
Goed beschouwd is dit eigenlijk een 
absurd proces, want vooral daardoor 
trekken de bewoners van die binnen
stad weg, naar ondermeer de zojuist 
genoemde slaapsteden. Om echter 
hun woon-werk en werk-woon verkeer 
te verwerken worden afzichtelijk grote 
investeringen in metro’s en andere 
massavervoersmedia gedaan.
De kern van de vraag is waarom het 
bedrijfsleven het stadscentrum nog 
steeds als een voor haar aantrekkelijk 
centrum ziet. Is het nu echt zinvol dat 
het hoofdkantoor van Bank A naast 
het hoofdkantoor van verzekeringsbe- 
bedrijf B naast het kantoor van krant 
C naast het kantoor van luchtvaart
maatschappij D naast enz. enz. staat? 
De lokale overheid zou eens een in
ventarisatie moeten maken van al die 
vestigingen die ten behoeve van het 
publiek een centrale ligging behoe
ven, zoals een postkantoor, gemeen

tehuis (althans bepaalde afdelingen), 
sommige scholen, enz.
Alle andere vestigingen zouden een
voudig moeten worden verboden.
Een instelling die een nieuw kantoor 
wil gaan bouwen of betrekken moet 
dan maar naar bijvoorbeeld de noord- 
of zuidzijde van de stad, waarbij het 
dan het eigen belang van de werkne
mers is daar ergens in de buurt te 
gaan wonen. De miljarden voor metro, 
enz. kunnen dan grotendeels voor 
betere doeleinden worden besteed. 
Bij het huidige ontwikkelingsproces 
verwordt het stadscentrum steeds 
meer tot een soort monsterachtig 
hart, dat ongeveer om de twaalf uur 
geweldige horden mensen beurtelings 
samentrekt en weer wegperst, met de 
metrolijnen en autowegen als slagade
ren. Het gevaarlijke hierbij is dat dit 
proces de neiging heeft zichzelf te 
versterken. Want eerst maakt de 
overheid in haar blinde kortzichtigheid 
vrij baan voor het verkeer, hetgeen 
met een mooi woord stadssanering 
heet, maar waardoor talloze bewoners 
naar de slaapsteden verjaagd worden. 
En de achterblijvers gaan hen vanzelf 
achterna omdat de overheid met haar 
sanering tevens de invalspoorten heeft 
geopend voor het vergif van de uit
laatgassen, ongelukken en lawaai
overlast, waardoor het leven in de 
binnenstad vanzelf ondragelijk wordt, 
speciaal voor kinderen. Het bedrijfs
leven krijgt door ontvolking van de 
centra dus vanzelf de ruimte waar zij 
om vraagt. De bewoners van een of 
ander grachtenpand vertrekken met 
hun auto, als ze die al hadden, naar 
een slaapstad en zullen daar dan 
zeker een auto nemen; het grachten
pand wordt betrokken door een of 
andere zaak met tien werknemers die 
zo nodig alle tien met een auto komen 
(ze komen immers van de slaapstad). 
De overheid reageert dan door driftig 
nieuwe sanering en de aanleg van een 
metro. En daarmee is de cirkel rond. 
De uit dit proces voorkomende vorm 
van milieuverpesting is nu eens duide
lijk niet aan het bedrijfsleven te wijten 
maar aan de overheid. Zij is de enige 
schuldige, namelijk door haar hele 
beleid ten aanzien van de grondprij
zen, sanering ten behoeve van ver- 
keersvoorzieningen en in latere instan
tie de aanleg van metro’s enz. En 
intussen wordt de binnenstad als cul
tureel trefcentrum doodgedrukt. Welk 
een visie van al deze lokale overheden 
(enkelen dan uitgezonderd)!
Her wordt de hoogste tijd dat het be
grip gebundelde deconcentratie ook 
eens in de gemeentehoofden door
dringt!
Zoals het nu is zijn de stadscentra 
met de auto te bereiken werkreserva- 
ten, waar het verkeer veel ergernis en

overlast geeft en waar bloed vloeit; 
het zijn een soort wildreservaten. 
Moegestreden trekken we ons 
’s avonds in ons woonreservaat terug 
en gaan in het weekend naar een re- 
creatiereservaat.
Zoals al gesteld geeft onze manier 
van vervoer een autonome ontwikke
ling te zien die nog sterker tot reser- 
vaatvorming aanleiding zal geven. 
Behalve dat er nu nadelen van de 
auto, impliciet de revue gepasseerd 
zijn, is intussen ook een conflict
situatie aan de orde tussen openbaar 
en particulier vervoer. De opzet van 
onze manier van wonen, onze plano
logie, schept een situatie waarin het 
openbaar vervoer slecht kan concurre
ren. Immers de woondichtheid binnen 
de zogeheten forensenplaatsen is aan
zienlijk geringer dan in de traditionele 
wooncentra, waardoor noch de stads
bus, noch de streekbus een voldoende 
kans krijgt. We kozen voor de ruimte 
in de forensenplaats maar maakten 
die ruimten weer vol met rijdend blik. 
Het begrip welvaart kreeg gestalte in 
de auto. De auto bleek hét middel 
om ” te kunnen gaan en staan” , waar 
je wilt. De wereld lag voor veel men
sen open toen ze bezitters werden 
van een eigen voertuig, iets wat vroe
ger alleen de elite beschoren was.
Dat de auto voordelen heeft is nu 
duidelijk. Deze voordelen worden door 
het machtige bliksyndicaat breed uit
gemeten. De woordvoerders van alles 
wat met auto of weg te maken heeft, 
zeggen dat openbaar vervoer voor die 
mensen die geen auto kunnen kopen 
of rijden, zoals bejaarden, de minst 
draagkrachtigen, de arme student, de 
schoolgaande jeugd, moet blijven. 
Deze woordvoerders verkondigen ook 
dat iedereen recht heeft op een auto 
en dat wij nu eenmaal voor de auto 
gekozen hebben. Het openbaar ver
voer is in hun visie een underdog.
Het is een feit dat 20% van onze 
economische activiteit meer of min
der direct met de auto te maken heeft, 
wegen- en bruggenbouw, olieindustrie, 
enz. Maar het is goed dat niet ieder
een deze ontwikkeling zo maar wil 
laten doorgaan in een land waar de 
grenzen van infrastructurele dichtheid 
alras naderen.
Er zijn en er komen ideeën voor een 
meer integrale planning van de ruim
te in Nederland.2) Tot nu toe werd 
bijvoorbeeld het openbaar vervoer 
nooit meegepland met de opzet van 
woonwijken, recreatiegebieden. Die 
vervoersvoorzieningen ijlden altijd na, 
zoals minister W. Drees opmerkte. 
Zoals bekend geeft Drees een priori
teit aan de ontwikkeling en investe
ringen in het openbaar vervoer. Het 
feit dat er nu een minister op Verkeer 
en Waterstaat zit, die er voor zorgde,
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dat dit ministerie niet langer een ge
sloten bolwerk, een staat in een staat 
is, verklaart ten dele het succes van 
actie groepen, wiens activiteiten reeds 
genoemd werden. De tijd is rijp voor 
actie en het is gezond dat er tegen de 
achtergrond der monopolisering van 
het vervoer door de auto, eens over 
alternatieven gedacht wordt in de 
sfeer van het openbaar vervoer. 
Voordelen van openbaar vervoer zijn:
1. Het neemt veel minder ruimte in 

dan de auto. Bijvoorbeeld is daar 
het plan van de N.S. om in plaats 
van de Leidse Baan aan te leggen, 
de spoorlijn Den Haag-Leiden met 
twee sporen uit te breiden. Deze 
spoorlijn krijgt dan de capaciteit 
van een tienbaans autoweg. Een 
voorziening die er al is wordt dus 
gewoon uitgebreid. Verder is daar 
het plan van een Schipholspoor- 
weg, die het intensieve verkeer op 
de bestaande R.W. 4 van Amster
dam naar Den Haag kan ontlasten.

2. Natuurlijk wordt door de grotere 
vervoerscapaciteit van het open
baar vervoer, er minder energie 
verbruikt dan door meer dan 2 
miljoen auto’s en bovendien op een 
veel schonere manier, wanneer 
we denken aan ons fysische en 
biologische milieu.

Het veiligheidsaspect in het verkeer 
Het openbaar vervoer is veel veiliger 
dan het particulier vervoer. Dit laat
ste vergt jaarlijks ruim 3000 doden 
en 70.000 gewonden. En daar komt 
dan nog eens de niet te becijferen 
economische schade overheen. Afge
zien van het feit dat alleen reeds de 
exploitatiekosten van het particuliere 
autovervoer (en dan rekenen we de 
afschrijfkosten op de auto nog niet 
eens mee), bij 50% bezetting ten 
opzichte van het openbare vervoer, 
één a twee keer zo duur zijn als dat 
openbare vervoer, moeten wij dus 
wel zeer zware extra offers voor deze 
afgod van de na-oorlogse tijd brengen. 
Het duidelijkst springen in het oog de 
enorme kosten voor revalidatie van 
verkeersslachtoffers, de kosten van 
blijvende invaliditeit van velen, de di- 
rekte ziekenhuiskosten en de niet te 
becijferen maatschappelijke ellende. 
En wie meent dat het met de persoon
lijke kans op ongelukken wel meevalt, 
het volgende rekensommetje:
Bij 2,25 miljoen auto’s, een gemid
delde jaarkilometrage van 18.000, 
een gemiddelde bezetting van 2 per
sonen per auto, loopt iemand, die 
20.000 km per jaar rijdt, elk jaar een 
kans van circa 1/500 op een ongeluk 
met ernstiger gevolgen dan alleen 
blikschade. Deze kans is aanmerke
lijk groter dan de kans op de 100.000 
in de Staatsloterij!
Nee, als je al deze nadelen sommeert,

N.V. Scheepswerven „Piet Hein” v.d.z.d.
Fa. W. SCHRAM & ZONEN BOLNES/PAPENDRECHT 
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dan is de indruk bijna onontkoombaar 
dat het nationaal gezien, waarschijn
lijk veel goedkoper is om alle open
baar vervoer (behalve luchtverkeer) 
gratis aan te bieden! Dit zou ons 
met elkaar grote voordelen opleveren. 
Deze voordelen zijn dus voordelen 
voor ons fysisch en biologisch milieu, 
voor ons economisch-sociale milieu en 
voor ons eigen lichamelijk en geeste
lijk welzijn.
Een -eerste stap —  en dat zal voor 
velen een pijnlijke zijn —  is een pak
ket maatregelen wat een selectiever 
gebruik van de auto tot gevolg zal 
hebben. Het door minister Drees in te 
stellen verkeersfonds zien wij als een 
stap in de goede richting. De raads
adviseur bij Verkeer en Waterstaat, 
Prof. Mr. K. Vonk, is hier óók voor
stander van, getuige een artikel in de 
NRC van dinsdag 18 april. Hij signa
leert bovendien het verschijnsel wat 
we in ons artikel beschreven, nl. de 
verstikking van ons milieu in iedere 
zin, door de particuliere motorisering. 
Op dezelfde dag treffen wij in de NRC 
een artikel aan waarin Mr. Leopold

van NS pleit voor een vorm van inte
grale planning, waarin het begrip 
„gebundelde deconcentratie” ■— wat 
wij in dit artikel hanteerden —  cen
traal staat. Gebundelde deconcentra
tie betekent: Een meer geïntegreerde 
bouw van steden, waar kantoren, win
kels en scholen dicht bijeen liggen en 
te voet bereikbaar zijn. Er zullen dan 
weer functioneel en maatschappelijk 
samenhangende stadsgewesten ont
staan.
Op het onderwerp „Stedebouw” wordt 
in een volgend artikel dieper ingegaan.

KO v. DOORN - JAN LAMBERS 
2) Smog is taalkundig een samen
trekking van smoke en fog. Ook fa
brieken en huisbrandstoffen zijn voor 
het ontstaan van smog verantwoorde
lijk.
2) De "planners” moeten er wel re
kening mee houden, dat er in Neder
land al zo vee! is volgebouwd, op ba
sis van niet integrale planning .Het 
resultaat daarvan is niet meer onge
daan te maken. De ruimte die er in 
ons land voor integrale planning over
blijft, is beperkt.

Erkenning D.D.R.
De regering Brand-Scheel van de 
Bondsrepubliek heeft het maar moei
lijk. Nu eindelijk, 27 jaar na het be
ëindigen van de tweede wereldoorlog 
de regering wil bijdragen tot wat ont
spanning in West-Europa door de 
goedkeuring van de verdragen van 
Warschau en Berlijn dreigt door het 
overlopen van parlementsleden deze 
politiek doorkruist te worden. Achter 
de politieke schermen wordt door 
Strauss van de oerconservatieve Bei
erse CSU weer hard gewerkt. In het 
verleden zijn al eens dergelijke prak
tijken in de publiciteit gekomen.
Voor de goedkeuring van de verdra
gen is de uitslag van de komende 
verkiezingen in de deelstaat Baden- 
Würtemberg van groot belang. Wan
neer de CDU de meerderheid haalt 
kan zij die goedkeuring nogal bemoei
lijken. Het is nu zelfs zover dat de 
neo-fascisten van de N.P.D. daar niet

aan de verkiezingen meedoen om zo 
de CDU daarbij een handje te helpen. 
Het vreemde is nu dat van CDU-zijde 
diverse malen verklaard is dat voor 
het geval de CDU-CSU zou gaan re
geren na de eerstvolgende landelijke 
verkiezingen en vóór deze verkiezin
gen de verdragen van Warschau en 
Berlijn door het huidige parlement 
zouden worden goedgekeurd, de CDU 
de verdragen zal uitvoeren. Over 
rechtlijnigheid gesproken.
Het zou daarom goed zijn dat de 
Tweede Kamerfraktie van de VVD dui
delijk laat uitkomen dat zij bij ver
werping van de verdragen ogenblik
kelijk zal streven naar erkenning van 
de DDR, het liefst in bondgenoot
schappelijk verband. Op deze wijze 
kan zij haar geestverwanten, de libe
rale FDP moreel steunen, op dezelfde 
wijze als waarop de Partij van de Ar
beid de SPD ondersteunt. j.w.
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Vervolg Uitputting van de hulpbronnen
VII De invloed van het energiever
bruik op Moeder Natuur
De mensheid wordt in de tamelijk na
bije toekomst niet alleen bedreigd 
door energie- en grondstoffentekorten. 
Feitelijk nog verontrustender is de in
vloed van het geforceerde verbruik 
van de fossiele brandstoffen op het 
natuurlijke evenwicht op aarde. Het 
zorgwekkende hierbij is dat over deze 
invloeden bepaald nog geen eenstem
migheid bestaat; er is nog onvoldoen
de over bekend. Wel is het zeer waar
schijnlijk dat reeds kleine verstorin
gen binnen het zgn. ECO-systeem 
reeds desastreuze gevolgen voor het 
leven op aarde kunnen hebben.
De invloed van het energieverbruik 
op het natuurlijke milieu is drieërlei:
1) de repercussies op de waterhuis

houding
2) de gevolgen voor de zuurstofba- 

lans
3) de consequenties voor de tempe

ratuur op aarde als gevolg van de 
verhoogde concentratie van stof 
en CO 2 in de atmosfeer.

ad 1) Repercussies op de waterhuis
houding

Met name de opwekking van electri- 
citeit brengt de behoefte aan grote 
hoeveelheden koel-water met zich 
mee. De preciese gevolgen van een 
temperatuursstijging van het water, 
die hiervan het gevolg zijn, zijn nog 
niet bekend, maar dat er gevolgen 
zijn staat vast. In water boven een be
paalde temperatuur kunnen bijv. ziek
teverwekkende organismen voorko
men, waartegen allerlei vissen en an
dere waterdieren niet bestand zijn. 
Een temperatuursstijging van slechts 
enkele graden blijkt voor een groot 
deel van de waterfauna reeds funest 
te zijn. Overigens lijkt wateropwar- 
ming niet uitsluitend negatief op de 
waterfauna in te werken. Zo schijnt 
bijvoorbeeld forel en karper in door 
centrale’s enigszins opgewarmd wa
ter juist heel goed te kunnen gedijen. 
Een conventionele centrale van 1000

M.W. heeft ca. 40 m3 water per sec. 
nodig; een kerncentrale van die om
vang zelfs 60 m3 per sec.
Gaat de temperatuur nog verder op
lopen dan slechts enkele graden dan 
neemt het zuurstofpercentage in het 
water af, waardoor uiteindelijk dit 
water dood wordt, zodat er ook geen 
zgn. zelfreinigende werking meer van 
uitgaat.
Het percentage zuurstof in zoet water 
van 0 graden is 14,7%

10 graden is 11,5%
15 grad enis 10,3%
20 graden is 9,4%
30 graden is 7,8% 

ad 2) Het effect van het stoken van 
fossiele brandstoffen op de 
zuurstofbalans

Door verbranding van fossiele brand
stoffen, wat in feite een versneld oxy- 
datieproces is, worden grote hoeveel
heden zuurstof aan de atmosfeer ont
trokken en voornamelijk in C02-vorm 
gebonden. Een deel van deze C02 
kan echter weer onder invloed van 
zonlicht, door de plantenwereld wor
den omgezet in zuurstof. Het belang
rijkste deel wordt echter door de 
oceanen opgenomen, waar het enkele 
decennia blijft opgeslagen, om daar
uit in de vorm van carbonaten, bijv. 
verscheidende kreeftachtigen, weer te 
verdwijnen.
Nu is deze koolstofkringloop in de ge
schiedenis nogal eens onstabiel ge
bleken. Dit heeft indertijd o.a. tot ge
volg gehad dat in het carboon mas
sale afzettingen van fossielen zijn op
getreden die thans onze energiereser- 
ves vormen.
Het is niet uitgesloten dat de mens, 
die momenteel grote delen van de 
oceanen vervuilt, massale ontbossin
gen pleegt en de in een tijdsbestek 
van vele miljoenen jaren aangemaakte 
brandstoffen in een geforceerd tem
po in warmte en C02-omzet, bezig is 
de koolstofkringloop opnieuw te ver
storen. Het hoogst ernstige risico 
daarbij is dat er over een X-aantal

decennia een tekort aan zuurstof in 
vrije toestand, onontbeerlijk voor alle 
levende mechanismen en dus ook 
voor de mens ontstaat.
Hoewel ook op dit gebied nog geen 
zekere voorspellingen zijn te doen, is 
het natuurlijk uitermate wenselijk om 

de reeds begonnen vervuiling van de 
oceanen stop te zetten en te keren. 
De oceaan is nl. onze belangrijkste 
zuurstofproducent; nl. door middel 
van het koolstofassimilatie-proces in 
het in de zee aanwezige wier en an
der plantaardig materiaal.
De grote onbekende is thans de in
vloed van de vervuiling van de zee, 
voornamelijk uit hoofde van organi
sche afvalstoffen, op de vorming en 
ontwikkeling van voornoemd planten- 
materiaal. Met name de afvoer van 
fosfaten kan een overmatige algen- 
groei ten gevolge hebben. Elke dag 
stort een rivier als de Rijn 100 ton 
fosfor in de Noordzee, 
ad 3) Consequenties voor de tempe

ratuur op aarde als gevolg 
van stof- en C02-vorming in 
de atmosfeer

De aardatmosfeer bestaat uit N2, 02, 
wat C02, waterdamp en stof. Al deze 
stoffen hebben grote invloed op het 
klimaat op aarde.
In een onderzoek van Rasooi en 
Schneider (Physics Today, oktober 
1971) is het gevolg van een toename 
van de atmosferische C02-concentra- 
tie onderzocht, waarbij gebruik werd 
gemaakt van een model van de aarde 
en de huidige energiebalans. Uit dit 
onderzoek blijkt dat een toename van 
het koolzuurgehalte niet de hoeveel
heid tot de aarde doordringende zon
nestraling beïnvloedt. De terugkaat
sing blijft nl. onveranderd. Deze be
draagt ca. 31%, zoals door satellie
ten eveneens is vastgesteld. 
Niettemin versterkt een toename van 
het C02-gehalte het broeikaseffect, 
aangezien een verhoogd C02-gehalte 
wel meerdere infraroodstraling doet 
absorberen en vervolgens naar de
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aarde doet uitstralen. Kortom, de 
aarde stijgt in temperatuur.
Sommige waarnemers speculeren dat, 
wanneer de mens doorgaat met de 
verhoging van het C02-gehalte de aar
de zo heet zal kunnen worden als 
Venus. Rasooi en Schneider ontdek
ten echter dat wanneer het gehalte 
tien maal zo hoog wordt, hetgeen 
duizenden jaren zou vergen, de tem
peratuur slechts 2,5° K zou toenemen. 
Verdere toevoeging van C02 beïn
vloedt de temperatuur niet. Slechts 
wanneer de totale atmosfeer uit C02 
zou bestaan zou een "run away” op
treden, waardoor de aarde even heet 
als Venus zou worden. Concluderend 
lijkt het er dus op dat wij voor een 
verhoging van de C02-concentratie 
niet zo bevreesd hoeven te zijn. 
Wanneer daarentegen de hoeveelheid 
stof in de atmosfeer toeneemt zijn de 
gevolgen minder geruststellend. De 
berekeningen hiervoor zijn ook aan
zienlijk ingewikkelder. Het stof zal zo
wel zonnestraling absorberen als te
rugkaatsen. Hetzelfde gebeurt met de 
teruggekaatste straling. Door bere
keningen, waarbij men ook vergelij
kingen met de situatie op Venus heeft 
gemaakt, die eveneens nogal ingewik
keld waren, kwamen voormelde onder
zoekers tot enkele interessante ge
volgtrekkingen.
1) De terugkaatsing door het aanwe

zige stof is hoog voor het zicht
bare licht.

2) De terugkaatsing is lager voor het 
infrarood; de absorptie neemt snel 
af naarmate de optische dichtheid 
toeneemt.

3) De absorptie van het door de aar
de teruggekaatste infrarood licht 
verandert bij toenemende optische 
dichtheid nauwelijks.

Het uiteindelijke resultaat is dat bij 
een toenemende hoeveelheid stof meer 
zonnestraling wordt teruggekaatst dan 
infrarood-straling, dat door de aarde 
wordt teruggekaatst, wordt geabsor
beerd. De aarde koelt dan dus af. Bij 
verhoging met een factor vier vonden 
Rasooi en Schneider dat de tempera
tuur 3,5° K daalde. Hierbij werd ech
ter aangetekend dat de conclusies niet 
onaanvechtbaar zijn omdat de toene
mende hoeveelheid stof ook wel eens 
oorzaak zou kunnen zijn voor een 
groter wolkendek; dus voor een toe
nemende hoeveelheid waterdruppel
tjes. Dit zal een verdere afkoeling be
tekenen, maar het zou evengoed het 
broeikaseffect kunnen versterken. In
dien de temperatuur inderdaad 3,5° K 
zou dalen zou dat voldoende zijn om 
een ijstijd te veroorzaken. Sommige 
onderzoekers menen dat de mens 
in de komende vijftig jaar de hoeveel
heid stof met een factor 6 tot 8 doet 
toenemen. Deze uitkomsten zijn even

wel sterk afhankelijk van de gebruikte 
energiebron.
De berekeningen van Rasooi en 
Schneider suggereren, ondanks het 
feit dat ze op globale middelen zijn 
gebaseerd, heel duidelijk dat een be
trekkelijk kleine verandering in de 
hoeveelheid stof dramatische gevol
gen voor het klimaat op aarde kan 
hebben.
VIII Het beleid op het niveau van de 
landsregering en Europese Commissie 
ten aanzien van het energieprobleem
E.E.G.-beleid inzake research en 
ontwikkelingswerk
Hiertoe kan worden verwezen naar de 
nota van de Europese Commissie aan 
de Raad van Ministers betreffende 
communautaire actie op dit gebied. 
(Supplement 1-71).
In deze nota signaleert de Commissie 
het ontbreken van gemeenschappelijk 
research- en ontwikkelingswerk. Daar
door zijn door de Gemeenschap geen 
omvangrijke en originele technische 
programma's van de grond gekomen. 
Men heeft een afwachtende houding 
aangenomen.
Weliswaar hebben de staats- en rege
ringshoofden tijdens de zgn. Haagse 
Conferentie (op 1 en 2 december 
1969) hun bereidheid om dit alsnog 
te bevorderen geuit, doch dit heeft 
nog steeds nauwelijks gevolgen ge
had. ,,De bestaande structuren voor 
de programmering en voorbereiding 
van communautaire besluiten op re
search- en ontwikkelingsgebied blij
ken onvoldoende georganiseerd, on
volledig en derhalve nauwelijks in 
staat om de opdracht van de Haagse 
conferentie uit te voeren.”
Zodoende gaat de verspilling en de 
steriele concurrentie door, terwijl de 
aanpak van grote objecten nog steeds 
achterwege blijft.
In het licht van de hiervoren geschet
ste problemen op het gebied van 
energie- en grondstoffenvoorziening 
alsmede de andere gevaren die onze 
leefwereld bedreigen, wordt het ech
ter hard noodzakelijk dat er nu ein
delijk iets gaat gebeuren. Europa 
heeft een instituut als bijv. de Nasa 
nodig, waar wetenschapsmensen en 
technici van alle deelnemende landen 
aan meedoen, dat een wel-omschre- 
ven doelstelling heeft en dat kan be
schikken over fondsen die voor een 
veel langere periode dan f jaar wor
den verstrekt.
Als dit niet gebeurt zal West-Europa 
niet alleen steeds verder achterkomen 
op de Verenigde Staten, de Sovjet
unie en Japan, maar als we het grond
stoffen- en energieprobleem niet op
lossen zullen we zelfs in welvaart en 
leefbaarheid gaan terugvallen.
Aan de Amerikaanse Uitdaging van 
de heer Servan Schreiber is aldus

een nieuwe dimensie toegevoegd. 
(Een van de opmerkelijkste lessen die 
dit boek gaf was wel dat Europa veel 
meer aan technologische vernieuwing 
moest doen).
Pas in oktober 1971 heeft de Europe
se Commissie voor het eerst voor 
meer dan een jaar geld beschikbaar 
gesteld voor Euratom, nl. 245 mln. 
dollar voor een periode van 3 jaar, 
teneinde Euratom nieuw leven in te 
blazen (men had het bijna laten 
doodbloeden) en langerlopende on- 
derzoekingsprojecten mogelijk te ma
ken.

IX De noodzaak van een nationaal 
en supranationaal energiebeleid
Een gezamenlijke krachtsinspanning 
op het gebied van research- en ont
wikkelingswerk op alleen zuiver ener
getisch gebied is echter niet voldoen
de. Veronderstel namelijk dat het in
derdaad mogelijk wordt grote en vei
lige kernenergiecentrales te bouwen, 
eerst op atoomenergie en later op ba
sis van de kernfusie. Dan is er nog al
tijd het probleem van de energiebe
hoefte die niet door electriciteit wordt 
gedekt.
Uit het onderstaande overzicht blijkt 
dat van het totale verbruik van pri
maire energie slechts 25-30% in de 
vorm van electriciteit wordt afgeno
men. De overige 65-75% wordt ge
bruikt voor het verkeer, ondervuring 
en huishoudelijke verwarming.
Aandeel van het verbruik van primaire 
energiedragers ten behoeve van de 
electriciteitsproduktie 
Land c.q. Aandeel Aandeel
Landengroep 1968 1969
E.E.G. 24,2% 24,7%
E.V.A. 32,2% 33,3%
U.S.A. 27,0% 27,4%
Bron van de Basisgegevens: Basissta
tistieken Europese Gemeenschap. 
Berekenmethode: Uitgegaan is van
de totale bruto electriciteitsproduktie 
in GWh. Dit is omgerekend in tonnen 
steenkoolequivalent. Voor de omreke
ning in benodigde ske. aan primaire 
energiedragers is vervolgens een ren
dement van 35% verondersteld.
In principe is het natuurlijk mogelijk 
om ook de 65-75% door electriciteit 
te vervangen, doch er duiken dan twee 
immense nieuwe problemen op:
a) het koelwaterprobleem
b) het transportvraagstuk
ad a) Deskundigen hebben uitgere
kend dat bij de huidige verbruiksgroei 
van electriciteit (elke 8 a 10 jaar een 
verdubbeling) ons land tot ongeveer 
het jaar 2000 in de behoefte aan koel
water kan voorzien. Daarna ontstaan 
moeilijkheden. Wanneer het nu even
wel nodig zou blijken, door schaarste 
aan fossiele brandstoffen, en of de 
invloed van de verbranding hiervan 
op de atmosfeer en aardtemperatuur,
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massaal op kernenergie over te scha
kelen dan is het Nederlandse koelwa- 
terareaal natuurlijk volstrekt onvol
doende. En dan ligt Nederland geo
grafisch gezien nog bijzonder gunstig. 
In Duitsland zal dit probleem echter 
al spoedig de zwaarte van een molen
steen verkrijgen.
Het is met andere woorden de vraag 
of het wel mogelijk is onze electriciteit 
nog steeds via de omweg van stoom
turbines, waarbij bijna 2/3 van de 
energie in het koelwater verloren gaat, 
te blijven opwekken. Ook al vanwege 
het reeds gesignaleerde probleem 
van de verhoging van de aardtempe- 
ratuur.
Fundamentele research naar directe 
vormen van electriciteitsopwekking 
lijkt dus een onontkoombare eis voor 
de komende decennia. De vorderingen 
op dit gebied zijn thans evenwel nog 
volstrekt onvoldoende. Een massale 
en verenigde krachtsinspanning lijkt 
nodig.
ad b) Het transportvraagstuk 
Het transport van electriciteit is niet 
alleen uiterst kostbaar, het is voor
zienbaar, dat het binnen enige decen
nia ook niet meer op de huidige wijze 
kan worden verzorgd. Dit zal zeker 
niet meer mogelijk zijn indien door 
de uitputting van de fossiele brand
stoffen electriciteit op basis van kern
energie ook zou moeten worden ge
bruikt voor het opvangen van de ener
giebehoefte die nu door olie en gas 
wordt gedekt. Er zal dus naar een ge
heel andere transportvoorziening 
moeten worden gezocht. Laserstralen 
komen momenteel echter alleen nog 
maar in James Bond-films voor.

X Enkele conclusies
Concluderend mag na dit alles wor
den vastgesteld dat wij om velerlei re
denen bezig zijn met een internationa
le roofbouw op de bestaande energie- 
reserves, aangezien wij de oplossin
gen van de problemen, die een steeds 
snellere uitputting van deze reserves 
(in de jaren '70 wordt er bijv. meer 
olie verbruikt dan in de gehele olie- 
periode voor ’70) oproepen, nauwe
lijks in concept kunnen aangeven.
Dit alles wordt in de hand gewerkt 
door het geringe aandeel van de be
stedingen van particulieren en bedrijfs
leven aan energieaankoop, hetgeen bij 
beide categorieën in totaal slechts ca. 
4 a 5% bedraagt.
Een flinke prijsverhoging zou een al te 
uitbundige verbruiksstijging wellicht 
kunnen afremmen. De huizen zouden 
bijv. meer warmte-isolerend kunnen 
worden geconstrueerd; fabrikanten 
zullen qua energie zuiniger apparaten 
gaan produceren. De aanschaf van 
een electrische gazonmaaier wordt 
misschien wat uitgesteld enz. enz. 
Vermoedelijk zal de prijsstijging om

matiging van enige omvang te be
werkstelligen echter wel tenminste 
100% moeten bedragen.
Willen we echter streven naar een ge
lijkmatiger verdeling van het energie
verbruik in de wereld dan zal het 
prijsmechanisme dit in de praktijk al
leen niet kunnen klaarspelen, omdat 
voorlopig ook de koopkracht in de 
wereld erg scheef verdeeld is.
Zou prijsstijging politiek niet haalbaar 
zijn, d.w.z. over bijvoorbeeld een tijds
bestek van 5 jaar, dan is het waar
schijnlijk dat een aantal jaren later 
rantsoenering nodig wordt, hetgeen 
waarschijnlijk politiek nog veel grotere 
problemen zal opleveren.
Overigens loopt de Rijke Wereld een 
flinke kans dat als zij niet uit eigen 
beweging tot matiging komt de Derde 
Wereld haar hiertoe zal dwingen, aan
gezien deze over het overgrote deel 
van de energiereserves in de wereld 
beschikt. In dit licht bezien is theore
tisch zelfs niet eens uitgesloten dat 
tegen bijvoorbeeld 1980 de rollen in

....... De VVD heeft geen vertegen
woordiger gestuurd naar de manifesta
tie van het Vietnam-comité. Nu de lan
delijke organisatie van de JOVD zich 
van dit comité heeft gedistancieerd 
en de afdeling Amsterdam JOVD er 
nog wel in zit, willen ze de landelijke 
JOVD niet in de wielen rijden.
Prettig voor de JOVD te weten op 
welke wijze de VVD politiek te beïn
vloeden is. Je kan nooit weten hoe het 
nog eens van pas komt.
—  Het schijnt dat die grote broek 
Vonhoff nog past ook want het ding 
zakt niet af.

Van de

HB-tafel
HB-activiteiten naar buiten
—  De algemene ledenvergadering 
van de VVD op 24 en 25 maart werd 
door enkele HB-leden bezocht. Onze 
voorzitter, Domien van Wees, stelde 
enkele critische vragen ten aanzien 
van de, door de VVD altijd hardnekkig 
afgewezen maar toch doorgevoerde, 
belastingverhoging. Ons oud-HB-lid J. 
Weggemans wees op de noodzaak 
van woningrenovatie zonder direct tot 
afbreken over te gaan.
—■ Op 21 en 22 april bezocht on
dergetekende het CHJO/KVPJC con
gres te Arnhem. Het thema was rela
tie geloof en maatschappij. De fede- 
ratievoorzitter, Loek Schipper, sprak

de wereld grotendeels zullen zijn om
gedraaid en dat het nu rijke deel der 
wereld geleidelijk aan gaat verpau
peren bij gebrek aan grondstoffen en 
energie.
Besluitend zou men kunnen zeggen, 
dat als ergens en ooit in de samenle
ving een vooruitziende blik nodig was 
deze thans wordt gevraagd en wel pri
mair op het gebied van de energie- en 
grondstoffenvoorziening. Zonder dat 
is het de vraag of rampzalige oorlo
gen te vermijden zullen zijn. j.h.l.

Naschrift:
Intussen kunnen we dan toch het be
scheiden begin meemaken van een 
soort energiepolitiek. Door een extra 
belastingheffing op energie hoopt mi
nister Langman in de komende 7 jaar 
maximaal ƒ 328 mln te kunnen bijdra
gen aan de ontwikkelingskosten van 
het gezamenlijke project van Duits
land en de Benelux ten behoeve van 
de bouw van een snelle kweekreactor 
te Kalkar.

—  Het Volkscongres van Meis en 
co. was weer eens precies het tegen
gestelde van wat het was: Geen con
gres, want discussie was er niet bij 
en niet iets van het volk, want de 
werkende jongeren mochten bijvoor
beeld niets zeggen. Maar als je alleen 
maar ,,De Waarheid” leest kom je er 
ook niet achter dat een „Volks-Demo- 
kratie” het zelfde is als Partij-Dikta- 
tuur.

—  We hebben nu met eigen ogen 
kunnen zien dat Haya erg goed kan 
toneel spelen.

zich in zijn openingsrede o.a. uit voor 
medewerking van de drie confessionele 
partijen aan „volkspartijen van pro
gressieve signatuur” .
—  Domien van Wees voerde op het 
LSVN-congres van 22 april het woord, 
daarnaast werd er door JOVD-ers en 
studenten gediscussiëerd over het li
beralisme.
's Middags kon men de strijd tussen 
de forumleden Van Riel, Gruyters, 
Roethof, Polak en Van Leeuwen aan
horen en opwarmen.
De heer Van Riel achtte het weinig 
zinvol over het gekozen onderwerp 
Partijvernieuwing te praten, omdat 
praten hierover doorgaans slechts 
duidt op pogingen tot lijfsbehoud en 
niets met de werkelijke vernieuwing 
te maken heeft. Er ontwikkelde zich 
tussen hem en de heer Gruyters van 
D '66 een interessante discussie. De
ze laatste was overtuigd van de sa
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menwerking tussen ,,de drie” . Zo zeer 
zelfs dat hij meende dat D ’66 in 1975 
niet meer zou bestaan maar in een 
andere partij zou zijn opgegaan! 
Roethof (PvdA), een oud-voorzitter 
van de JOVD, zette zich sterk af te
gen het liberalisme in de VVD in plaats 
van over partijvernieuwing te praten. 
Polak (DS ’70) vond het voor zijn 
partij niet opportuun over vernieuwing 
te praten omdat deze partij net nieuw 
is. (Noot van ondergetekende: een 
liberaal zou zich altijd willen vernieu
wen!). Polak stak de JOVD een pluim 
op de hoed door het in de congres
stukken opgenomen gedeelte van de 
in Ede uitgebrachte liberale beginsel
verklaring van de JOVD te prijzen als 
een stuk waar ook zijn eigen partij 
zich niet voor zou behoeven te scha
men.

Van Leeuwen (VVD-lid Rijnmondraad) 
sprak over de these (De analyse van 
de zes van Mansholt) en antithese 
(Het liberaal manifest). Hij onthulde 
dat in juli een groep VVD-ers met een 
stuk gaat komen dat als leidraad kan 
dienen voor het liberaal manifest.
Het forum stond onder leiding van 
Dr. Ferry Hoogendijk, die enige criti- 
sche geluiden aari het adres van de 
VVD liet horen.

HB-activiteiten naar binnen
Naast de lopende zaken werden nog 
de volgende vergaderingen bezocht: 
—  Op 30 maart bezocht onderge
tekende een geanimeerde vergadering 
van de afdeling Leeuwarden. De pre
caire positie van de landbouwer werd 
hier uitvoerig besproken.

—  Op 14 april bezochten Domien 
van Wees, Arthur Edwards en Ellen 
van Bekkum de oprichtingsvergade
ring van de afdeling Het Gooi en om
streken. Naast de voortreffelijke plaat
selijke voorzitter, Jan Franssen, hield 
Domien van Wees een speech. Verder 
was er een forum bestaande uit Drs.
D. J. D. Dees (bijna 2de kamer VVD), 
Drs. E. Nypels (2de kamer D ’66), 
B. Roolvink (2de kamer ARP) en Mr. 
P. R. Stoffelen (2de kamer PvdA).
—  Een week later, vrijdag 21 april 
had de afdeling Z.O.-Drenthe een bij
eenkomst over fluoridering. Als spre
ker was uitgenodigd Dr. Heerspink, 
hoofd van het ziekenhuislaboratorium 
in Emmen. De heer Heerspink was 
tegenstander van fluoridering en vond 
onder meer dat de onderzoekcommis
sies te eenzijdig zijn samengesteld.

Aktie Colombia

SOLIDARITEIT
Van maart tot ongeveer eind augustus 
'72 wordt er in Nederland een aktie 
gevoerd onder de naam ’aktie Colum- 
bia’, voornamelijk geleid door Leon 
Weeber en Liduine Zumpolle, die als 
socioloog en maatschappelijk werk
ster werkzaam zijn in Columbia en 
door drie Colombiaanse vormings/on- 
derzoekingsorganisaties werden uitge
zonden om in een rijk Westers land 
gelden bijeen te verzamelen voor een 
7-tal vormingsprojekten; voor en dóór 
boeren uit te voeren.
Sinds ’68 bestaat er in Columbia een 
nationale boerenorganisatie (50% van 
de bevolking is boer), de ANUC 
(Asociaciön Nacional de Usuarios 
Campesinos), destijds opgezet door 
de regering.
Deze organisatie echter is thans uitge
groeid tot een bewuste en weerbare 
groep van meer dan anderhalf miljoen 
boeren, die na zovele malen in zijn 
verwachtingen te zijn gefrustreerd 
(niet adequaat uitgevoerde 'landher
vorming', onvoldoende kredieten, on
voldoende techn. agrarische voorlich
ting etc.) zich steeds radicaler gaat 
opstellen. Aangezien deze tendens 
een bedreiging vormt voor de politieke 
en economische machthebbers (groot
grondbezitters, industriëlen, Kerk) 
zijn onlangs alle subsidies ingetrok
ken, vormingsleiders ontslagen, en is 
in enkele gebieden de rechtspersoon
lijkheid van de ANUC ingetrokken. 
Voorts vindt er thans openlijke re
pressie plaats; boeren worden door 
krijgsraden berecht, gevangen geno
men en ook wel vermoord; ook is het

geen uitzondering dat oogst en huizen 
worden vernield en verbrand in de 
dorpen, waar het leger vrij spel heeft. 
De ANUC heeft ondanks - of dankzij - 
dat, in samenwerking met voornoem
de onderzoekorganisaties verschillen
de vormingsprojekten opgezet. Deze 
projekten behelzen boerenbedrijven 
op gemeenschappelijke en coöpera
tieve basis annex vormingscentra, die 
zich op den duur zelf zullen finan
cieren. De mensen, het kader, de 
programma’s zijn er; alleen het geld 
ontbreekt nog (in totaal een half mil
joen gulden).
Men hoopt echter vóór augustus ten
minste ƒ 180.000 - bij elkaar te heb
ben voor de financiering van drie ur
gente projekten, die dan van start 
moeten, nl. een boerenkongres, een 
serie vormingscursussen voor boeren
leiders (tevens als voorbereiding voor 
het congres) en een krant.
Uw solidariteit met de moeilijke en 
lange strijd van deze boeren kunt U 
op tweeërlei wijzen tonen; door geld 
te storten ofwel door samenwerking 
met de aktie in Nederland (informa- 
tiespreiding en fondsenwerving) b.v. 
d.m.v. het organiseren van plaatse
lijke acties en publikatie.
Meer informatie? bel. 020 - 12.53.22 
Binnenkort verschijnt er een uitgebrei
de informatiemap die op het aktie- 
adres te bestellen is.
Leon Weeber - Liduine Zumpolle 1e 
Helmerstraat 141.
Amsterdam - 020 - 125322
giro 1918108 CLAT Nijmegen 
t.b.v. ’Aktie Columbia’

— Die Merijntje Gijzen van vroeger 
blijkt nu toch het verkeerde pad te 
zijn opgegaan.

— Het PvdA-kamerlid Wierenga wil 
van Groningen een tweede regerings
centrum maken. Maar aan 25.000 
dromerig naar buiten starende rijks
ambtenaren heeft Groningen geen be
hoefte. Dromerig staren kunnen de 
koeien rond Groningen namelijk ook 
wel, alleen hoeven ze het niet door 
een raam te doen. Bovendien hebben 
ze aan gras genoeg en laten zich 
daarvoor nog uitmelken ook. Bij rijks
ambtenaren lukt dat veel minder.

•— 1672: „Het volk redeloos, de re
gering radeloos en het land redde
loos” . En dat schijnt nu al weer drie 
honderd jaar geleden te zijn, vertelt 
de kalender.

—  Nieuwe uitdrukking: De direktie 
akzooit maar wat aan.

—  In de Russische dwangarbeiders
kampen naaien gevangenen zich uit 
protest tegen hun slechte behande
ling de mond dicht. Wie weet, stuurt 
het Medisch Comité Vietnam nog eens 
naalden en draad.

—  Zou het daar in Brazilië, met die 
Indianen en die onderdrukking en zo, 
wel zuivere koffie zijn? Die uitdruk
king bestaat namelijk reeds langer 
dan het Angolacomité.

—  Betalen die . voetbalmaatschap
pijen eigenlijk wel belasting over de 
winsten op verkochte spelers? Mis
schien iets voor speculatiewinstbelas
ting van Vondeling!
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Afdelingsnieuws

Voor zover mij bekend en niet reeds 
in het bovenstaande vermeld, waren 
er de volgende activiteiten:
—  Allereerst een niet zozeer afde- 
lingsactivitoit. Het district Noord van 
de JOVD organiseerde van 12 t/m  16 
maart een uitstekend geslaagde reis 
naar Straatsburg, waar het Europees 
Parlement werd bekeken. Ook werd 
een vergadering van de liberale frac
tie bijgewoond. Op weg naar Straats
burg deden we Luxemburg aan. Een 
lezing over het Hof van Justitie en 
een lezing over de Europese Investe
ringsbank vormden daar het program
ma.
—  Vrijdag 24 maart had de afdeling 
Zuidlaren een bijeenkomst over het 
Ontwerp Streekplan Noord-Drenthe. 
Als voorbereiding hierop kregen de 
leden een uittreksel uit het plan, ge
maakt door de Provinciale Planologi
sche Dienst, toegestuurd. Spreker 
was Drs. A. J. J. Herfkens uit Assen.
— Vrijdag 7 april had de afdeling 
Fivelingo in samenwerking met de 
landbouwverenigingen Garmerwolde, 
Ten Boer en Woltersum een zeer druk 
bezochte bijeenkomst over de land
bouwpolitiek. Spreker was ir. J. Baas, 
landbouwspecialist en lid eerste ka
mer voor de VVD, tevens lid van de 
liberale fractie in het Europees Par
lement.
—  Vrijdag 14 april ontving de afde
ling Groningen het VVD-eerste kamer
lid Prof. Zoutendijk die sprak over 
Hoger Onderwijs en Wetenschaps
beleid in Maatschappelijk Perspectief. 
Zoals altijd met professor Zoutendijk 
was de discussie aangenaam en toch 
zeer ,,to the point” .
—  Eveneens over onderwijs doch in 
ruimere zin sprak en meer nog dis
cussieerde Prof. Braams uit Utrecht 
op 20 april in Groningen. Professor 
Braams, die voorzitter van de VVD- 
onderwijscommissie is, kwam op uit
nodiging van het district Noord.
—  Vrijdag 21 april had de afdeling 
Zuidlaren een informatie-avond over 
Release. Spreker was de heer W. Nij- 
lunsing van Release. De avond was 
druk bezocht en leverde een aantal 
nieuwe leden op.
Congres Soesterberg
Het zomercongres wordt dit jaar, na 
jaren van traditie, niet in Dalfsen maar 
in Soesterberg gehouden in het „Kon- 
takt der Kontinenten” .
Datum is 3 en 4 juni, het programma 
staat elders in dit blad afgedrukt.
Het onderwerp Milieubeheer zal ieder
een nopen te komen, vandaar dat ik 
u allen zal zien in Soesterberg.
Tot ziens.

DUKE E. P. DOMINICUS
VAN DEN BUSSCHE

— Als ook de exponentiële groei 
van het aantal in de Tweede Kamer 
gestelde vragen doorgaat, dan zijn in 
het parlementaire jaar 2030 24 uur 
per dag 4 parlementszalen nodig om 
alle vragen in het openbaar te stellen.

—  In het jaar 2030 zijn er in de 
Randstad zovele rijstroken naast el
kaar, dat je alleen nog met een kom
pas kunt oversteken.

—  Dolf Coppens wil niet met D ’60 
in zee, niet zo erg want de VVD zet 
haar sluisdeuren wel open. Ze moe
ten alleen wel zorgen dat de water
stand goed is, anders kan het binnen
water wel eens naar de zee lopen.

—  „Ambtenaren laten niet met zich 
sollen” . Ze laten zich niet verkassen. 
Het kabinet weet toch dat dat ook 
niet kan. Kasplantjes zijn teer.

Zomercongres
Programma: zaterdag

1. 14.00 uur: Congresrede door de voorzitter
2. 14.30 uur: MILIEUBEHEER:

De volgende sprekers zullen een inleiding van ca. 20 minuten
houden:
Prof. Dr. R. Zonderland 
Dr. L. Ginjaar 
Drs. R. Ronteltrap 
Dr. R. Terlouw

over Milieuwetgeving 
over Milieu techn. aspecten 
over Planologie en Ruimt. Ord. 
over de Politieke en Economische 
aspecten

3. Theepauze
4. 16.30 uur: Vergadering in werkgroepen samen met bovengenoemde

inleiders.
5. 18.30 uur: Diner
6. 19.30 uur: Kort verslag door de rapporteurs van de werkgroepen.
7. 20.00 uur: Replieken van de Inleiders.
8. 20.30 uur: Algemene Plenaire discussie.
9. 22.00 uur: FEEST

Programma: zondag

8.30 uur: Ontbijt 
10.00 uur: Voetbalwedstrijd.

1. 11.00 uur: Evaluatie discussie Milieubeheer
2. 13.00 uur: Lunch.
3. 14.00 uur: Huishoudelijke vergadering
4. 16.30 uur: Sluiting van het congres.

Agenda huishoudelijke vergadering
1. Opening.
2. Ingekomen stukken en mededelingen
3. Notulen.
4. Bestuurswisseling

Onze tweede secr. Ellen van Bekkum heeft de wens te kennen gegeven om 
af te treden.
Het hoofdbestuur stelt candidaat:
2e secr. Elly Westerling (thans 7e HB-lid) afd. Leeuwarden.
7e HB-lid Roy Lantain Afd. Leiden.

5. Samenvoeging bladen politieke jongerenorganisaties.
6. Projekt ontwikkelingssamenwerking.
7. JOVD-nota Collegegeldverhoging 
‘8,. Rondvraag.
9. Sluitng huishoudelijke vergadering.

Deelnemerskosten f  33.— p.p. te betalen ter plaatse. Opgaven 
aan Ellen v. Bekkum, Berkenweg 17, Doorn. Tel. 03430-2333.
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CAPELLE a/d IJSSEL 
TELEFOON 01804-2657

DEZE CHAUFFEUR LAADT EN LOST 
IN 4 MINUTEN 21 SECONDEN !!!
Hoe kan dat nou? Simpel! Eén chauffeur, 
één truck en Van Weelde's wissellaad- 
bakken. ’n Enorme besparing op wacht
tijd, arbeidsloon verzekering en motor
rijtuigenbelasting. Alle wissellaadbakken 
conform toegestane draagvermogens,

voor elk soort vervoer en in diverse af
metingen. De metalen bodemframes zijn 
uitgerust met draaibare of inschuifbare 
steunpoten. Iedere truck voorzien van 
hydraulische hefinstallatie in vermogens 
van 5 t/m 15 ton.

CARROSSERIE- EN CONTAINERFABRIEK

PAUL & VAN WEELDE N.V.
’S-GRAVENWEG 350 - NIEUWERKERK A/D IJSSEL - TEL (01803)- 3944 - TÉLEX 23240
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De politieke draagkracht van het
op het gebied van lonen en prijzen

En veel nieuws uit de organisatie.

kabinet Biesheuvel

Reeds sinds Prinsjesdag 1971 zijn 
Barend en zijn bemanning hevig ge
attaqueerd over hun passieve houding 
inzake de bestrijding van de inflatie, 
die onze economie langzamerhand 
ernstig dreigt te gaan ontwrichten en 
tegelijk de sociale rechtvaardigheid 
tot een aanfluiting maakt.
Dit keer willen we niet onze mening 
aan die van de vele anderen toevoe
gen, omdat deze aansluit bij die var 
praktisch alle economen. Het zou de 
zaak bovendien niets veranderen er. 
daarbij de afdeling Zuidlaren van de 
JOVD er het zoveelste stuk voor haai 
bij bezorgen.
Daarom dit keer een soort draaiboek 
van een groot aantal belangrijke ge
beurtenissen en uitspraken, waaronder 
die van verscheidene prominente des
kundigen. De meningen van werkne
mers, werkgevers en regering zijn 
weggelaten, omdat de eerste twee 
groepen niets beters blijken te kunnen 
dan anderen de schuld te geven en 
laatstgenoemde partij kennelijk geen 
andere mening heeft dan afwachten 
en maar vertrouwen dat de anderen 
vanzelf verstandig zullen worden.

Oktober 1971
De 10 moties van de oppositie n.a.v. 
de algemene politieke en financiële 
beschouwingen zijn alle verworpen. 
Daaronder ook die van De Goede 
(D ’66) die de regering voor 15 no
vember van ieder jaar meerjarenra
mingen wilde laten uitbrengen.

Handelsblad-N.R.C., 9 oktober 1971
Deze krant herinnert aan de eerste 
100 rumoerige dagen van het kabinet 
Biesheuvel, dat het grootste begro- 
tingsgat aller tijden getoond heeft, 
De kwaliteit van de regeringsfrakties 
is zwak, vindt dit blad.
Volkskrant, 22 oktober
Hierin wordt de oud-minister van Econ. 
Zaken, dr. Andriessen, geciteerd: „Het 
volgend jaar een prijsstijging van 7% 
en een loonstijging van 14 tot 15%. 
Een dergelijke ontwikkeling heeft toch 
niets meer met wezenlijke inflatiebe- 
strijding te maken.” Desgevraagd 
geeft hij zijn alternatief: „Ik zou in 
een situatie als deze drastische maat
staven uitvaardigen voor een prijzen- 
en loonstop, althans tijdelijk, zoals in 
de V.S.”
A.N.P., 1 november
De SER-commissie van econ. des
kundigen, onder voorzitterschap van 
prof. Schouten, adviseert om de stij
ging van de loonsom t.o.v. 1971 ge
durende drie jaar telkens met twee 
punten te verlagen. Na 4 jaar kan de 
nominale groei dan op 8% per jaar 
komen en de daarbij behorende prijs
stijging op 3 tot 4% .
Elseviers Magazine, 6 november 
Deze roept uit: „Regering, regeer” .
E.M. verwacht nl. weinig van overleg 
tussen werkgevers en werknemers 
aangaande inflatiebestrijding. „Pres
siegroepen zijn niet bij uitstek de aan
gewezenen om het nationale belang 
te zien. Daarvoor is de regering.”

A.N.P., 8 november
Het kabinet Biesheuvel besluit op
nieuw overleg te gaan plegen met de 
Stichting van de Arbeid. „We zullen 
met elkaar over een aantal zaken pra
ten. We zullen nog niet ingrijpen, om
dat we nu nog vasthouden aan de 
vrije loonpolitiek.”
Parool, 10 november
Volgens prof. Pen is het beperken van 
de loonstijging in 1972 tot 4% écht 
de enige oplossing. Een stringente 
prijsstop in aanvulling hierop acht hij 
in beginsel juist, maar op het moment 
niet opportuun omdat de winsten op 
veel plaatsen in de economie te gering 
zijn om de bedrijfscontinuïteit te 
waarborgen. Pen wil de ondernemers 
daarom zelf hun, selektieve, prijspoli
tiek via hun organisaties laten opdra
gen.
Financiële Koerier, 12 november
Deze heeft het over de betreurens
waardige afzijdigheid van de regering 
bij het (inmiddels) mislukte loonover- 
leg in de Stichting van de Arbeid. De
F.K. vindt een dergelijke passiviteit 
toch wel vreemd aandoen voor Neder
lands grootste werkgeefster en is van 
mening dat de regering een goede 
kans gemist heeft om een duidelijke 
bijdrage te leveren aan het doorbreken 
van de loon-prijsspiraal.
Trouw, 23 november
Prof. Goudzwaard vindt de berichten 
van het sociaal-economisch front wei
nig opwekkend. Hij vindt trouwens dat 
er nauwelijks een beleid is te verzin-

1



24e jaargang, augustus 1972.
Maandblad van de onafhankelijke Liberale Jongeren-Organisatie Vrijheid en Democratie (JOVD).

EINDREDACTIE: Mej. A. Gijsberts. HOOFDREDACTEUR: Drs. J. H. Lambers, Helperzoom 349, Groningen, tele
foon (050) 57540. LEDEN VAN DE REDAKTIE: Anneke Gijsberts, Ko van Doorn, Jan Weggemans en Duke Do- 
minicus van de Bussche.
REDACTIE- en ADMINISTRATIEADRES: Van Nijenrodestraat 105, Den Haag, telefoon (070) 244787.
Kopij JOVD-JOURNAAL: Nw. Kijk in ’t Jatstraat 127 Groningen. Giro 953500.
ABONNEMENTSPRIJS: Minimaal f  7.50 per jaar; voor leden gratis. ADVERTENTIETARIEVEN worden gaarne 
verstrekt door de administrateur. BETALINGEN van advertentie- en abonnementsgelden uitsluitend op giro-reke- 
ning 277760 t.n.v. Stichting „De Driemaster” te Den Haag.
ALGEMEEN SECRETARIAAT van de JOVD: Vossenakker 3, Ede. Tel. 08380 - 17170. ALGEMEEN PENNING
MEESTER van de JOVD: Girorekening 953500.

nen tegen deze neerwaartse krachten 
(t.a.v. werkgelegenheid, red.). Prof. 
Goudzwaard ziet nog maar één uitweg 
en wil die wel noemen ook: Een vrij 
scherp loon- en prijsbeleid, gericht op 
stabiliteit van lonen en prijzen. Een 
onmisbare voorwaarde acht hij daar
bij dat dit beleid door werkgevers en 
werknemers volledig wordt onder
steund.

Haagse Post, 24 november
Deze schrijft: „Met het mislukken van 
het SER-overleg omtrent lonen en 
prijzen op 19 nov. is voorlopig het 
doek gevallen over een brok absurd 
theater.” H.P. geeft ook een draai
boek van de welles-nietes-strijd met 
als conclusie: „En zo matigt Neder
land mateloos voort.”

Parool, 25 november
In het prijzendebat over de motie van 
mevr. Brautigam heeft D ’66-woord- 
voerder Terlouw lang niet uitgesloten 
dat een prijsmaatregel nü gevolgd zou 
moeten worden door een looningrijpen 
straks, waarop de zelfverzekerde 
Langman glimlachend zei: „Dat zal ik 
noteren.”

A.N.P., 25 november
Het kabinet heeft volgens min.-pres. 
Biesheuvel de mogelijkheid van een 
loon- en prijsbeleid „geenszins uitge
sloten” . Het wil met deze mogelijkheid 
echter „uiterst zorgvuldig” omsprin
gen. De regering acht het voeren van 
een loon- en prijspolitiek pas mogelijk, 
wanneer de algemene indruk bestaat 
dat het niet anders kan.
A.N.P., 29 november
De Ministerraad is weer bijeen ge
weest ter voorbereiding van de ge
sprekken tussen vertegenwoordigers 
van het kabinet en die van werkgevers 
en werknemers.

Algemeen Dagblad, 19 januari 1972
De Europese Commissaris, Barre, 
noemt de economische ontwikkeling 
in.ons land weinig bemoedigend. Scha
duwkanten zijn: een langzame toene
ming van de produktie, verlaging van

het investeringspeil, daling van de uit
voer, uitbreiding van de werkloosheid 
en een sterke prijsstijging. De heer 
Barre vindt het van groot belang dat 
Nederland prijzen en kosten op een 
stabiel peil houdt.

Dit draaiboek zou nog sterk kunnen 
worden gecompleteerd. Doch dan zou
den we volgens een nieuwe geestelij
ke stroming in de JOVD weer zo’n ver
velend lang verhaal krijgen. Daarom 
hebben we maar wat met de botte 
bijl gekapt, net zoals het kabinet Bies
heuvel dat gewend is. Maar dit heeft 
zich daartoe zelf gedwongen, omdat 
het van tijdig bijschaven aan meerja
renramingen niet wil weten. De gestal
te en persoonlijkheid van Barend Bies
heuvel wekken overigens ook geen 
associaties met schaven maar eerder

Demokratie en gemeenteraden
Het volgen van gemeenteraadszittin
gen is voor de meeste burgers een 
ónmogelijke zaak. De pers geeft te 
summiere inlormatie en bij het bijwo
nen van een raadszitting kan men zon
der kennis van de stukken de diskus- 
sie nauwelijks volgen. Bovendien is er 
al veel besproken in de kommissiever- 
gaderingen van de raad.
Daarom hulde voor het gemeentebe
stuur van Assen dat op verzoek gratis 
4 stel raadsstukken toezendt aan be
sturen van politieke organisaties. Ge
ïnteresseerde burgers kunnen de 
raadsstukken gratis afhalen.
Nu kunnen politieke partijen en orga
nisaties als de JOVD de raad kritisch 
volgen en suggesties doorgeven aan 
de raad of aan bepaalde frakties. 
Daarom JOVD-besturen aan het werk 
in de eigen gemeente. Zorg er voor 
dat je ook de beschikking gaat krijgen 
over de raadsstukken en stort je op 
de lokale politiek. Je komt er door in 
het nieuws in de lokale pers en als je 
het goed doet groeit de afdeling.

j.w.

met het zwaaien van eerdergenoemd 
bekend voorwerp. En daarbij is meer
jarenplanning inderdaad niet nodig.
Het draaiboek zouden we desgewenst 
nog kunnen doortrekken naar Prins
jesdag 1972. De conclusies kunnen 
voor de lezers echter nauwelijks nog 
duidelijker worden. Die zullen we dan 
ook niet zelf trekken. Wel willen we 
er aan toevoegen dat we vrezen dat 
de cyclus zich vanaf Prinsjesdag min 
of meer zal herhalen, tenzij het kabi
net in zijn eigen halfzachtheid uitglijdt 
en die kans is, gezien de recente ge
beurtenissen, lang niet ondenkbeeldig. 
Mocht het effektief tot een kabinets
crisis komen, dan is de draad die door 
het hiervoor weergegeven draaiboek 
loopt zeker een van degenen, waarop 
het kabinet dus misschien afknapt.

jan lambers

VERKLARING HOOFDBESTUUR

Het Hoofdbestuur van de onafhanke
lijke Liberale Jongeren Organisatie 
Vrijheid en Democratie (JOVD) is 
naar aanleiding van het aftreden van 
de DS ’70-ministers Drees en De 
Brauw van mening, dat een voortzet
ting van het-kabinet-Biesheuvel, in de 
vorm van een minderheidskabinet be
staande uit de confessionele partijen 
en de VVD, ongewenst is.
Een minderheidskabinet zou ernstig 
afbraak doen aan de politieke duide
lijkheid in Nederland, daar een derge
lijk kabinet door de kiezers nauwe
lijks meer gezien kan worden als het 
resultaat van de laatste verkiezingen. 
Derhalve is de JOVD van mening dat 
door het kabinet op zo kort mogelijke 
termijn nieuwe verkiezingen uitge
schreven moeten worden en dat voor
afgaande aan deze verkiezingen een 
kamerdebat gehouden zal moeten 
worden waarin volledige opening van 
zaken wordt gegeven omtrent de oor
zaken en achtergronden van de ont
stane moeilijkheden.
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De essentie van het defensiebeleid
De minderheid in de commissie Van 
Rijckevorsel stelt, dat de beste ga
rantie voor de veiligheid van West- 
Europa gelegen is in de voor een even
tuele agressor afschrikwekkende wer
king van de veronderstelde ameri- 
kaanse bereidheid, in geval van een 
crisis in centraal Europa het gebruik 
van nucleaire wapens in het scala van 
reactiemogelijkheden op te nemen. De 
minderheid erkent dat de conventio
nele strijdkrachten in het kader van 
een ’flexibility in responce’ een essen
tiële rol vervullen tijdens de fase van 
crisis-beheersing, maar gelooft te
vens dat de huidige inspanningen op 
het gebied van conventionele bewa
pening te groot is voor de strategi
sche functie die deze strijdkrachten 
vervullen.
Ervan uitgaande, dat uitvoering van 
de door de minderheid voorgestelde 
vermindering van de defensie-inspan- 
ning konsekwenties zal hebben voor 
het niveau van de bijdragen van de 
andere Nato-lidstaten, is de kritieke 
vraag hierbij of voor de Verenigde 
Staten een dergelijke ontwikkeling 
aanvaardbaar is. Gezien de opstelling 
in het verleden van de amerikaanse 
regering ten opzichte van de Nato-bij- 
dragen der overige lidstaten, is het 
waarschijnlijk dat de V.S. van mening 
zijn dat een vermindering van deze 
bijdragen onaanvaardbaar is. Immers 
dan zou de tijd tussen de eerste da
den van agressie en het moment waar
op de V.S. 'gedwongen' worden hun 
garantie inhoud te geven door het ge
bruik van nucleaire wapens te sugge
reren —  met alle gevaren van verdere 
escalatie daaraan verbonden —  on
aanvaardbaar verkort worden. Deze

onherroepelijke verlaging van de 
atoomdrempel, zal naar alle waar
schijnlijkheid de amerikaanse bereid
heid de nucleaire garantie jegens 
West-Europa te handhaven, doen af
nemen. Dit zou zich onder andere kun
nen uiten in het terugtrekken van het 
leeuwendeel der amerikaanse troepen 
in dit werelddeel, die in geval van een 
conflict automatisch in de strijd be
trokken raken, die amerikaanse 
’deterrent’ geloofwaardig maakt. 
Gesteld dat genoemde gevolgen, voor 
zover het de amerikaanse regering 
betreft, hoogst onwaarschijnlijk zou
den zijn, dan blijft aan een verminde
ring van defensie-inspanning door de 
Nato-lidstaten een groot gevaar ver
bonden.
Het verzet in de V.S. tegen de ameri
kaanse aanwezigheid in West-Europa 
kan dan zo grote vormen aannemen, 
dat de amerikaanse regering wellicht 
tegen haar wil, ertoe gedwongen zal 
worden zo grote aantallen amerikaan
se troepen uit Europa terug te trekken 
dat de amerikaanse deterrent er aan
merkelijk door vermindert.
Een verminderde deterrent zou de 
Sovjet-Unie kunnen verleiden tot da
den van agressie, omdat de ook in de 
ogen van de minderheid van de com
missie Van Rijckevorsel enige garan
tie voor veiligheid van West-Europa 
weggevallen zou zijn. Ook zonder dat 
agressie werkelijkheid zou worden, 
zou het ontstaan van een dergelijke 
situatie onverkwikkelijke konsekwen
ties hebben voor de stabiliteit en vei
ligheid' van West-Europa, daar elk 
machtsevenwicht ten ene-male afwe
zig zou zijn.

roy lantain

KURSUS GESPREKSTRAINING
voor leden van politieke 
(jongeren)organisaties
Georganiseerd door de N.P.J.C.R. in 
samenwerking met het vormingscen
trum De Born te Bennekom.
In het programma komen o.a. de vol
gende thema’s voor:
1. doelgericht werken in en met 

groepen;
2. informatieoverdracht;
3. het onderkennen van de eigen rol 

binnen de groep, de rol van de 
anderen en het leren werken daar
mee.

De kursus bestaat uit een serie van 
twee weekenden, welke plaats vinden 
op 6, 7 en 8 okt. en op 3, 4 en 5 nov. 
a.s,
Deelname-prijs voor beide weekenden 
is totaal ƒ 30.— .
Verdere informatie bij uw landelijk 
secretaris of bij de N.P.J.C.R., Nw. 
Zijds Voorburgwal 92, Amsterdam, 
tel. 020-224592.

VERSCHIJNING DRIEMASTER VER
TRAAGD WEGENS VERBLIJF VAN 
DE COPY IN ATHENE
De copy van uw blad Driemaster is al 
enige jaren gewend in gezelschap van 
uw eindredaktrice op reis te gaan. 
Tijdens een internationaal verblijf 
wordt dan de laatste hand aan uw 
blad gelegd. Tot op heden verliep dat 
altijd uitstekend. De copy van dit 
nummer prefereerde het kennelijk om 
alleen op reis te gaan en koos een 
heel ander reisdoel. Toen uw eindre
dactrice in Helsinki de bodem betrad, 
bleek de koffer waarin de copy was 
gehuisvest niet meegekomen te zijn. 
Dank zij de mogelijkheid van telex is 
koffer met 'important papers’ uitein
delijk via Helsinki vanuit Athene op 
Schiphol aangekomen.

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V
pandbrieven

een veilige belegging met zeer hoog rendement
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STEDEBOUW

In het vorige nummer van de Driemaster zijn Ko van Doorn en Jan Lambers 
reeds ingegaan op de invloed van het verkeer op ons leefmilieu. Daarbij is al 
een verband gesignaleerd tussen de vormen van verkeer en die van het wonen. 
In dit artikel doen we het omgekeerde: we gaan uit van het woonmilieu met uit
lopers naar het verkeersprobleem.
Laten we voor de duidelijkheid eens teruggaan naar de globale ruimtelijke situa
tie van onze steden en dorpen omstreeks 1950. (We gaan dan via het heden 
iijnen doortrekken naar de toekomst). In die eerste na-oorlogse jaren was er 
een grote achterstand in de woningproduktie en in een situatie van loon- en prijs- 
beheersing is geprobeerd die achterstand met zo goedkoop mogelijke massa- 
bouw in te halen. Ons land telde in 1950 omstreeks 10 miljoen inwoners, een 
aantal dat door de na-oorlogse geboortegolf snel groeide (enkele jaren 1.5-1,8% 
per jaar). De toen geproduceerde jonge generatie vraagt ongeveer 20-25 jaar 
later zelf om woningen en dat hebben we tot de dag van vandaag geweten. Bo
vendien koncentreert getalsgewijs de stroom van woningzoekenden zich in toe
nemende mate op de verstedelijkte gebieden. In zo’n situatie kan men aanvan
kelijk gemakkelijk bestemmingsplannen aan de bestaande steden en dorpen 
breien, grond voor nieuwe winkels en kantoren in het centrum vrijmaken en in
dustrieterreinen kreëren aan die kant van de stad vanwaar de wind het minst 
vaak waait.

Nu maken we een gedachtensprong 
naar het jaar 1972 en we proberen te 
analyseren wat er sindsdien globaal 
heeft plaatsgevonden. Allereerst heeft 
de bevolking, uitgedrukt in het aantal 
zelfstandig wonende, werkende per- 
sonen/gezinnen, zich enorm uitge
breid. (1 ). Ten tweede heeft er een 
enorme welvaartsgroei plaatsgevon
den. (2 ) en tenslotte hebben steeds 
meer mensen werk gevonden in de 
dienstensektor, en steeds minder in 
de landbouw en de totaal van karak
ter veranderde industrie.(3).

Groei woningbouw
Door de bevolkingsgroei en de gezins
verdunning is de oppervlakte woning
bouw zo toegenomen dat allerlei gro
tere steden die in een ring rondom de 
oude bebouwing woningen hebben ge
bouwd kompleet zijn volgegroeid of 
soms zelfs zijn dichtgegroeid. Veel 
woningzoekenden zijn uitgeweken 
naar kleinere plaatsen rondom deze 
grote steden waar de woningen goed
koper of fraaier gelegen waren (geen 
hoogbouw; rekreatieve omgeving).
Mensen met een wat hoger inkomen 
prefereerden de bouw van een eigen 
woning buiten de stad omdat er voor 
hen in de stad geen bouwgrond be
schikbaar was voor aantrekkelijke pri
vate laagbouw. Veel gemeentebestu
ren van grotere plaatsen hebben lange 
tijd de nadruk gelegd op massale 
goedkope bouw, en de besturen van 
omliggende gemeenten die hun ge
meente gaarne zagen groeien, waren 
bereid de forensen op te vangen.
Dit boven omschreven proces van 
vlucht uit de steden is door de stijgen

de welvaart eerst goed mogelijk ge
worden. Men ging domweg met de 
eigen auto naar het werk in de grote
re stad. Uit de volkstelling 1971 is 
gebleken dat het aantal buiten hun 
woonplaats werkenden is toegenomen 
van 27% in 1960 tot 40% in 1971. 
Ongeveer 1 miljoen mensen reist da
gelijks heen en weer naar het werk, 
en daarvan gaat 47% met de eigen 
auto tegen 7% in 1960. Het aandeel 
van het openbaar vervoer daalde van 
41% tot 20%. Trouwens van alle 1,9 
miljoen autobezitters gebruikt 60% 
de auto voor het woon-werkverkeer.

De stadscentra
Het wordt nu tijd om te beschouwen 
waar onze bevolking hun beroep uit
oefent. In 1968 werkte 52% van de 
werkende bevolking in de tertiaire 
sektor (overheid, handel, banken, ver
voer en andere diensten), 40% in de 
sekundaire sektor (industrie, ambacht, 
bouwnijverheid) en 8% in de primaire 
sektor (land- en tuinbouw, visserij en 
mijnbouw).
Nu is er in elke kleine plaats of in 
elke stadswijk wel enige werkgelegen
heid, omdat een deel daarvan verbon
den is aan de direkte leefomgeving 
(bv. deel der middenstand, deel over
heidspersoneel, deel onderwijs), maar 
het overgrote deel werkt buiten de 
eigen kleine gemeente of buiten de 
eigen wijk, en hiervan is een groot 
deel gekoncentreerd in de nabijliggen
de stadscentra (winkels, kantoren, in
dustrie, grote bouwobjekten). Wan
neer we er van uitgaan dat deze voor
zieningen zich uitbreiden als de be
volking groeit, dan kunnen we konklu-

deren dat in deze centra in de loop 
der tijd talloze aktiviteiten zijn samen
geperst. Gedeeltelijk is dit mogelijk 
geworden doordat een stuk woonfunk- 
tie uit de binnensteden is verdreven, 
gedeeltelijk door het wegdrukken of 
het vertrek van marginale bedrijven; 
verder is de grond intensiever ge
bruikt door hoog in de, is economisch 
zwakke, lucht te bouwen.

Toekcmstperspektief
En zo zijn er dan strukturen ontstaan 
die onze huidige verstedelijkte samen
leving kenmerken. Deze strukturen 
zijn de neerslag van enerzijds foren
sisme en buiten wonen en anderzijds 
koncentratie van werken, winkelen, 
amusement en kuituur in oude binnen
steden.
De vraag is of deze tendensen in de 
toekomst door kunnen gaan. Het ant
woord daarop moet zonder enige twij
fel neen zijn, want onze binnensteden 
gaan kapot en onze natuur- en land
bouwgebieden worden bedorven door
dat rondom de grotere steden op den 
duur alles aan alles vastgroeit. De be
volking accepteert de steriele woning
bouw in de grote steden niet meer en 
wanneer we allemaal buiten gaan wo
nen en onze auto meenemen naar het 
werk, dan verstoppen we onze belang
rijkste wegen.
Het is noodzakelijk om bestaande en 
nieuwe stadsuitbreidingen tot aantrek
kelijke woongebieden te maken die 
voor het openbaar vervoer toeganke
lijk zijn. De stadscentra kunnen geen 
kantoren e.d. blijven aantrekken; 
waarom kunnen niet wat meer naar 
buiten gelegen koncentraties worden 
geprojecteerd langs vervoersassen van 
het openbaar vervoer? Langzamer
hand moeten we ons totale woon
milieu gaan richten op optimale leef
baarheid bij een stabiele bevolkings
omvang van ongeveer 17 miljoen Ne
derlanders. Ruimtelijke planning ach
teraf is een onmogelijkheid en lap
werk achteraf kost erg veel geld. Echt 
regeren is vooruitzien binnen onvol
komen toekomstige voorspellingen en 
dat biedt méér mogelijkheden voor 
minder geld.

jan weggemans

Vlagincident
Op het najaarscongres 1971 te Zuid- 
laren waren 4 JOVD-vlaggen aanwe
zig waarvan 2 van de afdeling Zuid- 
laren (gemerkt! I). Na afloop had de 
afdeling Zuidlaren één vreemde en één 
eigen vlag.

Wie komt de vlag wisselen bij: Dineke 
Uildriks, Kliene Lekstraat 1, Gronin
gen?
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De inkomensverdeling in Nederland

Een van de gevolgtrekkingen uit het 
rapport van de Clug van Rome is, zo
als bekend, dat een ongebreidelde 
economische groei tot uiteindelijk zeer 
ongewenste toestanden leidt, die zelfs 
het bestaan van de mensheid gaan 
bedreigen.
Voor sommige delen van Nederland 
is reeds nu de vraag actueel of het 
netto resultaat van de economische 
groei nog wel positief is. De versnelde 
inflatie houdt hiermede ook stellig 
verband en te verwachten is dat dit 
verband in de toekomst nog sterker 
zal worden, aangezien de massa zich 
(nog) niet wil neerleggen bij een ma
tiging in de bestedingsgroei, die voor 
een steeds groter deel zal moeten 
worden afgeleid naar de collectieve 
sfeer, omdat nu eenmaal niemand in 
zijn eentje water en lucht kan zuive
ren, hetgeen vroeger zgn. vrije (gra
tis) goederen waren.
Mede daardoor wordt door velerlei 
groeperingen de kwestie van de inko
mensverdeling weer opgerakeld, in

marxistisch jargon: Als het systeem 
niet langer in staat is de arbeiders te 
paaien met een voortdurende wel
vaartsgroei, dan zullen deze weer hun 
aandacht op de klassenstrijd gaan 
richten en trachten een groter deel 
van de niet meer groeiende nationale 
koek binnen te krijgen.
Als men dan de laatste tijd steeds 
meer hoort dat de inkomensverdeling 
in Nederland te scheef is en dat deze 
ook maar niet wil verbeteren, zeer tot 
ongenoegen van vakbeweging en aan
verwante artikelen, lijkt het gewenst 
deze kwestie eens voor de Driemaster- 
lezers na te gaan.
Zonder concrete cijfers te noemen 
blijft alle gepraat over een rechtvaar
diger inkomensverdeling (een van de 
eisen van het JOVD-minimumprogram- 
ma) in feite „geteut” .
Welnu, wij hebben het Statistisch 
Zakboek 1971 er op nageslagen en 
daaruit is de volgende voor ons doel 
interessante tabel af te leiden:

INKOMENSVERDELING NAAR BRUTO-INKOMEN in 1967 van belastingplich-
tigen (natuurlijke personen) exclusief jongeren t/m  20 jaar en ouderen van
65 jaar en ouder.

gezamenlijk
inkomen idem in

inkomensklasse aantal in % totaal in mln. gld. proc. totaal
0- 6.000 682.700 17.2 2.071 4.3

6.000- 10.000 1.445.500 36.4 1 1.638 24.4
10.000- 15.000 1.086.100 27.4 13.036 27.3
15.000- 20.000 355.200 8.9 6.069 12.7
20.000- 50.000 344.000 8.7 9.706 20.4
50.000-100.000 43.700 1.1 2.903 6.1
meer dan 100.000 12.600 0.3 2.267 4.8
Totaal 3.969.800 100.0 47.690 100.0

Analyse van de tabel
Indien we voor 1967 de inkomens
klasse boven de ƒ 20.000 per jaar als 
de groep der hogere inkomens betite
len (ƒ 20.000 in 1967 komt overeen 
met ruim ƒ 25.000 in 1972) dan valt 
10,1% van alle belastingplichtigen in 
deze groep. Samen verdient deze 
31,3% van het totale door alle belas
tingplichtigen verdiende bruto-inkomen 
ad. ƒ 47,7 mld. De hoogste inkomens
groep verdient gemiddeld dus ca. drie 
maal zoveel als de gemiddelde belas
tingplichtige uit de totale populatie 
van ruim 3,9 mln. personen.
De lagere inkomensgenieters, laten we 
zeggen de groep van ƒ 6.000 tot 
ƒ 10.000, vormen 36,4% der belas
tingplichtigen doch verdienen slechts 
24,4% van het totale bruto-inkomen, 
zodat deze inkomensgroep gemiddeld 
ongeveer tweederde van het algemene 
gemiddelde verdient.

Enkele belangrijke conclusies

Uit het voorgaande is op te maken dat 
de belastingplichtigen van de groep 
boven de f  20.000 gemiddeld 4,6 
keer zoveel verdienen als die in de 
groep van f  6.000 tot f  10.000.
Een tweede belangrijke conclusie is 
dat, als we volstrekte inkomensnivel
lering zouden doorvoeren, de laatste 
groep er bijna 50% op vooruit zou 
gaan. Immers, het algemene gemid
delde is f  12.013, terwijl het gemid
delde van deze lage categorie f  8.051 
bedraagt.
Voor een objectief beeld van de inko
mensverhoudingen zou men in de 
weergegeven tabel de allerlaagste in
komenscategorie eigenlijk buiten be
schouwing moeten laten. In deze groep 
zullen namelijk grotendeels part
timers voorkomen. Als we inderdaad 
deze groep niet meerekenen komt het

algemene gemiddelde op ƒ 13.878, 
dan zou de groep ƒ 6.000-10.000 zich 
bij volstrekte nivellering zelfs 72% 
verbeteren.
Het fabeltje in het land der 
inkomenspolitiek
Na verwerking van bovengenoemde 

_ _

weel U 

van
kiesrecht, medezeggenschap, 
politieke partijen, inkomens- en 
bezitsverdeling.....

Cursus
BURGERSCHAPSKUNDE 
40 schriftelijke lessen 
voor ƒ 25.— .
het raadslidmaatschap, 
begroting, ruimtelijke ordening 
gewestvorming.....

Cursus
DE GEMEENTERAAD
23 schriffelijke lessen 
voor ƒ 20.— .
invloed van de burger, parle
ment, gemeente, economisch 
beleid, recht, dienstplicht.....

Cursus voor jongeren 
POLITIEK BEKEKEN 
12 schriftelijke lessen plus do
cumentatiemappen voor f  9.50
(in samenwerking met de Ned. 
Politieke Jongeren Contact 
Raad).

Vraag nog heden een gratis 
prospectus onder vermelding 
van de naam van de cursus(en) 
en de letters DM bij:

Stichting
Burgerschapskunde
POSTBUS 349 - LEIDEN
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cijfers kan men niet meer om het pro
bleem van de inkomensverdeling heen 
door te zeggen dat de lagere inko
mens van inkomensnivellering nauwe
lijks wijzer zullen worden. Dergelijke 
uitspraken zijn fabeltjes, die waar
schijnlijk door het eigenbelang van 
mensen met goede inkomens worden 
ingegeven.
Vergelijking van de besteedbare 
inkomens
Aangezien de overheid door onder 
andere het belastingstelsel een zekere 
verdelingspolitiek voert, is het voor 
een goed inzicht in de welvaartsver- 
deling beter om de besteedbare inko
mens met elkaar te vergelijken. Het 
beeld verandert daardoor natuurlijk 
wel. In 1967 bedroeg het gemiddelde 
besteedbare inkomen (dus na aftrek 
van belastingen) 82,3% van het 
bruto-inkomen. De inkomensgroep 
ƒ 6.000-/ 10.000 behield echter ca. 
88% van haar bruto-inkomen; de 
hoogste inkomensklasse ca. 69%. In 
bedragen komt het gemiddelde voor 
beide groepen dan resp. op ƒ 7.085 en 
ƒ 25.683, zodat de hoogste inkomens
klasse dus 3,6 keer zoveel kan beste
den per belastingplichtige dan de 
groep 6.000/10.000.
Zouden we nu weer totaal gaan nivel
leren, dan komt de laatste groep 60% 
beter uit. Dus nog alleszins de moeite 
waard zou je zeggen.

Inkomensverdelingspolitiek
Hierop willen we niet diep ingaan, 
aangezien het ons vooral om het aan 
de kaak stellen van het vele vrijblij
vende geleuter over dit onderwerp te

doen is. Wie bezwaar heeft tegen de 
huidige inkomensverdeling moet maar 
psecies zeggen welke verhoudingen 
hij of zij dan wèl redelijk vindt. Dus 
hoeveel meer iemand, die zeer be
langrijke maatschappelijke prestaties 
levert, qua besteedbaar inkomen mag 
hebben dan iemand met minimale 
prestaties. Waarbij men dan ook nog 
mag aangeven wat men maximaal en 
wat minimaal vindt. In de eerste 
groep zou je bijvoorbeeld ministers, 
direkteuren van grote ondernemingen 
en scholen, vooraanstaande weten
schapsmensen, internationaal gewaar
deerde artiesten en kunstenaars enz. 
kunnen onderbrengen. In de tweede 
groep de ongeschoolden en bijstands
trekkers.
Momenteel komen in Nederland ver
houdingen voor die veelal royaal meer 
zijn dan 10 : 1. Sommige mensen ver
dienen 15, 20 of nog maal zoveel dan 
anderen en daarbij gaat het lang niet 
altijd om betrekkelijk korte perioden 
uit iemands carrière, zoals bijvoor
beeld bij „Cruiffie” .
(In bovenstaande analyse ging het 
alleen om gemiddelden van vrij grote 
groepen).
Inkomenspolitiek en de 
Club van Rome
Naar onze mening zijn do zojuist ge
noemde verhoudingen, in het licht van 
de matiging die de Club van Rome en 
anderen ons zo dringend aanbevelen, 
niet langer meer aanvaardbaar.
Hoe de verhouding tussen maximum 
en minimum dan wel moet zijn is van
zelfsprekend een moeilijke zaak, voor
al in ons land van dominees en t.v.-

forums en paneldiscussies. De uit
komst zal mede afhankelijk zijn van 
de waarde die men aan een, selektie- 
ve, economische groei blijft toeken
nen.
Is eenmaal een compromis bereikt, 
dan moet het hierop af te stemmen 
inkomensbeleid ook zodanig zijn dat 
subsidiëring van de lagere inkomens 
in met name woningbouw en sociale 
voorzieningen niet langer noodzake
lijk is.
De moraal van dit verhaal
Het zij nogmaals gezegd, dit artikel 
beoogt niet het aangeven van een op
lossing. Dat zou ook een arrogante 
zienswijze impliceren.
Het wil echter in het bijzonder in libe
rale kring uitnodigen om eens met een 
aantal concrete desiderata met be
trekking tot inkomensverdeling te ko
men. Te lang is men hier namelijk te 
makkelijk over het probleem heen ge
gaan door te stellen dat iemand met 
veel verantwoordelijkheid, die hard 
werkt, daarvoor behoorlijk mag wor
den beloond. Er is praktisch niemand 
in de wereld die daartegen bezwaar 
maakt. Het gaat er echter om of zo 
iemand b.v. twee, vijf, tien of twintig 
keer zoveel van de door allen tot 
stand gebrachte welvaart mag consu
meren dan een ander, die, om wat 
voor redenen dan ook, minder pres
teert.
Misschien dat de VVD in dezen eens 
het achterste van haar tong wil laten 
zien. Dat zou erg belangrijk voor de 
politiek in ons land zijn.

jan lambers

Isolatie- en 
Plaatwerkbedrijf

R O T A M IS O L

Uitvoerders van warmte-, 
koude- en geluidsisolatie
Kantoor: Verschoorstraat 69-71, 
Rotterdam, tel. 010-273954 
Couperusstraat 48, Ridderkerk, 
tel. 01804 - 5503

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor 
iedereen, behalve voor Houtvernielers.

Bestrijdt deze door uw hout onder hoge 
druk te laten impregneren bij:

v. d. SIJDE’s HOUTBEREIDING N.V.
SPUI 40 —  STRIJEN —  TELEFOON 01854-280

Alternatieve redaktie?
Het volgende nummer van de Drie
master zal ■— in samenwerking met 
enkele redaktieleden —  gevuld wor
den door een groep vrijwilligers uit de 
afdelingen Groningen, Zuidlaren en 
Fivelingo.
Een verdergaande motie werd terecht 
verworpen. Er werd o.a. in gesugge
reerd dat de redaktie ingezonden stuk
ken uit de afdelingen weerde, hetgeen

niet met bewijzen gestaafd kon wor
den.
Voorts werd in de motie gesteld dat 
positieve bijdragen van leden zeer ge
wenst zijn. Jammer voor de alterna
tievelingen maar deze bijdragen blij
ven tot spijt van de redaktie achter
wege. Bij tijdig overleg zal de redak
tie ze graag inpassen. Niet vergeten 
mag worden dat het kongres zich in 
het koele heeft uitgesproken voor the

ma-nummers. Vandaar dat overleg! 
Korte marginalia zijn overigens ge- 
makkelijk in te passen.
We hopen nu in goede samenwerking 
het eerstvolgende nummer te redige
ren. In het besef dat een deel der al
ternatievelingen ook wel eens van me
ning is geweest dat de Driemaster 
moest verdwijnen, is er bepaald spra
ke van vooruitgang in de onderlinge 
relaties! (red.)
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De oude binnensteden
In het voorgaand artikel is geschetst dat we door de grote druk van de auto 
en de voortgaande koncentratie van bepaalde soorten werkgelegenheid in de 
oude binnensteden bezig zijn onze binnensteden kapot te maken. Een aantal 
processen die onze binnensteden bedreigen moeten integraal aangepakt worden, 
willen we niet vanzelf vastlopen met alle onprettige konsekwenties van dien.

Het stratenpatroon van onze binnen
steden stamt uit de tijd dat er nauwe
lijks auto’s waren. Qua wegenpatroon 
en qua parkeergelegenheid kunnen we 
de verkeerstromen daarom nooit op
vangen tenzij we her en der parkeer
garages aanleggen en wegen verdub
belen, maar daarmee zijn we dan erg 
veel geld en erg veel binnenstad kwijt, 
en dat is een dubbele verliespost.
Door de trek uit de binnenstad en de 
komst van nieuwe wijken en forensen
akkers is een splitsing ontstaan naar 
inkomens- en leeftijdsgroepen. In de 
oude binnensteden treffen we relatief 
veel alleenstaanden aan, vooral jonge
ren maar ook bejaarden; in de oude 
wijken vlak rondom dit centrum vooral 
de lagere inkomensgroepen.
Door het afstoten van de woonfunktie 
en van marginale bedrijven en de ver
vanging door opslagruimten 'en kan
toren e.d. wordt de binnenstad eento
nig en saai. Denk aan de schaalver
groting door de afbraak van lagere 
bebouwing en de vervanging door 
grote, hoge gebouwen en grootse ver- 
keersvoorzieningen. Voor mijn gevoel 
is een ideale binnenstad een beperkt, 
samenhangend gebied met een varia
tie van maatschappelijk hoogwaardige 
stedelijke voorzieningen. Dit impli
ceert een menging van funkties als 
wonen, werken, winkelen, amusement 
en kuituur in een bonte afwisseling. 
Zo’n centrum is hoogwaardig omdat 
er op een beperkt gebied dingen te 
koop of te zien zijn die ergens anders 
in de regio niet verkocht of gepresen
teerd kunnen worden, en omdat men 
er een grote keuze heeft in aktivitei- 
ten en artikelen. Dit is uniek voor een 
stadscentrum omdat het de kern is 
van een bevolkingsrijke omgeving, be
staande uit individuen die elk met een 
eigen smaak in dit stadsleven mee
doen. Kortom: gevariëerde keuze mo
gelijkheden in werken, winkelen, e.d. 
voor iedereen.

Dreigend perspektief
Dit bonte geheel wordt echter door 
diverse processen bedreigd. Allereerst 
beschouwen we de winkelfunktie. Door 
de vestiging van grote winkelcentra 
zoals V & D, Hema, C & A e.d. in de 
buitenwijken en in de forensengebie- 
den wordt de winkelfunktie van de 
binnenstad uitgehold. De stad als ge
heel plus de omgeving raakt over-

zadigd met winkels en daarvan drei
gen de winkeliers met de ,,oudste 
rechten” , namelijk die in de oude cen
tra’ de dupe te worden. Geen bezwaar 
bestaat uiteraard tegen beperkte 
wijkwinkelcentra waarin zelfstandigen 
uit de oude woongebieden ook een 
kans krijgen. Door oorzaken buiten 
hun schuld (verkeerskongestie en af
sterving woonfunktie) worden zij de 
dupe van een van gemeentewege 
mede bevorderde overbewinkeling. 
Ook de woonfunktie van de binnen
stad en de oude wijken daaromheen, 
wordt bedreigd. Gezinnen met kinde
ren trekken weg door het gebrek aan 
speelgelegenheid, gebrek aan parkeer
ruimte (de straten staan vol auto’s) 
en de verouderde woningen. Het is ur
gent met overheidshulp de woningen 
te moderniseren en slechte woningen 
af te breken ten gunste van speel- en 
parkeergelegenheid voor de bewoners. 
Is het logisch een van ouds bestaan
de woonfunktie vlak bij en rondom de 
centra van werkgelegenheid in stand 
te houden?
Naast bedreigde funkties zijn er ook 
bedreigende funkties zoals het verkeer 
en vervoer. Ook al kunnen de oude 
centra de toenemende autovloed niet 
verwerken, aan de andere kant moe
ten ze toch toegankelijk blijven voor 
het funktioneren van een hoogwaardig 
centrum. Het gaat om een balanceren 
tussen twee kwaden, waarbij er voor 
de auto alternatieven bestaan. Het 
woon-werkverkeer per auto (niet-aan- 
wonende langparkeerders) komt als 
eerste verkeerssoort voor totale likwi- 
datie in aanmerking. De grote massa 
van de forensen heeft helemaal geen 
auto nodig bij het woon-werkverkeer 
en kan best per fiets of per openbaar 
vervoer reizen. Dat scheelt al flink in 
de spitsuren. Door invoering van par
keermeters en éénrichtingsvervoer 
kan de binnenstad toegankelijk blijven 
voor kortparkeerders (winkelbezoek, 
zakenbezoek e.d.) en ’s avonds mag 
wat mij betreft iedereen per auto de 
binnenstad in voor een bezoek aan 
bioscoop, theater of café. Parkeerga
rages zijn duur in aanleg en exploita
tie en ze zullen dus nooit voor het 
woon-werkverkeer gebruikt mogen 
worden. (Immers dan is er nog een 
spitsuurprobleem). Voorwaarde voor 
een beperking van het woon-werkver
keer is dat het openbaar vervoer zich

kan ontplooien. Nieuwe wijken moeten 
daarom rondom vervoerslijnen van het 
openbaar vervoer gepland worden. In
teressant is dat in een middelgrote 
stad als Groningen het aantal fietsers 
vele male groter is dan het aantal 
automobilisten, zodat men door de 
bevordering van deze gezonde ver
voersvorm middels speciale fietsrou
tes het woon-werkverkeer per auto 
kan terugdringen.
Een andere bedreiging voor de oude 
binnenstad vormen de zogenaamde 
monokulturen en de aktiviteiten van 
projektontwikkelingsmaatschappijen. 
Monokulturen bestaan uit één of meer 
aaneengeschakelde grote gebouwen 
die alle bebouwing eromheen letter
lijk weggedrukt hebben en datgene 
wat er thans nog staat figuurlijk weg
drukken. Allereerst kan men hier den
ken aan instituten zoals ziekenhuis
uitbreidingen, grote kantorenkom- 
plexen, e.d. maar ook aan wat kleinere 
nieuwbouwblokken. Deze blokkendo
zen verpesten de architectuur van de 
omgeving en ’s avonds zijn het vaak 
doodse eilanden. De projectontwikke
lingsmaatschappijen —  partikuliere 
beleggers —  proberen veelal grote 
terreinen op te kopen en deze te vul
len met een aantal voor hen winstge
vende aktiviteiten. Hiertoe schijnt he
laas niet de woningbouw te behoren 
en evenmin de woningverbetering. Het 
gevaar schuilt vooral hierin dat er ak
tiviteiten worden gevestigd die moei
lijk passen binnen de ontwikkeling die 
het gemeentebestuur (gemeenteraad) 
gewenst acht. Ook bij samenwerking 
met de gemeente zit er een kans in 
dat de deskundigheid van deze maat
schappijen die van het gemeentelijk 
apparaat volkomen overtroeft, zoals
o.a. bleek bij de binnenstad van 
Utrecht.

Overheidsbeleid
Tenslotte nog enkele opmerkingen 
over de rol van de gemeentelijke over
heid.
Waar de gang van zaken in buurge
meenten van belang is, staat de stads
gemeente machteloos, tenzij Gedepu
teerde Staten ingrijpen.
Voor de binnenstad is het van belang 
dat het gemeentebestuur een binnen- 
stadsbeleid ontwerpt met duidelijke 
doelstellingen waaraan alle ruimtelij
ke ontwikkelingen in de gemeente ge
toetst kunnen worden.
Vervolgens moet de gemeenteraad 
zeggenschap hebben over toekomsti
ge bestemmingen. Gedeeltelijk kan dit 
bij de huidige wetgeving door bestem
mingsplannen te maken en door selek- 
tief en taktisch percelen grond aan te 
kopen. De mogelijkheden tot ontrui
ming en aankoop door de gemeente 
zullen echter uitgebreid moeten wor- 

(lees verder op pagina 11)
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Resolutie leefbaarheid
De JOVD in vergadering bijeen te Soesterberg op 4 juni 1972,
overwegende,
—  dat de huidige wereldsituatie zich kenmerkt door een exponentiële groei van 

bevolking en kapitaalsinvesteringen;
—  dat onbeperkte voortzetting van deze tendens uiteindelijk moet leiden tot de 

ineenstorting van elk voorstelbaar maatschappelijk systeem;
—  dat alleen het efficiënter benutten van beschikbare energiebronnen, hulp

bronnen en bebouwbare grond uiteindelijk slechts uitstel van executie geeft;
—  dat uit de resultaten van de tot nu toe ondernomen onderzoekingen moet 

worden aangenomen dat de verschillende probleemgebieden onderling nauw 
zijn verweven en derhalve deeloplossingen geen soelaas bieden bij het stre
ven deze wereld leefbaar te houden;

—  dat, mede door de tot stand gekomen vorm van verstedelijking, de mens 
sterk is vervreemd van zijn natuurlijke omgeving en bestaansvoorwaarden;

—  dat de welvaartskloof tussen arme en rijke landen steeds groter wordt;
—  dat het internationaal overleg over de oplossing van de factoren die de leef

baarheid op deze wereld bedreigen tot nu toe onvoldoende moet worden 
genoemd.

spreekt als haar mening uit,
—  dat een actieve bevolkingspolitiek, gericht op sterke afname van de groei- 

snelheid van het wereldbevolkingscijfer van essentieel belang is, waarbij de 
hoog ontwikkelde landen reeds moeten streven naar een stabilisatie van het 
bevolkingscijfer op korte termijn;

—  dat een nationale en internationale economische planning, zulks de regule
ring van de kapitaalsinvesteringen tot doel heeft, noodzakelijk is;

—  dat efficiënter benutten van de beschikbare energiebronnen, hulpbronnen en 
bebouwbare grond in combinatie met bovenstaande maatregelen kan bijdra
gen tot stabilisatie van de economische groei op een maatschappelijk accep
tabel niveau;

—  dat bij de industriële produktie meer gestreefd moet worden naar verbete
ring van de kwaliteit en vergroting van de duurzaamheid van consumptie
goederen, teneinde verspilling van grondstoffen en energie tegen te gaan;

—• dat tevens de ontwikkeling en toepassing van milieuvriendelijke produkten 
moet worden gestimuleerd, terwijl dit van de milieuschadelijke produkten 
moet worden tegengegaan, waarbij een selectief reclamebeleid een rol kan 
spelen;

—  dat een verandering noodzakelijk is van de maatschappelijke instelling ten 
aanzien van de verbruiksgoederen en afval door het bevorderen van maat
regelen die zijn gericht op het weer in omloop brengen van deze stoffen 
(recycling);

—  dat er nieuwe normen moeten worden gesteld t.a.v. de technologische ont
wikkeling waarbij naast economische aspecten, de milieutechnische aspec
ten hun plaats krijgen zo lang de milieuproblematiek nog niet vertaald kan 
worden in economische termen;

DE JOVD MOET OP DE BRES 
VOOR DE GEESTELIJKE VRIJ
HEID VAN DE MENS
Nu is het in Christelijke kringen ge
bruikelijk dat de dag beëindigd wordt 
met een overdenking. Het afsluiten 
van een bepaalde periode geeft meest
al ook te overdenken. Bij de beëindi
ging van diverse jaren bestuurs- en 
redaktie-aktiviteiten voor de JOVD 
ontkom je daar ook niet aan.
Mijn lidmaatschap van de JOVD telt 
al zo’n 10 jaren en een terugblik con
stateert duidelijk dat er een geweldige 
evoluatie heeft plaats gevonden. Een 
evoluatie met veel positieve zijden, 
maar toch ook een zorgwekkende ten
dens.
Het bestaansrecht van een politieke 
jongerenorganisatie was in het begin 
der jaren ’60 een heel andere dan die 
van nu. De organisatie hield zich be
zig met studie en informatie op poli
tiek terrein. In de doelstelling is theo
retisch niet zo veel veranderd. ’De ver
eniging heeft ten doel jongeren in ken
nis te brengen met en te doordringen 
van de verantwoordelijkheden welke 
het staatsburgerschap hun oplegt’. 
Kwantitatief telde de organisatie in 
1965 zo’n 2000 leden, waarschijnlijk 
niet omdat toen de politieke belang
stelling zo groot was. Gezelligheid 
was een heel belangrijk aspect in de 
organisatie. Het organiseren van en
kele feestavonden stond in ieder be- 
stuursprogramma, toen wellicht een 
effectieve manier om je doelstelling 
gedaante te geven. Een groot leden
kwantum biedt uiteraard meer moge
lijkheden je kwaliteit te vergroten. Het 
scala van politieke aktiviteiten was 
vrij uitgebreid. Studie en informatie 
namen een belangrijke plaats in. De 
politieke opstelling was meestal erg 
vrijblijvend. Dit kon ook, want tussen 
de VVD en de PvdA was er voor de 
JOVD een enorme speelruimte, het
geen minder gauw tot een kritische 
opstelling leidde. Het bestaan van en 
de aktiviteiten van de politieke jonge
renorganisaties hadden ondertussen 
wel een evolutie bij de partijen en bij 
de jongeren zelf te weeg gebracht. 
Vroeger was politiek alleen voor oude
ren die de nodige ervaring en wijsheid 
hadden opgedaan, waardoor je tot je 
veertigste het predikaat 'jongere’ be
hield. De betrokkenheid en de visie 
die uit het politieke fröbelwerk voort
kwam heeft de ouderen er aan doen 
wennen dat ook jonge mensen mee 
kunnen denken en praten over hun 
eigen leefsituatie en die van een an
der. En dat zij ook kunnen meedoen 
in het politieke spel. Iets sneller ont
stond er bij de jongeren zelf steeds 
meer de behoefte om ook volwaardig 
mee te participeren in de politieke

partijen. Op dat moment hebben de 
bestaande partijen en met name de 
VVD heel duidelijk de boot gemist. 
Als zij tijdig de jongeren als volwaar
dig participerende leden hadden er
kend, zou D ’66 niet zijn opgericht of 
aanzienlijk minder aanhang hebben 
gehad.
De oprichting van D '66 heeft een gro
te rol in het voortbestaan van de 
JOVD gespeeld. Kwa programma 
stond de JOVD dichter bij D ’66, im
mers dit kwam voort uit de JOVD ge
lederen. O.a. de gedachte over het 
districtenstelsel in Nederland presen
teerde de JOVD al in 1964 (alhoewel 
ze er zich later op heeft beroepen). 
Deze nieuwe partij Democraten ’66 
vond dan ook veel sympathie onder de 
JOVD-ers. De onafhankelijke positie, 
in goede verhouding met de VVD 
kwam daardoor ernstig in de knel.

Interne conflictsituaties teisterden de 
JOVD en ook de VVD uitte zich boos. 
De opstelling van de JOVD werd door 
deze situatie minder vrijblijvend. In 
1967/’68 was het niet meer mogelijk 
de brede organisatie te blijven. Er 
moest een keuze gemaakt worden. Ve
len zullen zich de desbetreffende con
gressen in Amersfoort en Woudscho- 
ten nog wel herinneren. Overal in het 
land werd gediscussiëerd over aan
sluiten bij D ’66 (hetgeen ook ophef
fing van de jongerenorganisatie bete
kende), officiële jongerenorganisatie 
van de VVD worden, alleen studieclub 
waarin iedereen terecht kon en zelfs 
opheffing kwam toen ter sprake. Met 
een kleine meerderheid werd voor in
formele banden met de VVD gekozen. 
Met als gevolg dat de organisatie aan
zienlijk kleiner werd.
Al deze ontwikkelingen gaven mede
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—  dat een zo breed mogelijk internationaal overleg —  niet alleen in EEG-ver- 
band ■— noodzakelijk is om te komen tot een harmonisatie van te nemen 
maatregelen;

—  dat een daadwerkelijk geïntegreerde oplossing van de opgesomde probleem
gebieden slechts mogelijk is als overeenstemming wordt bereikt, tussen de 
in het bijzonder de grote mogendheden, omtrent de grenzen aan hun militair- 
economische wedijver;

—  dat een dergelijke politiek op mondiaal niveau slechts kans van slagen heeft 
als de kloof tussen arme en rijke landen wordt verkleind;

—  dat een bewustmakingsproces tot stand zal moeten komen waardoor elke 
burger tot het besef zal komen dat een drastische wijziging van zijn con
sumptie- en leefpatroon van essentieel belang is voor de leefbaarheid van 
onze wereld;

—  dat voor deze bewustmaking een belangrijke taak is weggelegd voor het 
onderwijs;

—  dat door de rijksoverheid een milieuverordening dient te worden vastgesteld 
waarin grensstellende normen worden bepaald voor de belasting van het 
milieu, waar alle ruimtelijke ordeningsplannen aan getoetst dienen te worden;

—  dat een internationaal facetplan dient te worden vastgesteld voor stilte-, 
rust-, natuur- en landschapsgebieden;

—  dat de ruimtelijke ordeningsplannen op de korte duur vooral gericht moeten 
zijn op bevordering van het openbaar vervoer —  vooral in de sfeer van 
woon-werkverkeer — , bundeling van alle vormen van nifra-struktuur, beper
king van de industriële expansie in het westen van het land ten behoeve van 
andere regio’s, bescherming van woongebieden door de aanleg van groen
stroken rond industriële vestigingen en het zo veel mogelijk bevorderen van 
woningverbetering in plaats van stadssanering;

—  dat plannen voor woongebieden meer opgesteld moeten worden op grond 
van marktonderzoeken;

—  dat de overheid een belangrijke taak heeft ten aanzien van het milieu-onder- 
zoek en dat hiervoor de instelling van een onafhankelijke Raad van Advies 
voor het Milieubeheer, die kan beschikken over een doeltreffend onderzoek- 
apparaat, noodzakelijk is;

—  dat de vervuiling in kaart moet worden gebracht door een allesomvattende 
registratieplicht voor vervuilers, waarbij in principe zo veel mogelijk alle 
gegevens in de openbaarheid dienen te worden gebracht;

—  dat zo snel mogelijk een volledig geïntegreerde wetgeving tot stand moet 
komen, waarin alle criteria zijn aangegeven die van essentieel belang zijn 
voor de bescherming van de leefomgeving;

—  dat deze criteria in nationaal en internationaal overleg moeten worden vast
gesteld;

—  dat een goede programmering van de wetgeving noodzakelijk is door het 
aangeven van korte termijn- en lange termijnprogramma’s;

—  dat het ten aanzien van de milieuwetgeving gewenst is dat ook de overheid 
strikt gebonden is aan de naleving van de vastgestelde voorschriften en dat 
derhalve afwijkingen daarvan slechts mogelijk zijn krachtens uitzonderings
wetgeving;

en gaat over tot de orde van de dag.

een wending in de taak en doelstelling 
van de JOVD. De elementen studie, 
informatie en voorlichting werden lang
zaam aan ook opgenomen in het on
derwijs en televisieprogramma’s en 
ook de vormingscentra’s.
Na D ’66 opende de andere partijen 
ook hun deuren voor de jongeren, zo
dat het politiek participeren nu recht
streeks verwezenlijkt kon worden in 
de partijen. En de behoefte aan een 
gezelligheidsvereniging is overal, maar 
met name in de politieke sfeer ver
dwenen. Allemaal redenen waarop de 
politieke jongerenorganisaties trots 
mogen zijn, het is iets wat zij bereikt 
hebben. Na D ’66 hebben we nog ver
schillende nieuwe partijen zien ont
staan, maar geen nieuwe jongeren
organisaties. Deze partijen zijn van 
mening dat iedereen mee moet kunnen

doen oud of jong en dat je evenmin 
als een aparte oude van dagenclub 
een jongerenclub nodig hebt. Een 
standpunt wat wij allen zullen onder
schrijven. En nu het wetsontwerp be
treffende verlaging kiesgerechtigdheid 
is ingediend en daardoor ook de ver
laging van de meerderjarigheidsgrens 
niet meer zo ver weg is, krijgen wij 
behalve het recht eigenlijk ook de 
plicht met 18 jaar volledig mee te 
participeren in de politieke partij. 
Niet zo gek dat dan de vraag rijst: ’ls 
er nog wel een taak voor een politieke 
jongerenorganisatie’. Mijn antwoord 
daarop is dat de politieke jongeren
organisatie juist nu een heel belang
rijke taak kan hebben. Het is belang
rijk dat jongeren als individu mee par
ticiperen in de partij, maar het kan 
nog veel belangrijker zijn dat zij als

een herkenbare groep in en buiten de 
partij optreden. We mogen de JOVD 
best een buitenparlementaire aktie- 
groep noemen, die beter zou kunnen 
werken dan gerichte belangengroepe
ringen. Ze moet zich hier ook meer op 
gaan richten. Voor de partijen zelf is 
zij in wezen ook onmisbaar. Omdat 
een zelfstandige jongerenorganisatie 
niet belast is met de praktische uit
voering van haar politieke beleid, wat 
voor een partij uiteindelijk het streven 
is, kan zij haar gedachten gemakke
lijker lanceren en deze zonder verdere 
konsekwenties gemakkelijk wijzigen.

Zij kan daardoor ook verder gaan in 
haar ideeën, hetgeen betekent dat zij 
gemakkelijker vernieuwingen zal aan
vaarden en voorstellen. De jongeren
organisatie kan zich dus progressie
ver opstellen dan de moederpartij. In 
de volksmond heet dat dan 'Links' en 
door velen wordt de JOVD te links be
vonden, we hebben dat onlangs in een 
herhaalde discussie in het partijblad 
van de VVD kunnen lezen. Uiteraard 
krijg je binnen een p.j.o., waar de le
den ook het recht hebben hun mening 
te vormen, uitschieters zowel naar 
links als rechts. Maar juist omdat zij 
niet de verantwoording hebben voor 
de uitvoering van hun beleid, zullen 
ze een koers kunnen en moeten varen 
die, om het woord maar weer te ge
bruiken, linkser is dan de partij waar
mee zij verwant is. Hun plaats als 
gangmaker —  voorloper —  is dan een 
heel belangrijke. Voor de JOVD als 
liberale organisatie ligt er op dit ter
rein een heel grote taak. In onze maat
schappij die door onze overbevolking 
steeds meer neigt naar socialisatie 
kan het liberalisme een grote plaats 
gaan innemen. Nu we met steeds meer 
mensen ons kleine aardoppervlak 
moeten delen hebben we steeds meer 
aan vrijheden moeten inperken. De 
materiële vrijheden die bij de libera
len in Nederland vaak te zwaar wogen 
kunnen we ons niet meer zo veroorlo
ven willen we deze wereld ook voor 
anderen leefbaar houden.

Maar voor de geestelijke vrijheid van 
de mens moet nog heel veel ruimte 
komen. We merken gelukkig al dat het 
liberalisme in Nederland, wat zich 
echt niet alleen herbergt bij de VVD, 
zoekt naar nieuwe vormen. Om het 
liberalisme hier weer een waardige 
plaats te kunnen geven zullen er dras 
tische veranderingen in het partijbe- 
stel moeten komen, want noch de 
VVD noch D '66 zijn partijen die het 
predikaat Liberaal toekomt en die zich 
niet zullen kunnen omvormen tot een 
echte liberale partij. De liberalen zul
len elkaar moeten zoeken en zich ge
zamenlijk in moeten zetten voor de 
geestelijke vrijheid en ontplooiing van
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de mens. Als onafhankelijke organisa
tie zal de JOVD hierin een heel be
langrijke rol kunnen spelen, juist weer 
omdat zij geen rekening hoeft te hou
den met partijpolitiek en haalbaarheid. 
De discussie nota over het Liberalis
me, maar ook de resolutie milieu kun
nen daarbij dienen als een uitstekende 
leidraad.
Als de JOVD zich kritisch opstelt, 
verder vooruit durft te kijken dan de 
VVD, en voortdurend op de bres staat 
voor het realiseren van de geestelijke 
vrijheid voor iedereen, heeft zij een 
taak en bestaansrecht.
Maar als zij zich behoudender of het
zelfde als de VVD wenst op te stel
len dan is er voor haar geen taak 
meer. Dan heeft zij zichzelf overbodig 
gemaakt! ANNEKE GIJSBERTS

Jeugdwerkloosheid
Ongeveer 8 maanden geleden heeft 
het District Noord van de JOVD een 
verklaring over het probleem van de 
jeugdwerkloosheid naar het H.B. ge
zonden, dat zich hier toen heeft ach
tergesteld en over deze kwestie kon- 
takt heeft gehad met de heer Keja, 
lid van de 2e kamer voor de VVD.
De zaak was ernstig genoeg vond de 
JOVD. Het ging onder andere om het 
beleid van de ministers Boersma en 
Geertsema, die er goed aan meenden 
te doen voor de Rijksoverheid een 
personeelsstop af te kondigen. Minis
ter Geertsema ging zelfs nog wat 
verder en heeft blijkens een ANP-be- 
richt van 23 juli 1971 de provincies 
en gemeenten dringend verzocht het 
zelfde te doen. De JOVD was van me
ning dat hierdoor de belangen van de 
van school komende jeugd onevenre
dig zwaar zouden worden geschaad 
en zag derhalve liever een afvloeiings
regeling voor het niet sterk gemoti
veerde oudere deel van het ambtena
renapparaat. Overigens vermocht de 
JOVD ook niet in te zien waarom bin
nen het overheidsapparaat geen zelf
de soort ontslagregeling als bij het 
bedrijfsleven mogelijk zou zijn. 
Inmiddels zijn de maanden verstreken 
en in juni jl. is het aantal werkloze 
jongeren beneden de 21 jaar al tot
30.000 opgelopen, waarvan bijna
4.000 net van school komenden (en in 
juni is vanwege de vakantie nog lang 
niet iedere abituriënt ingeschreven). 
Anderzijds is inmiddels blijkens een 
sociaal onderzoek vast komen te staan 
dat een niet gering percentage oudere 
werknemers vanwege hun fysieke con
ditie eigenlijk al op 60-jarige leeftijd 
zou moeten worden gepensioneerd. 
Aangezien wij nog steeds niets, al
thans niet in het openbaar, van actie

van de heer Keja in deze kwestie heb
ben vernomen, koesteren wij ernstige 
bezorgdheid over de bezorgdheid van 
de VVD-fraktie in dezen. Er zijn dit 
jaar weer vele honderden vragen in 
het parlement gesteld en één daarvan 
had best van de VVD over het onder
havige probleem mogen zijn. In zo’n 
vragenpakket zou ook de eventuele 
mogelijkheid van aanvullende cursus

sen voor werkloze jongeren kunner, 
worden geopperd, die een zekere buf- 
ferfunktie tussen de diverse scholen 
en de arbeidsmarkt zouden kunnen 
vervullen.
Jammer dat een club als de JOVD in 
dit soort kwesties alleen maar kan 
afwachten wat anderen misschien be
reid zijn te doen.

jan lambers

DEMOCRATISERING VAN HET ARBEIDSBESTEL !N NEDERLAND
Op vrijdag 20 en zaterdag 21 oktober 
a.s. organiseert de N.P.J.C.R. een 
congres over dit onderwerp.
Doel van dit congres is aanzet gaven 
tot politiseren van denken en handelen 
m.b.t. democratisering van het ar
beidsbestel.
Op het programma staan o.a.:
1. Inleidingen door deskundigen ge

volgd door een reactie van co-re- 
feraten en diskussies.

2. Panel, met als onderwerp: 'Vak
bonden in de prijktijk, hun bedrij- 
venwerk en de ondernemingsra
den.
Zitting in het panel hebben verte
genwoordigers uit werkgevers- en

werknemerswereld.
3. Politiek forum, waarvoor fractie

voorzitters zijn uitgenodigd.
Door de journalist Martin Schouten 
(Haagse Post) zal een dokumentatie 
worden samengesteld welke algeme
ne basis-informatie geeft over het 
thema.
Iedere deelnemer ontvangt deze voor 
het congres.

Het congres vindt plaats in de R.A.I. 
te Amsterdam. Geïnteresseerden, la
ten dat vele JOVD-ers zijn, kunnen na
dere informaties krijgen bij N.P.J.C.R., 
Nw. Zijds Voorburgwal 92, Amster
dam, tel. 020-224592.

Ingekomen.
Groningen, 1 juni ’72. 

Geachte redaktie,
Tot mijn verbazing heb ik geen der 5 
roddels, door leden van onze afdeling 
ingestuurd, in uw blad 'Driemaster' 
kunnen lezen.
Ik moet u eerlijk bekennen, dat me 
met uitzondering van 'de H.B.-tafel’ 
niets in uw blad interesseert. Verder 
heb ik dan ook geen letter gelezen. 
(Alleen maar tevergeefs gespeurd 
naar de roddelrubriek!)
Mag ik misschien van u vernemen 
waarom u niet de moeite hebt geno
men iets van deze 5 roddels te publi
ceren?
Ook al vindt de redaktie dit niet inte
ressant, daarom kunt u uw eigen le
den toch wel een pleziertje doen! U 
hebt al zoveel meer om te lezen in de 
'Driemaster' Voor u mogen dan toch 
wel 'enkele regeltjes’ oninteressant 
zijn. Zoals ik eerder heb geschreven 
lezen wij alleen de H.B.-tafel (soms). 
In afwachting van uw antwoord, teken 
ik, met de meeste hoogachting,

P. A. UILDRIKS.
Dineke Uildriks, KI. Lelistr. 1, Gr.

Lieve Dineke,
Gedeeltelijk voor, gedeeltelijk na het 
sluiten der kopytermijn zijn enige rod
dels bij de redaktie binnengekomen. 
Door een kommunikatiestoring met de 
drukker zijn de geplaatste roddels tot 
onze spijt weggevallen, waarvoor onze 
excuses.
Bij de recente redaktievergadering 
werden de roddels ofwel verouderd 
ofwel kwetsend bevonden. Niet ieder 
kan er tegen anoniem beroddeld te 
worden. Vaak zijn ze onbegrijpelijk 
voor de meeste lezers. Een voorbeeld 
van de meest begrijpelijke roddel:

'Jan Evenhuis zit vol sex.
Heeft daarom een complex!’

Jammer overigens dat een lid over het 
blad oordeelt zonder het te lezen. 
Voor meer nieuws over de roddelru
briek zie elders in dit nummer.

redaktie

Roddelrubriek
□  Toch schijnt de oppositie het bes
te te werken als ze afwezig is, dan valt 
het kabinet vanzelf.
□  Fia van Veenendaal is nu weer 
op haar plaats, ze is weer gewoon 
oma en lapt de ramen.
□  Het begrip thuiswerker wordt 
kennelijk ook door het H.B. gehan

teerd, want Ton zien we nooit.
□  Jammer dat onze voorzitter nog 
steeds moeite heeft met zijn richting
gevoel.
□  Het district Noord verkeert in 
een bestuurloos tijdperk. Het oude 
D.B. beschouwt zich als afgetreden 
en het nieuwe start pas in september. 
Wat een rust voor het H.B. (tijdelijk).
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(vervolg van pagina 7) 
den. Ook zullen de gemeenten voor de 
aanpak van de binnensteden in het 
bijzonder en de stadsvernieuwing in 
het algemeen spoedig meer geld moe
ten ontvangen van het rijk.
Ter afronding nog een opmerking te
gen de oud-liberalen: wie denkt dat 
we door het vrijheid-blijheid-principe 
de problemen van de binnenstad kun
nen oplossen heeft geen poot om op 
te staan. Diverse processen zoals het

VAN DE HB-TAFEL
HB-activiteiten
—  Op vrijdag G mei werd de Atlan
tische Conferentie te Den Haag, een 
soort hoorzitting van de Atlantische 
Commissie, namens de vereniging 
door ondergetekende bijgewoond.
—  In verband met de exploitatie- 
moeilijkheden van de verenigingsbla
den van de politieke jongerenorgani
saties werd een oriënterend gesprek 
gehouden tussen de organisaties uit 
de NPJCR over de mogelijkheden tot 
samenvoeging. Het gesprek werd ge
houden op woensdag 24 mei ten kan
tore van de NPJCR te Amsterdam, 
het bracht aan het licht dat nog vele 
moeilijkheden overwonnen zullen moe
ten worden voordat een voor iedereen 
aanvaardbare samenwerkingsvorm is 
gevonden. Namens de JOVD waren 
aanwezig Anneke Gijsberts en onder
getekende.
—  Op 6 mei werd de districtsdag 
van het district Noord bijgewoond 
door Domien van Wees, André Hiem- 
stra, Willy Westerling en ondergete
kende.
—  Nauwelijks teruggekeerd op va
derlandse bodem woonde ondergete
kende op vrijdag 19 mei een discus- 
sie-avond van de afdeling Groningen 
bij. Deze avond had als onderwerp de 
Volksgezondheid, spreekster was 
mevr. Veder-Smit.
—  Domien van Wees en ondergete
kende bezochten 27 mei in aansluiting 
op een van de vele HB-vergaderingen 
het VVD-congres over milieuhygiëne.
—  Op zaterdag 10 juni bezochten 
Roy Lantain en ondergetekende de 
Alternatieve Atlantische Conferentie 
te Den Haag. Deze conferentie werd 
georganiseerd door de wereldfedera-

autogebruik, stadsuitbreidingen, fo
rensisme, verkrotting oude woningbe
stand, zijn ondanks of juist door dit 
vrijheid-blijheid-principe volledig uit 
de hand gelopen. Laat de overheid nu 
eindelijk eens een beleid gaan voeren 
op basis van door de gemeenteraad 
vastgestelde doelstellingen. De mees
te Nederlanders zijn niet uit vrije 
keuze forens, flatbewoner of krotbe
woner geworden! jan weggemans

listen en was bedoeld als tegenhanger 
van de Atlantische Conferentie. Op 
beide conferenties was de JOVD de 
enige jongerenorganisatie op politieke 
basis die acte de présence gaf.
—  Op zondag 11 juni hadden Do
mien van Wees en ondergetekende 
een kort gesprek met de heer A. W. 
J. Caron, penningmeester van de VVD, 
over financiën en organisatie. Door 
zijn grote ervaring kon de heer Caron 
ons waardevolle ideeën aan de hand 
doen.
—■ Zaterdag 8 en zondag 9 juli 
woedde ten huize van Domien van 
Wees een brainstorm met als onder
werp het liberalisme. Op deze bijeen
komst is een discussiestuk geprodu
ceerd over de fundamentele uitgangs
punten van het liberale denken.
—  Zaterdag 15 en zondag 16 juli had 
de brainstorm zich verplaatst naar 
huize De Bondt waar de organisatie 
onder de loep werd genomen. Het ligt 
verder in de bedoeling in september 
een verenigingsraad bijeen te roepen 
over dit onderwerp.
Afdelingsnieuws
Het afdelingsnieuws is nog steeds 
een zorgenkindje want slechts enkele 
afdelingen doen mij consensieus hun 
mededelingen toekomen.
Hopelijk zal dat volgend verenigings- 
jaar beter zijn!
Te noemen heb ik nog de volgende ac
tiviteiten:
—  Op vrijdag 12 mei had de afde
ling Fivelingo een discussie-avond 
over het Eemshavenproject. Mr. J. J. 
Prins, lid gedeputeerde staten van 
Groningen en voorzitter van het ha
venschap Delfzijl, hield een korte uit
een zetting.
—  Op vrijdag 26 mei sprak voor de 
afdeling Zuidlaren Dr. H. P. J. Vos 
uit Glimmen over het gebruik van

drugs.
—  Het district Noord ontwikkelde 
in de afgelopen periode ook enkele 
activiteiten. Begin mei werd een ver
klaring over de Waddenzee uitgege
ven.
Zaterdag 6 mei was het feest in As
sen: de jaarlijkse districtsdag werd 
aldaar gehouden. Er werd voor het 
feest gediscussieerd met het forum 
bestaande uit de heren Van Riel 
(VVD), Berger (DS ’70), Gruyters 
(D ’66) en De Gaay Fortman (PPR). 
Forumvoorzitter was oud-JOVD'er Al- 
bert Jan Evenhuis.
Tot slot hield het district op 1 juni 
een vergadering ter voorbereiding van 
het congres te Soesterberg.
Congres Soesterberg
Het congres dat gehouden werd op 
3 en 4 juni in het Kontakt der Konti- 
nenten te Soesterberg had als onder
werp Milieubeheer.
De vier sprekers hielden inleidingen 
die uiteraard langer duurde dan in het 
draaiboek stond.
De zaterdagmiddag werd afgesloten 
met discussie in werkgroepen met de 
sprekers afzonderlijk.
Zondag werd een resolutie Leefbaar
heid aangenomen.
Toen brak de tijd aan van wat een van 
de meest tumultueuse huishoudelijke 
vergaderingen genoemd kan worden. 
Van de stroom van moties werden er 
slechts twee, zwaar geamendeerd, 
aangenomen, te weten: 1. de motie 
Bergen op Zoom die de JOVD graag 
bij het overleg over het liberaal mani
fest betrokken zag en 2. de motie van 
het district Noord t.a.v. de Driemas
ter; het volgend nummer zal dien ten 
gevolge in samenwerking met de re
dactie door een groep vrijwilligers 
worden uitgebracht.
En last but not least de bestuurswis
seling: Arthur Erwards verliet het HB 
deels om persoonlijke redenen. Beste 
Arthur hartelijk dank voor alles wat 
je voor de vereniging hebt gedaan en 
voor de voorbeeldige wijze waarop jij 
zonder enige rancune jouw conse- 
kwenties hebt getrokken uit de op jou 
geleverde critiek.
Van harte welkom heten we Arthur’s 
opvolger Roy Lantain.
Ook Ellen van Bekkum verliet het HB 
na ruim twee jaar werk voor de ver
eniging; hartelijk dank Ellen voor alles 
wat de vereniging aan jou te danken 
heeft.
Voor de rest enig schuifwerk met 
reeds aanzijnde HB-leden: Elly Wes
terling werd 2de secretaresse en Ton 
Nieuwpoort werd 7de HB-lid.
De oplettende tellertjes hebben al ge
zien dat het HB nu met een man min
der opereert.
Tot de volgende HB-tafel.

duke e. p. dominicus v. d. Bussche

N.V. SCHEEPSWERVEN meter lang. Overdekt droogdok
voorheen 116x30 meter, geschikt voor

PIET HEIN het zwaarste materiaal.

FIRMA W. SCHRAM & ZONEN Telefoonnummers 
Rotterdam 010 139275

WERVEN TE BOLNES Ridderkerk 01896 3644-3409
EN PAPENDRECHT Panendrecht

Twee dwarshellingen, elk 115 01850 3774 8329-20466
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Staalconstructies 
voor alle doeleinden 
Speciaalbedrijf voor 
zwaar plaatwerk
Constructiewerkplaat-
sen

W.HUIZERn.v.
CAPELLE a/d IJSSEL 
TELEFOON 01804-2657

DEZE CHAUFFEUR LAADT EN LOST 
IN 4 MINUTEN 21 SECONDEN !!!
Hoe kan dat nou?Simpel! Eén chauffeur, 
één truck en Van Weelde’s wissellaad- 
bakken. ’n Enorme besparing op wacht
tijd, arbeidsloon verzekering en motor
rijtuigenbelasting. Alle wissellaadbakken 
conform toegestane draagvermogens,

voor elk soort vervoer en in diverse af
metingen. De metalen bodemframes zijn 
uitgerust met draaibare of inschuifbare 
steunpoten. Iedere truck voorzien van 
hydraulische hefinstallatie in vermogens 
van 5 t/m 15 ton.

CARROSSERIE- EN CONTAINERFABRIEK

PAUL &  VAN WEELDE N.V.
'S-GRAVENWEG 350 - NIEUWERKERK A/D IJSSEL - TEL (01803)- 3944 - TELEX 23240
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DRIEMASTER

29 november?Wat valt er te kiezen op
De begroting van het kabinet-Biesheuvel laat weinig ruimte over voor nieuwe 
overheidstaken. Dit houdt o.a. verband met de situatie rondom lonen en prijzen. 
Deze aktuele problemen worden verbonden aan een beoordeling van de partij
programma’s van de Progressieve Drie en de VVD (bij wijze van voorbeeld). De 
konklusies zijn onthutsend voor de bestaansgrond van de politieke partijen zoals 
die nu funktioneren.

I. De begroting.
Op de derde dinsdag van september 
diende het „Tweede kabinet-Biesheu
vel” haar Miljoenennota voor 1973 in. 
Bij een uitgaventotaal van f 43 miljard 
is er een fiks tekort van f 2.9 miljard. 
Dit uitgaventotaal kunnen we plaatsen 
tegenover het netto nationaal produkt 
(produktie zonder afschrijvingen), het 
bedrag wat we jaarlijks samen produ
ceren, dat voor 1973 geschat wordt op 
f 134 miljard. Naast de belastingen 
(29.5% van het nationale inkomen) leg
gen de sociale verzekeringen beslag op 
18.2% van het nationale inkomen. Stel 
dat een ieder gemiddeld ongeveer 10% 
van zijn inkomen voor wonen uittreki, 
dan hebben de Nederlanders gemiddeld 
genomen de beschikking over 40% van 
hun inkomen voor alle overige uitgaven 
(voeding, kleding, vervoer, huisinrich
ting, etc.). Nationaal gezien is dat ca. 
f 54 miljard ofwel per Nederlander ge
middeld per jaar ca. f 4.000,— belasting
en premievrij na aftrek van woonkosten. 
Deze simpele rekensom laat zien dat 
de belastingdruk (percentage van het 
inkomen) niet alsmaar kan blijven stij
gen om nieuwe wensen te realiseren. 
Van 1972 op 1973 gaat ongeveer 90% 
van de groei van ons nationale inkomen 
naar de collectieve sector. Een werk
nemer met een inkomen vlak onder de

premiegrens (ca. f 18.000,- per jaar) 
betaalt weldra al 60% van zijn inkomen 
aan loonbelasting en sociale premies.

Konkluoie:
De regering kan weinig nieuwe taken 
aanvatten als de bevolking de verdere 
belastingdrukstijging niet wil accepte
ren. In de praktijk blijkt er van bezui
nigen niet zoveel terecht te komen 
(Kabinet Biesheuvel: f 900 miljoen), ze
ker niet ieder jaar weer. De praktijk is 
vaak dat veien de belastingen proberen 
af te wentelen op „de anderen” . Als een 
voldoende aantal Nederlanders aan de
ze sport meedoet ontstaan er loon- en 
prijsstijgingen die haasje-over spelen, 
dwz. elkaar achternarennen.

II. Het loon- en prijsbeleid.
We komen zo bij het loon- en prijs
beleid, want een regering kan immers 
verbieden dat de inkomens en de prij
zen teveel stijgen? DS’70 heeft de rege
ring verlaten omdat men o.a. vond dat 
het kabinet een inkomens- en prijsstop 
had moeten afkondigen. Een stijging van 
de prijzen kan voorkomen worden door 
ofwèl prijsafspraken tussen regering en 
bedrijfsleven, ofwèl een prijsstop of be
perkt toegestane prijsstijging. Een stij
ging van de lonen, de belangrijkste in
komensgroep (verder: vrije beroepen,

pacht, rente; de ambtenaren hebben 
hun inkomensstijging vast weten te kop
pelen aan de gemiddelde loonstijging) 
is op twee manieren te beperken: ten 
eerste een afspraak tussen regering en 
bedrijfsleven (vakbonden plus werkge
vers) waardoor de collectieve arbeids
overeenkomsten (CAO) niet meer stij
gen dan x % en ten tweede door een 
loonstop of beperkt toegestane stijging. 
Het probleem is dat het ingrijpen moet 
gebeuren door de regering, en zo'n in
grijpen is nooit populair terwijl niet al
tijd te kontroleren is of de voorschriften 
overtreden worden. De regering weiger
de bij monde van de ministers Boersma 
en Langman nu reeds in te grijpen; na 
het indienen van de begroting wenste 
men een gesprek met de „sociale part
ners” d.w.z. vakbonden en werkgevers, 
om tot afspraken te komen in de vorm 
van een sociaal contract. Om de loon- 
en prijsstijging te beperken wil de rege
ring dat het merendeel der bevolking 
voor 1973 genoegen neemt met nauwe
lijks of geen reële inkomensverbetering, 
(de nullijn). De vakbonden weigerden 'n 
dergelijke overeenkomst aan te gaan 
omdat het BTW-tarief verhoogd wordt 
van 14 naar 16% en omdat de winsten 
het afgelopen jaar te snel zijn gestegen 
als gevolg van onrechtvaardige prijs
stijgingen.
Heel verrassend kwam er toch nog een 
akkoord tussen de sociale partners, al 
stak Arie Groenevelt (Industriebond 
NVV) bijna een spaak in ’t wiel. Te ho
pen is dat alle partijen zich aan de af
spraken houden en dat is nooit met ze
kerheid te verwachten.
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Konklusie:
Mislukt de door de regereing ge
wenste matiging van lonen en prijzen 
dan moeten de belastingen verhoogd 
worden om de stijgende salarissen en 
orijzen te kompenseren; meer algemeen 
zal iedereen met een doorzettende in
flatie te maken krijgen. Het lijkt erop 
dat de regering niet meer de baas is 
in Nederland; zij geniet in elk geval 
niet het vertrouwen van de opiniemakers 
uit de vakbondswereld.
III. De verkiezingsprogramma’s.
Van politieke partijen mogen de staats
burgers verwachten dat ze realistiese 
partijprogramma’s maken die inzicht 
geven in de financiële konsekwenties 
en die duidelijke prioriteiten hebben. 
De progressieve drie produceerden 
„Kernpunt 1972” een koncept-regeerak- 
koord opgesteld door deskundigen. 
Prof. Pen, toch waarlijk geen reaktio- 
nair zegt er in de Haagse Post van 20 
september het volgende over: „Alle kie
zers wordt honing om de mond ge
smeerd. Sinterklaas pakt uit of het niet 
op kan.” En voorts: ..... de grote ver
vreemding (en de inflatie) zijn vooral 
ontstaan doordat de mensen méér wil
len — meer dan er is. Ze hebben bo
vendien de verkeerde neiging om de 
regering de schuld te geven van hun 
beperkte inkomens, en deze neiging 
wordt door de huidige oppositie handig 
uitgebuit’.’ De progressieve drie beloven 
veel maar verzuimen duidelijk uit te re
kenen hoeveel al deze wensen gaan 
kosten.
De Partij van de Arbeid alléén zou nog 
verder gegaan zijn. Onbetaalbare zaken 
zoals de socialisatie van de huurwonin
gen, banken, verzekeringen en van de 
basisindustrieën werden onder druk van 
D’66 en tot grote opluchting van de 
PvdA-top (onder wie veel zgn. Nieuw 
Linksers) snel weer ingeslikt binnen 24 
uur nadat ze waren aangenomen door 
het PvdA-kongres.
Maar zelfs het door deskundigen opge
stelde koncept-regeerakkoord kampt 
ondanks geweldige belastingstijgingen 
met een tekort van bijna f 10 miljard,

zo bleek bij berekening achteraf door 
een werkgroep van de progressieve 
drie. De konfessionelen kunnen we ge
makshalve soortgelijke dingen verwijten; 
ze willen zelf ook graag vee! op de 
progressieve drie lijken.
Van de VVD zou verwacht mogen wor
den dat ze verstandiger zijn maar daar 
is geen sprake van. In het concept- 
urgentieprogramma van de VVD staal 
letterlijk: „De VVD stelt vast dat de to
tale belasting- en premiedruk en vooral 
de directe belastingen vergeleken met 
de ons omringende landen te hoog 
zijn” (Het buitenland is dus niet te 
laag. j.w.). Het program munt verder uit 
door banale vaagheden zoals „armslag 
geven aan het particuliere initiatief, de 
VVD hecht aan vrijheid en verdraag
zaamheid bijzonder veel waarde, goed 
onderwijs is naar ons inzicht hét breek
ijzer bij uitstek om maatschappelijke 
verhoudingen te verbeteren” , etc., etc. 
De opstellers tonen weinig politieke 
diepgang. De op zich juiste opmerkingen 
zijn tot niets verplichtend omdat getal- 
letjes en nadere konkretiseringen ont
breken. Stuk voor stuk zijn ook de VVD- 
wensen erg kostbaar, want ook belas
tingverlaging kost geld. Merkwaardig is 
dat voor de VVD het verkiezingspro- 
gram van 1971, „Liberalen op nieuwe 
wegen” blijft gelden, maar daarin heeft 
de reële verlaging van de belastingdruk 
„geen hogere prioriteit kunnen krijgen 
dan die uitgaven die de overheid on
vermijdelijk moet doen ten behoeve van 
de gemeenschap .. .” . Dit genuanceer
de standpunt is teruggedraaid tot een 
ordinair pleidooi voor belastingverla
ging. Gemakshalve schakelen we hier 
de VVD en DS’70 ongeveer gelijk.
Konklusie:
In zijn algemeenheid hebben we willen 
toelichten dat er in de politiek weinig 
sprake is van eerlijkheid tegenover de 
kiezers en partijleden. Dit is dringend 
noodzakelijk willen de politieke partijen 
vertrouwen bezitten bij de bevolking. 
Ondanks de geweldige belastingverho
gingen van de laatste jaren blijven tal
rijke problemen die dringend aangepakt

moeten worden liggen. De progressieve 
drie, als ze zouden regeren zitten met 
dezelfde belastingbetalers, met dezelfde 
topambtenaren en met dezelfde proble
men als de huidige regering. De marge 
van verandering is beperkt, zo wil elke 
politicus van elke partij je in vertrouwen 
wel meedelen.
„Wat een fatsoenlijke partij moet doen 
is de kiezer opvoeden tot inzicht in de 
beperkingen van het overheidsbeleid” , 
stelt prof. Pen. Mijn konklusie is, dat zo
lang dat niet gebeurt, de politiek een 
smerig bedrijf is, waarmee een fatsoen
lijke staatsburger zich maar beter niet 
bemoeien kan. Het vaststellen van par
tijprogramma’s en kandidatenlijsten is 
zinloos. Men kent de denkbeelden der 
kamerkandidaten niet; men heeft geen 
enkel inzicht in de konsekwenties van 
programmapunten. Kortom, het lidmaat
schap van onverschillig welke politieke 
partij is voor de gewone burger een zin
loze zaak.
Noodzakelijk is per deelgebied (onder
wijs, crm, defensie, ruimtelijke ordening, 
sociale zaken) tussen de verkiezingen 
door, partijprogramma’s te herzien op 
strikt zakelijke wijze waarbij er finan
cieel verantwoorde prioriteiten moeten 
komen. Tegelijkertijd moet men de ka
merleden die de betreffende portefeuille 
beheren krities toespreken en beoor
delen. Als dat niet gebeurt heeft het 
geen enkele zin de demokratisering 
door te zetten want demokratisering 
zonder informatie en zonder redelijk
heid leidt alleen maar tot frustratie. In 
de praktijk glijden we toch al meer en 
meer naar een technokratie waarin top
ambtenaren, topvakbonzen, topindu
striëlen en tophoogleraren en misschien 
nog enkele toppolitici op eigen kracht 
de beslissingen nemen.

jan weggemans

Let op de wijziging van het 
redaktie en administratie adres. 
Dit is nu:

DAMMERWEG 75 
Nederhorst den Berg.
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PERSVERKLARING 28-8-72
Naar aanleiding van de stem van de 
Volksrepubliek China in de Veiligheids
raad tegen de toelating van Bangla Desh 
tot de VN, merkt het hoofdbestuur van 
de onafhankelijke liberale Jongeren Or
ganisatie Vrijheid en Democratie op, dat 
zij van mening is dat de VN op basis 
van het principe van universaliteit van 
het lidmaatschap een plaats dient te 
bieden aan elke staat wier souvereini- 
teit een politieke realiteit is. Het hoofd
bestuur meent dat de nederlandse re
gering alles moet doen om via de daar
toe geëigende kanalen er bij de Chinese 
regering op aan te dringen haar stand
punt ten aanzien van de toelating van 
Bangla Desh tot de VN, te wijzigen.

PERSVERKLARING 14 SEPTEMBER 72
Het hoofdbestuur van de onafhankelijke 
liberale Jongeren Organisatie Vrijheid 
en Democratie is van mening, dat de 
voorgestelde verhoging van het BTW- 
tarief van 4 tot 6% ook voor de groep 
waaronder de opinieweekbladen vallen, 
zonder dat het voornemen kenbaar is 
gemaakt de opinieweekbladen van de 
verhoging vrij te stellen, wederom aan
toont dat het kabinet-Biesheuvel te wei
nig overtuigd is van de noodzaak een

zo groot mogelijke diversiteit in de we
reld van de opinietijdschriften te hand
haven.
Het hoofdbestuur van de JOVD is van 
mening, dat de functie van de opinie
weekbladen van dien aard is dat, uit
gaande van een beleid dat een gedif
ferentieerde pers wil handhaven, de 
reeds bestaande discriminatie ten op
zichte van de van het 0-tarief profite
rende dag- en nieuwsbladen als princi
pieel onjuist aangemerkt moet worden 
en gezien de huidige economische po
sitie van enkeie opinieweekbladen tot 
hoogst ongewenste consequenties kan 
leiden. Zij ervaart het dan ook als on
begrijpelijk dat men voornemens is de 
bestaande discriminatie door verhoging 
der BTW-tarieven nog verder te vergro
ten.

Het JOVD-congres had geen tijd 
voor de behandeling van politie
ke zaken. Ze wil wel veel in de 
pers.

Dan zal de afdeling Amsterdam 
toch voor nieuws moeten blijven 
zorgen.

VOORKEURSTEM?

Bij de aanstaande verkiezingen mogen 
jongeren tussen 18 en 21 jaar eindelijk 
van hun lang verwachte stemrecht ge
bruik maken. Laten we het daarom goed 
doen, en als het kan op twee ma
nieren:
Ten eerste door in ieder geva! te gaan 
stemmen op de minst slechte partij. 
Zoek de politici van de diverse par
tijen op en stel ze vragen over die za
ken waar jezelf erg in geïnteresseerd 
bent.
Ten tweede door niet klakkeloos op 
nummer 1 van een lijst te gaan stem
men, maar door een voorkeurstem uit te 
brengen bv. op een jongere of op een 
specialist voor bv. onderwijs e.d. Vee! 
Nederlanders verkeren in de merkwaar
dige veronderstelling dat zo’n stem ver
loren is.
Daarbij kan men speciaal denken aan 
oud-ieden en leden van de JOVD. Wie 
VVD stemt zou zijn stem uitstekend 
kwijt kunnen aan nummer 20 op de lijst, 
onze oud-voorzitter Dick Dees. Wie D’66 
stemt kan de oud-JOVD-voorziïter Erwin 
Nypels steunen of nummer twee op de 
lijst Hans Gruijters. Op de PvdA-lijst 
prijkt een andere oud-JOVD-voorzitter, 
de heer Roettiof.

Friesch Groningsche Hypotheekbank N.V
pandbrieven

een veilige belegging met zeer hoog rendement

DE VERKIEZINGSCAROUSSEL

„Wij leggen vandaag geen examen af 
voor een jury van de linkse drie” . Dat 
was het antwoord van mr. Andriessen 
van de K.V.P. op de uitnodiging van 
Den Uyl om tijdens de algemene be
schouwingen te breken met het kabinet- 
Biesheuvel. Dezelfde mr. Andriessen 
verklaarde een dag later in de actuali
teitenrubriek „Achter het Nieuws” van 
de VARA dat de rede van Wiegel on
voldoende blijk gaf van de bereidheid 
om wezenlijke hervormingen in onze 
maatschappij aan te brengen.
Zie hier, kritiek van de heer Andriessen 
op zowel de PvdA c.s. als de VVD. An
driessen heeft voor mij gelijk wanneer 
hij bovengenoemde opmerking plaatst

aan het adres van de linkse drie; de 
kritiek op de VVD is misplaatst. Wan
neer de KVP bereid was en is om we
zenlijke hervormingen door te voeren 
in de maatschappij, dan is de VVD daar 
in de loop der jaren, gelet op de di
verse regeeraccoorden, van harte mee 
accoord gegaan. Richt hij dus zijn kri
tiek op de VVD dan bekritiseert hij 
daarmee tegelijk ook zichzelf en zijn 
eigen KVP.
Wiegel had misschien wat meer bij be
paalde beleidsaspecten stil kunnen 
staan dan hij heeft gedaan, maar hij 
heeft evenals de andere fractieleiders 
de gelegenheid aangegrepen om een 
pure verkiezingstoespraak te houden en 
hij heeft daarbij terecht met zijn poli
tieke tegenstanders de vloer aange

veegd. Het debat was meer een ver- 
kiezingscaroussel dan een confrontatie 
tussen regering en parlement.
Mijn conclusie van dit debat: de con
fessionelen hebben, gelet op hun reac
ties na Wiegels rede, spijt als haren 
op hun hoofd, dat een akkoord met de 
linkse drie niet is doorgegaan. Ze heb
ben laten merken na 29 november lie
ver niet dan wel opnieuw met de VVD 
te gaan regeren.
Bij de onderhandelingen na 29 novem
ber kan de VVD gelet op het resultaat 
van het debat over de troonrede en de 
miljoenennota, een ijzersterke uit
gangspositie innemen, nu de linkse drie 
definitief de deur hebben dichtgegooid.

jan franssen



Onderwijs in Nederland

In een interview met Albert Jan Evenhuis uit Meppel, oud-landelijk vice-voorzitter 
en oud-voorzitter van het distrikt Noord van de J.O.V.D. bespraken enkele JOVD- 
ers het onderwijsbeleid. Albert Jan Evenhuis, nummer 24 op de VVD-kandidaten- 
lijst voor de Kamerverkiezingen is van beroep leraar geschiedenis aan de Peda
gogische Academie te Meppel, voordien onderwijzer bij het openbaar onderwijs in 
Meppel, voordien onderwijzer bij het openbaar onderwijs in Emmen. Voorts is 
hij hoofdbestuurslid van de Vereniging Openb. Onderwijs, Statenlid in Drenthe voor 
de VVD en lid van het Hoofdbestuur van de VVD.
Het interview werd afgenomen door Anneke Uildriks (laatste jaar Pedagogische 
Academie), Dineke Uildriks (kleuterleidster) en redaktie-lid Jan Weggemans.

Vraag: Wat zie je als de knelpunten van 
het Nederlandse onderwijs?
Als grote problemen zie ik momenteel 
de totstand brenging van goede inte- 
gratievormen tussen het kleuter- en het 
basisonderwijs met het voortgezet on
derwijs, het komen tot verlaging van 
de leerlingenschaal en het structureel 
doorbreken van klassikale onderwijs
vormen. Verder het verkrijgen van bete
re doorstromingsmogelijkheden tussen 
het algemeen voortgezet onderwijs en 
het voortgezet beroepsonderwijs, en 
een juiste(re) afstemming van HAVO 
gediplomeerden op vormen van hoger 
beroepsonderwijs en het vinden van 
goede maatschappelijke waardebepalin
gen van HAVO diploma’s. Van groot be
lang acht ik ook het samengaan van 
het hoger beroepsonderwijs met het 
wetenschappelijk onderwijs, alsmede 
herstructurering van het wetenschappe
lijk onderwijs.
Tot slot moeten we zoeken naar af
doende financieringsvormen om de ri- 
goreuze kostenstijgingen binnen het on
derwijs op te kunnen vangen.
Om met het kleuteronderwijs te begin
nen. Bijzonder benieuwd ben ik naar de 
resultaten van de werkgemeenschap 
Kindercentra te Rhenen, die de op
voedkundige mogelijkheden van kleuter
scholen voor peuters van 3 jaar onder
zoekt. Het grote pedagogische nut van 
peuterspeelzalen onderschrijf ik. Een 
juistere waardering van de verantwoor
delijkheden van kleuterleidsters vind ik 
op zijn plaats. Ditzelfde geldt t.a.v. de 
onderwijzers(essen) bij het basisonder
wijs. Als mogelijkheid is er o.a. de op
trekking van de salarissen. Ik zie wel 
grote problemen om de opleiding tot 
kleuterleidster binnen het hoger be
roepsonderwijs te plaatsen, zoals wel 
eens gesuggereerd wordt, omdat ik me 
afvraag of er dan nog wel voldoende 
aanbod van kleuterleidsters zal zijn. On
danks dat er opleidingstechnisch meer 
mogelijkheden zijn om gedeeltelijk sa
men met onderwijzers opgeleid te wor

den, wat de integratie tussen het kleu
ter- en basisonderwijs misschien zou 
kunnen bevorderen. Doch dit laatste 
probleem ligt m.i. meer bij de onderwij
zeres in de eerste klas van de basis
school dan bij de kleuterschool. Veel 
van de oplossing hangt af van de indi
viduele kracht van de onderwijzeres. 
Speelleerklassen zie ik als een oplos
singsvorm, maar in het algemeen ben ik 
er niet voor. Men loopt de kans teveel 
in de spelsfeer te blijven hangen. Ik zie 
het meest voor de hand liggend een 
sterke klasseverkleining voor de eerste 
klas van het basisonderwijs tot 20 a 25 
kinderen, dit om aan de sterk indivi
dueel verschillende behoeften en moge
lijkheden van de kinderen op dat mo
ment tegemoet te kunnen komen. 
Vraag: Ben je voor een verlaging van 
de leerlingenschaal?
De maximale norm is 36, de gemiddelde 
bezetting 29, 75. Op zichzelf ben ik voor 
een verlaging van de schaal omdat een 
klas boven 36 leerlingen altijd onhan
delbaar is. Bij minder leerlingen heeft 
men meer tijd voor individuele begelei
ding, meer aandacht kan geschonken 
worden aan kinderen uit sociaal zwakke 
milieus of anderszins van de klasse- 
groep afwijkende kinderen. Ook krijgt 
men meer ruimte voor het uitvoeren 
van schoolexperimenten. Het gaat im
mers bovenal om de kwaliteit van het 
onderwijs.
Vraag: Hoe kun je die kwaliteit waar
borgen?
Allereerst door een adequate opleiding 
voor onderwijzend personeel, ook de in
spectie heeft hierbij een taak. Wanneer 
het gaat om het bijscholen van onder
wijzend personeel vindt er een accent
verschuiving plaats van de pedagogi
sche centra naar de pedagogische aca
demies; de laatste houden zich bezig 
met de bijscholing. Echter de laatste in
stellingen zijn hier noch op berekend, 
noch hebben zij er het geld voor. Dat 
bijscholing in deze snel veranderende 
wereld nodig is bewijst wel de vernieu

wing van het wiskunde onderwijs, als
ook het goed kunnen hanteren van mo
derne technische media binnen het on
derwijs. De grootste problemen t.a.v. 
opleiding en bijscholing van onderwij
zend personeel liggen bij het voortgezet 
onderwijs. Momenteel wordt er nog te 
weinig gedaan aan de professionalise
ring van de leraar. Academici kunnen 
nagenoeg zonder kennis van didacti
sche werkvormen en vaardigheidstrai
ning voor de klas gaan staan. 
Bijscholing ligt hier bijna geheel op het 
vlak van het hier niet toereikende par
ticuliere initiatief. Maar om nog even 
op de kwaliteit van het onderwijs terug 
te komen, ook een landelijk net van 
pedagogische centra zal veel kunnen 
bijdragen aan de begeleiding en ver
betering van onderwijsleerprocessen, 
alhoewel het zinvol is deze dure instel
lingen eens op hun effect voor het on
derwijs te onderzoeken.

MAMMOETWET
Vraag: Wat vind je van de invoering van 
de mammoetwet?
Persoonlijk was ik geen tegenstander.
De mogelijkheden t.a.v. het kiezen van 
een bep. vorm van voortgezet onderwijs 
zijn vergroot, terwijl door de invoering 
van te kiezen vakkenpakketten de dif
ferentiatie binnen een schooltype ver
groot is. Tevens kan er een verdieping 
in de leerstof plaatsvinden aangezien 
men met minder vakken te maken krijgt. 
Wel dient er voor gewaakt te worden 
dat vakken waarin niet geëxamineerd 
wordt niet verwaarloosd worden, (musi
sche vorming.) De keuze voor een be
paalde vorm van voortgezet onderwijs 
is met één jaar uitgesteld door de in
voering van de brugklas. Evenwel er 
kleven aan de mammoetwet grote be
zwaren. De brugklas functioneert slecht, 
zij meent veelal de kleur aan van de 
onderwijsinstelling waaraan ze verbon
den is. Een open beoordeling en selec
tie vindt onjuist plaats. Een periode van 
één jaar is ook beslist onvoldoende, ik 
denk aan een beoordelings- en selek- 
tieperiode van drie jaar, een vorm van 
ongedeeld maar wel naar vak en niveau 
gedifferentieerd voortgezet onderwijs, 
waarbinnen ook het beroepsonderwijs 
valt, immers wij moeten ten koste van 
alles een vervroegende beroepskeuze 
voorkomen, wat nu in wezen reeds op 
13-jarige leeftijd voor de leerlingen van 
het brugjaar het geval is. Ook is het nu 
nog moeilijk om van het ene onderwijs- 
type over te stappen op het andere. 
Om van het beroepsonderwijs naar al
gemeen voortgezet onderwijs van een 
soortgelijk niveau over te stappen is bij
na een onmogelijkheid. De interne de
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mocratisering functioneert slecht. Een 
gelukkige omstandigheid is dat de mi
nister de mogelijkheid heeft geschapen 
het vakkenpakket via extra examens te 
kunnen uitbreiden, waardoor mogelijk
heden van gediplomeerden aan een 
vorm van algemeen voortgezet onder
wijs ruimere mogelijkheden bieden voor 
opvolgend beroepsonderwijs. Deson
danks zijn er grote problemen bij de 
overgang tussen algemeen voortgezet 
onderwijs en beroepsonderwijs, b.v. tus
sen HAVO en HBO. Aan de ene kant 
dienen beroepsopleidingen rekening te 
houden met de maatschappelijke be
hoeften, uit oogpunt van opnamecapa
citeit van de maatschappij, financiering, 
zelfbescherming van leerlingen-studen- 
ten. Aan de andere kant is de vrijheid 
van onderwijs een hoog goed. Dat er 
ten aanzien van dit probleem geen een
duidig beleid wordt gevoerd laat zich 
raden. Zo telt de opleidingsschool voor 
kleuterleidsters in Zwolle 10 eerste klas
sen, men schrijft alles in wat zich aan
meldt, terwijl andere soortgelijke oplei
dingsscholen een stop hanteren na b.v. 
een honderdtal aanmeldingen.
Iets soortgelijks treffen we aan op de 
universiteiten. Dat het hier aan lange 
termijnplanning heeft ontbroken is dui
delijk en dat de waardevastheid van de 
HAVO en VWO getuigschriften in het 
geding zijn idem. Dit vind ik verontrus
tende verschijnselen. Voor de eerlijk
heid moet alles m.i. ook in het licht 
beschouwd worden van de bevolkings
explosie sinds 1945. België en Frankrijk 
kennen dit soort planningsproblemen 
door een gestabiliseerde bevolkingspo- 
pulatie niet.
Misschien als de groei van de bevolking 
minder snel gaat, de druk van het getai 
op de onderwijsinstellingen wat zal af
nemen, Niettemin acht ik een beleid op 
korte termijn noodzakelijk. Hef gaat hier 
om de kwaliteit van de opleidingen en 
het voorkomen van teleurstellingen bij 
de leerlingen.

HOGER ONDERWIJS

Vraag: Wat vind je van de ontwikke
lingen binnen het hoger onderwijs?
Een herprogrammering van het tertiair 
onderwijs en een diepgaande bezinning 
op doelstellingen en functies van hef 
universitaire onderwijs was hard nodig. 
Het universitaire bedrijf is sinds 1965 in 
een enorme stroomversnelling terecht 
gekomen. Een splitsing in een verkorte 
opleiding met hot karakter van weten- 
schapstoepassing tot en met het dok- 
ioraal examen en een post-doktorale 
opleiding voor de wetenschappelijke 
werkers in de zin van Posthumus, lijkt 
mij nuttig. Lang niet alle studenten zui
len later immers wetenschappelijke re
search gaan plegen. Integratie tussen

HBO en wetenschappelijk onderwijs is 
zinvol om de nauwe relatie tussen theo
rie en praktijk binnen het veld van de 
hogere beroepen te bewerkstelligen.
Vraag: Hoe sta je tegenover de ver
houding openbaar-bijzonder onderwijs?
Vooropgesteid, een ieder heeft recht op 
vrijheid van onderwijs, evenwel prak
tisch is het gewenst de scheiding op te 
heffen. Grote deconfessionalisering ziet 
men reeds op de pedagogische acade
mies. Dat de voorstanders van het bij
zonder onderwijs zich eens meer gaan 
bezinnen op de bestaansgrond van het 
bijzonder onderwijs, dan op het be
staansrecht lijkt me voor hen aan te 
bevelen. Dit laatste klemt des te meer 
daar er verscheidene samenwerkings
vormen zoals landelijke en regionale 
pedagogische centra en samenwer
kingsscholen zijn, waarbij uitgedragen 
verschillen in confessie eerder hinde
rend dan stimulerend werken.
Vraag: Kweekscholen worden wel eens 
omschreven als „rode bolwerken" en 
wat vind je in dit verband van het op
gaan van de ABOP in het NVV?
Wat het eerste betreft, zowel de leer
krachten als de leerlingen van de pe
dagogische academies zijn vrij in hun 
keuze geweest. Persoonlijk heb ik er 
dan ook geen enkele moeite mee. Wel 
zou het kunnen zijn dat de leerlingen 
vanuit hun milieu een zeker politieke 
gezindheid meebrengen. Over het twee
de deel van de vraag het volgende: Ik 
ben geen lid van de ABOP maar van 
een andere categorale bond (kweek- 
schoolbond). Mijn lidmaatschap van de 
ABOP heb ik opgezegd i.v.m. laksheid 
in de belangenbehartiging t.a.v. rechts
posities. Ik vind het onverstandig dat 
het ABOP in het NVV is opgenomen 
daar deze zich als een eenzijdige po
litieke categorie openbaart. Wat zoeken 
onderwijzers bij Arie Groenevelt? 
Tevens werkt zij hiermee versnippering 
in de hand, er ontstaan alternatieve 
bonden zoals de AVL.

SAIVI EN VATTEND OORDEEL:

Vraag: Wat is jouw samenvaiiend oor
deel over het Nederlands onderwijs
veld?
Het onderwijs is van levensbelang voor 
de Mij. als het individu. Het verheugt 
mij dat de Nederlandse samenleving be
reidt is er zo’n grote financiële bijdrage 
aan te wiilen leveren, (voor het komen
de jaar ruim elf en half miljard.) Het 
ontbreekt echter binnen het onderwijs 
aan planning op lange termijn. Er is 
geen totaal plan op het onderwijs. On
derwijsvormen zijn niet goed op elkaar 
argestemd. Er wordt teveel vernieuwd 
binnen bestaande verouderde structu
ren, hetgeen allerlei bottlenecks veroor
zaakt. Beleid gebaseerd op een eendui

dige consistente onderwijsfilosofie valt 
moeilijk te bespeuren. Grote obstakels 
dreigen er uiteraard door de enorme 
financieringsproblemen.
Vraag: Hoe zou jij het Nederlands on
derwijs willen vernieuwen?
Ik denk het instellen van een Staats
commissie (vgl. de commissie Cals- 
Donner voor Staatsrechtelijke Hervor
mingen) waarbij uit al die instanties en 
instituten die bij het beleid of het ver
nieuwen van het onderwijs betrokken 
zijn een vertegenwoordiger in die com
missie hebben naast enige professione
le onderwijsdeskundigen. Gedacht kan 
worden aan de uitbouw van de mogelijk 
door de minister van onderwijs in te 
stellen contactraad voor de onderwijs
vernieuwing. Vertegenwoordigers zou
den moeten zijn de centrale onderwijs
organisaties, de stichting voor onder
zoek van onderwijs, de landelijke peda
gogische centra, de onderwijsraad, de 
onderwijsinspectie, de studiecommissie 
leerplanontwikkeling en wetenschappe
lijke (onderwijskundige) instituten. Be
langrijk is dat men komt tot een ge
ïntegreerd totaalplan op het onderwijs.

Dit interview werd opgenomen 
voor de vergadering van de par
tijraad van de VVD op 21 okt. 
Deze partijraad heeft het con- 
cept-program t.a.v. de onder- 
wijsparagraaf aanzienlijk gewij
zigd.

★

REAKTIES OVER ONDERWIJS
Dit interview is een aanzet voor 
een onderwijsnummer. Wij vragen 
onze lezers die willen reageren 
hun reakties binnen 10 dagen na 
verschijnen van dit nummer toe 
te zenden aan Jan Franssen, 
Dammerweg 75, Nederhorst den 
Berg.
In het volgende nummer hopen 
we op deze reakties nader in te 
gaan.
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A .  J .  E v e n h u is  o v e r  O n d e r w i j s  e n  P o l i t i e k

Het VVD concept urgentieprogramma 
vermeldt over het onderwijs cliché
matig:

—  optimale ontplooiingskansen voor 
iedereen;

—  gelijke kansen voor alle leerlingen;
—  goed onderwijs is een breekijzer 

voor de maatschappij.

Meer geconcretiseerd vindt de VVD 
dat alles gedaan moet worden om alle 
door het milieu veroorzaakte door- 
stromingsbelemmeringen van leerlin
gen uit de lagere sociale milieus op 
te heffen. Evenhuis: Deze tekst geeft 
de toekomstige fractie ruime vrijheid 
van handelen, alhoewel de voorstellen 
van „Liberalen op nieuwe wegen” van 
kracht blijven.
Welke prioriteiten kunnen er uit „Libe
ralen op nieuwe wegen” worden ge
haald?

Evenhuis:
a. voor fundamentele aanpak en ver
nieuwing ruime aandacht geven aan 
de opleiding en bijscholing onderwij
zend personeel.
b. verlaging leerlingenschaal, vooral 
toegespitst op het kleuter- en basis
onderwijs.
c. opheffen van financiële belemme
ringen voor leerlingen en studenten 
m.b.t. het volgen van onderwijs.
Wat doet de VVD voor de werkende 
jongeren?
Evenhuis: Inflatie bestrijden (iro
nisch). De VVD heeft meegewerkt aan 
de tot standkoming van de invoering 
van de loon- en vormingsplicht voor 
15/ 16-jarigen.
Voert de VVD een goed onderwijsbe
leid?
Evenhuis: De VVD heeft t.a.v. het on
derwijs een traditie hoog te houden. 
De fractie heeft bij monde van mevr.

Smit-Kroes haar prioriteit verlegd 
naar het kleuter/basisonderwijs. Ik 
vind dat juist. Ik hoop dat de toekom
stige fractie de problematiek rond het 
kleuter- en basisonderwijs de grootst 
mogelijke aandacht zal geven. Ik vraag 
me echter wel af of de gehele fractie 
dat standpunt zal delen, laat staan 
de consequenties aanvaardt.
Dient er kosteloos onderwijs te ko
men?
Grondig dienen wij m.i. het probleem 
van de eigen financiële bijdrage van 
de ouders te bespreken. Dit ook ge
zien een vroeger standpunt van de 
fractie (mevr. Van Someren) dat het 
genieten van onderwijs „kosteloos” 
(voor de „genieters” ) zou moeten 
worden, terwijl de huidige fractie een 
eigen bijdrage nu van de zijde van 
de ouders (1000 gulden) kiest, zon
der dat daarover in de partij ooit een 
nieuwe principe-uitspraak is gedaan.

Isolatie- en 
Plaatwerkbedrijf

ROTAMISOL

Uitvoerders van warmte-, 
koude- en geluidsisolatie
Kantoor: Verschoorstraat 69-71, 
Rotterdam, tel. 010-273954 
Couperusstraat 48, Ridderkerk, 
tel. 01804 - 5503

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor 
iedereen, behalve voor Houtvernielers.

Bestrijdt deze door uw hout onder hoge 
druk te laten impregneren bij:

v. d. SIJDE’s HOUTBEREIDING N.V.
SPUI 40 —  STRIJEN —  TELEFOON 01854-280

Geachte Redactie,
N.a.v. Uw blad „De Driemaster” van 
augustus jl. wil ik graag een opmerking 
maken. Onderaan pag. 6 bij „Alterna
tieve redactie?” lees ik o.a. het volgen
de:
Een motie werd terecht verworpen. Er 
werd o.a. in gesuggereerd dat de re
dactie ingezonden stukken uit de af
deling weerde, hetgeen niet met bewij
zen gestaafd kon worden” .
Zie hier het bewijs. Eind april jl. zond 
de afd. Zuidlaren van de j.o.v.d. onder
staande brief in als ingekomen stuk.
Helaas hebben we deze brief nergens in 
„De Driemaster” kunnen lezen.
De betreffende brief luidde als volgt: 
Geacht Hoofdbestuur,
Aangezien op de vergadering van de 
J.O.V.D. afdeling Zuidlaren, van 21 april 
jl., de leden van de afdeling in meerder
heid van mening waren dat het landelijk 
verenigingsblad „De Driemaster” voor 
hen van nagenoeg geen belang is, dringt 
het afd.bestuur er bij Uw bestuur op 
aan een zodanige oplossing te zoeken 
dat de leden van de afd. geen „Drie
master” meer krijgen toegestuurd en

dat de gelden die de leden hiervoor aan 
Uw bestuur afdragen, ten goede zullen 
komen aan de afdeling.
Hopende, dat U zo spoedig mogelijk 
mogelijk tot een voor ons aanvaardbare 
regeling kunt komen, 

tekenen wij
in afwachting van Uw antwoord, 
J.O.V.D. Zuidlaren.

Verder wil ik opmerken dat als de re
dactie ingekomen stukken laat liggen, 
die inderdaad snel verouderen. Of de 
redactie er veel mee opschiet is haar 
zaak.

dineke uildriks

Antwoord redaktie:
De redaktie beschouwde de brief als 
gericht aan het Hoofdbestuur. De afde
ling Zuidlaren kan dergelijke brieven 
beter op het kongres ter sprake bren
gen. De algemene ledenvergadering 
stelt wel prijs op het voortbestaan van 
„De Driemaster" als verenigingsblad; 
daarom krijgt elk lid „De Driemaster” 
toegezonden. Het ingezonden stuk is 
voor ons geen „bewijs” .
Elk ingezonden stuk is per definitie snel

verouderd; „De Driemaster” is nu een
maal geen weekblad.

*

’t Zou leuk zijn als er echte 
ingezonden stukken komen, een 
voorbeeld is de brief van 
Gr. Ziengs.
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OPEN BRIEF AAN ANNEKE GIJSBERTS

Lieve Anneke,
Wanneer ik jouw overdenking in het 
aug.-nr. van „De Driemaster” lees, moet 
ik helaas constateren dat jij dit artikel 
hebt geschreven in een vorm die de 
duidelijkheid niet ten goede komt: vaag, 
kreten etc.
Zo schrijf je dat de VVD de boot zou 
hebben gemist toen de jongeren be
hoefte gingen gevoelen om volwaardig 
mee te participeren in de politieke 
partijen. De VVD en de lezers hebben 
hier toch op zijn minst recht op een 
duidelijke uiteenzetting, een bewijsvoe
ring van deze bewering. Zonder dit is 
een dergelijke bewering een loze kreet, 
een onreglementaire trap tegen het 
VVD-been.
Daar komt bij dat deze bewering onjuist 
is: vele JOVD-ers participeren op de 
meest volwaardige wijze mee binnen de 
VVD. Namen behoef ik, dacht ik, niet te 
noemen.
Dan schrijf je: Deze nieuwe partij D'66 
vond dan ook veel sympathisanten on
der DE JOVD-ers. Ik dacht dal tijdens 
het roemruchte congres in Amersfoort 
in okt. ’67 duidelijk is gebleken dat men 
D’66 binnen de JOVD niet accepteerde. 
Bij zijn afscheid als redacteur van „De 
Driemaster" schreef W. Maarse Nzn. in 
het nummer van maart ’67 dat het bleek 
dat in feite een gering aantal JOVD-ers 
achter D’66 stond.

Ook werd echt niet in alle afd. van de 
JOVD over aansluiting bij D’66 gedis
cussieerd. (zie afd. agenda’s uit die tijd) 
D’66 had zelf ook weinig belangstelling 
hiervoor: Hans Gruyters weigerde zelfs 
in 1967 naar Emmen te komen om te 
spreken voor (in die tijd) één van de 
grootste JOVD-afdelingen.
Tenslotte geloof ik dat de JOVD echt 
niet trots behoeft te zijn op datgene wat 
is bereikt. Wanneer ik mij de laatste 
congressen voor de geest haal, kan ik 
me niet voorstellen dat je daar trots 
op moet zijn. Door de negatieve hou
ding van Hoofdbesturen o.l.v. o.a. Henk 
Bosma en Gerard v. d. Meer t.o.v. de 
VVD, is het ledental tot enige honder
den geslonken en worden de congres
sen nog slechts door enkele dentallen 
bezocht waardoor de club voor poli
tieke partijen oninteressant is gewor
den.
Doch ook jij meent de VVD in een 
minder positief daglicht te moeten plaat
sen. Ook jij hebt blijkbaar nog steeds 
niet begrepen dat vele afd. daardoor in 
moeilijkheden komen. Doch wat jou be
treft denk ik maar: Was sich liebt dass 
neckt sich” of zie ik je niet geregeld op 
VVD-ledenvergaderingen (zelfs achter 
de katheder) en stond je niet op de 
groslijst van de VOLKSPARTIJ VOOR 
VRIJHEID EN DEMOCRATIE?
Met vriendelijke liberale groeten

grietinus ziengs 
(afd. z.o. Drenthe)

VERTRAGING
De alternatieve redaktie, bestaan
de uit 7 leden van de afdeling 
Groningen en 3 leden van de af
deling Zuidlaren heeft ons in de 
steek gelaten.
Op het kongres van 3 en 4 juni 
te Soesterberg werd hun motie 
om een nummer „buiten de offi
ciële redactie om” te mogen re
digeren verworpen. Het kongres 
stond toe zoals van redactiewege 
was voorgesteld om gezamenlijk 
met de redactie een nummer te 
maken.
Dinsdag 10 oktober — er was 
veel denkwerk voor nodig — heeft 
de groep besloten dat zij niet 
mee wenste te doen. Op vrijdag 
de dertiende bereikte deze som
bere tijding één der redaktie- 
leden. Daarom is dit nummer van 
de Driemaster zo laat. Wij dan
ken hen die ons niet in de steek 
lieten.
Voor de redaktie,

jan weggemans

Goed schrijven en goed lezen zijn moei
lijke zaken; misverstanden en onduide
lijkheden kunnen er uit voortkomen. Zo 
blijkt uit de brief van Grietinus Ziengs 
waarop ik hier graag zal ingaan. 
Gelukkig heb ik niet gesteld dat er mo
menteel geen JOVD-ers en oud-JOVD- 
ers op volwaardige wijze mee doen 
binnen de VVD, want dat zou niet waar 
zijn. Maar ik wil er op wijzen dat mijn 
artikel een terugblik over 10 jaren be
treft. Het zal iedereen nog wel te herin
neren zijn dat zo’n 6 a 7 jaar geleden 
jongeren (ook die leeftijdsgrens lag ho
ger) nauwelijks aan bod kwamen in een 
politieke partij. Ik heb gesteld dat alle 
partijen toen de boot hebben gemist en 
met name de VVD, omdat zij met haar 
liberale programma een aantrekkelijke 
partij had kunnen zijn voor jongeren uit 
b.v. de confessionele hoek. Maar pas 
na de oprichting van D’66, toen alle an
dere partijen gingen ontdekken hoe ge
makkelijk D’66 met name jonge kiezers 
wist te trekken, gingen de deuren open 
bij de andere partijen.
Verder schreef ik dat D’66 veel sympa
thie vond onder de JOVD-ers, wat voort
vloeide uit het programma van D’66, 
omdat dat eigenlijk ontstaan was uit 
J.O.V.D. programma’s. (Bij de oprichters 
van D’66 behoorden enkele destijds pro
minente JOVD’ers). Dit impliceert ech
ter niet dat er ook veel sympathisanten 
waren, en dus ook niet dat er veel 
JOVD-leden naar D’66 verhuisden. Ik 
heb ze er nooit geteld maar op de D’66 
congressen kun je heel wat oud-JOVD- 
ers tegenkomen net zoals op een VVD

congres.
Na het roemruchte JOVD-congres 
Amersfoort ’67 hebben de landelijke 
discussies over de diverse mogelijkhe
den van het voortbestaan of opheffing 
voortgeduurd tot het congres Zuidlaren 
’69. Op het congres Woudschoten fe
bruari '68 vreesde men iedere uitspraak 
en werd uiteindelijk na een marathon- 
vergadering gekozen voor een zo onaf
hankelijk mogelijke positie die politiek 
het meest gericht zou zijn op de VVD. 
Dit had toen onder leiding van Barend 
Potje de opheffing van de afdeling Gro
ningen tot gevolg, omdat zij zich vol
ledig wilde doen opgaan in de VVD. 
Iets waarvoor de rest van de JOVD be
slist niet voelde.
Terugkijkende mogen we gerust zeggen 
dat na de oprichting van D’66 de positie 
van de jongerenorganisaties, dus niet 
alleen van de JOVD, elk jaar moeilijker 
is geworden. De redenen daarvoor zijn:
1. De steeds groter wordende moge

lijkheden te participeren in de par
tijen.

2. Voorlichting en informatie via TV, 
scholen en ook vormingscentra’s.

En dat zijn zaken welke de politieke 
jongerenorganisaties mede tot stand 
hebben gebracht. We mogen beslist niet 
vergeten dat de verlaging van de kies
gerechtigde leeftijd daar ook bij hoort. 
Daar mogen van mij de gezamenlijke 
jongerenorganisaties, die mede door 
middel van hun samenwerkingsverband, 
de NPJCR, hieraan hebben gewerkt, 
trots op zijn.
Op die laatste congressen van de JOVD

was ook ik echt niet trots. Vandaar dat 
ik taak, doelstelling en bestaansrecht 
graag ter discussie wil stellen. Maar zo
lang er nog leden zijn, misschien vele, 
die het kritisch volgen van een partij en 
het zeer kritisch meedraaien binnen een 
partij negatief beoordelen zal dat voor 
de JOVD een moeilijke zaak zijn. Als 
lid of groepering in de partij is het voor 
mij een gezonde instelling om met veel 
zelfkritiek t.a.v. je partij te werk te gaan. 
Jammer dat dit door sommige JOVD-ers 
nog niet altijd wordt begrepen. Dat dit 
binnen de VVD langzamerhand wel be
grepen wordt bewijst de kandidatenlijst 
zoals zij tot stand is gekomen in Breda 
23 sept. jl. Onze oud-voorzitter Dick 
Dees prijkt op de 20ste plaats en geluk
kig vinden we er meerdere jongeren op. 
En dat ook ik b.v. mijn naam mocht 
aantreffen op de groslijst zijn dingen 
waar we zes jaar geleden niet aan durf
den te denken. Maar er zouden nog zo
veel meer jongeren moeten en kunnen 
meedraaien in de VVD. Niet alleen en 
allemaal op de meest volwaardige wij
ze in een vertegenwoordigend lichaam, 
zoals jij misschien bedoelt, maar als ge
wone leden die zich door de partij voe
len aangetrokken om het beleid wat die 
partij voert, en om de mogelijkheden 
die ze zelf hebben om aan de bepaling 
van dat beleid mee te doen. En mis
schien komen er dan vanzelf nog wel 
veel meer jongeren op verantwoorde 
plaatsen in onze maatschappij terecht.

anneke gijsberts
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Wat

weel U 

van
kiesrecht, medezeggenschap, 
politieke partijen, inkomens- en 
bezitsverdeling.....

Cursus
BURGERSCHAPSKUNDE 
40 schriftelijke lessen 
voor ƒ 25.— .
het raadslidmaatschap, 
begroting, ruimtelijke ordening 
gewestvorming.....

Cursus
DE GEMEENTERAAD 
23 schriftelijke lessen 
voor ƒ 20.— .
invloed van de burger, parle
ment, gemeente, economisch 
beleid, recht, dienstplicht....

Cursus voor jongeren 
POLITIEK BEKEKEN 
12 schriftelijke lessen plus do
cumentatiemappen voor ƒ 9.50
(in samenwerking met de Ned. 
Politieke Jongeren Contact 
Raad).

Vraag nog heden een gratis 
prospectus onder vermelding 
van cle naam van de cursus(en) 
en de letters DM bij:

Stichting
Burgerschapskunde
POSTBUS 349 - LEIDEN

VAN DE HB-TAFEL
HB-aciiviteiten
— De periode tussen het schrijven van 

deze HB-tafei, medio oktober, en 
het schrijven van de vorige is een 
periode van relatieve rust geweest. 
In de maand augustus maakten en
kele HB-leden van deze gelegenheid 
gebruik en gingen met vakantie.

— Begin september is Roy Lantain te
vergeefs naar Helsinki geweest. Hij 
zou daar samen met Arthur Edwards 
het WFLRY-congres bezoeken. Het 
congres ging echter niet door maar 
onze afgevaardigden zaten reeds in 
het vliegtuig toen de JOVD telegra
fisch bericht van de afgelasting ont
ving.

— Op 1 september bezocht uw scribent 
een congres genaamd „Wetenschap 
en Politiek” . De kabinetscrisis deed 
zich op dit congres nog voelen want 
de Heer Den Uyl was verhinderd als 
spreker op te treden. Aan de hand 
van ruim van te voren verschenen 
artikelen werd er gediscussieerd over 
het samenspel van de wetenschap 
en de politiek. Het is duidelijk dat 
hieraan nog het een en ander schort 
en dat politieke beslissingen vaak 
worden genomen zonder gebruikma
king van de aanwezige wetenschap
pelijke hulpmiddelen.

— Elders in dit blad zult u de integrale 
tekst aantreffen van een HB-verkla- 
ring uitgegeven op 28 augustus over 
Bangla Desh en de VN.

— Voorts zult u ook de integrale tekst 
aantreffen van een HB-verklaring 
van 14 september die werd uitge
geven naar aanleiding van de voor
genomen BTW-verhoging voor opi
nieweekbladen.

— Naast deze verklaringen werd op 4 
augustus een verklaring in NPJCR- 
verband uitgegeven. In deze verkla
ring sprak de NPJCR zich uit voor 
erkenning van de VVDM door de 
minister van defensie als volwaar
dige partner in het georganiseerd 
overleg en voor onmiddellijke ophef
fing van de schorsing van het gere
geld overleg.

AFDELINGSNIEUWS
Naast huishoudelijke vergaderingen 
zijn ook de avonden met sprekers 
weer gestart.

— De afdeling Fivelingo opende haar 
nieuwe seizoen (het vijfde!) met het 
laten vertonen van enkele films over 
aardgas met daarbij explicatie door 
deskundigen van de NAM. De ver
gadering werd namens het hoofd
bestuur bezocht door André Hiem- 
stra.

— Op de 15 september en daarmede 
tegelijk met Fivelingo had de afde
ling Zuidlaren haar start van het 
verenigingsjaar. Spreker was Jan 
Evenhuis die zijn visie op de JOVD

*

gaf. Ondergetekende bezocht na
mens het HB de vergadering.

— De afdeling Groningen begon het 
jaar met een excursie naar Delfzijl. 
De maquette van de Eemshaven werd 
bekeken en de burgemeester liet 
ons zijn gemeente zien. Dit vond 
plaats op zaterdag 16 september.

— Vrijdag 13 oktober had de afdeling 
Zuidlaren beeldhouwer Tjeerd Visser 
uitgenodigd die een praatje hield 
over de „Commune” . De opkomst 
was groot! Na afloop werd er een 
dropping georganiseerd.

— Dezelfde vrijdag de 13de had de af
deling Groningen Mr. K. H. Beyen 
op bezoek die een lezing hield en 
achtergrondinformatie gaf over het 
z.g. rapport van Rijckevorsel.

— Van de afdeling Bergen op Zoom 
werd een uitvoerig overzicht ontvan
gen van de ontplooide activiteiten in 
de maanden juni, juli en augustus. 
Hier volgen ze:
1. Brief aan de gemeenteraad van 

Bergen op Zoom over het aanleg
gen van een liftplaats aan de 
randweg.

2. Brief aan de gemeenteraad over 
het eventueel bouwen van een 
evenementenhal. In deze brief 
werd tevens gereageerd op nieu
we moeilijkheden binnen het col
lege en tussen het college en de 
raad (i.v.m. een VVD-wethouder). 
De houding van de KVP-fractie 
werd veroordeeld.

3. Brief aan de gemeenteraad over 
een eventuele aankomst van de 
eerste etappe van de Tour de 
France 1973 in Bergen op Zoom.

4. Brief aan de officier van justitie 
in Breda i.v.m. de afgelasting van 
een Amerikaanse week te Roo
sendaal n.a.v. dreigementen van 
onbekenden.

5. In een ruim 4 pagina’s tellend 
rapport wees de afdeling op de 
manco’s van de milieunota van 
B. en W.
De woordvoerder van D’66 in de 
raad gebruikte hoofdzakelijk dit 
rapport voor zijn kritiek.

6. Brief aan de minister van Binnen
landse Zaken n.a.v. een motie 
aangenomen door de VVD en de 
JOVD Bergen op Zoom i.v.m. de 
geluidslast in de binnenstad.

7. Ed Nijpels nam namens de JOVD 
Bergen op Zoom zitting in het 
actiecomité „Milieuverbetering 
Binnenstad” .

Ik besluit deze HB-tafel nu met dank 
aan de afdeling Bergen op Zoom voor 
de uitvoerige verslaggeving. Laat dit 
een voorbeeld zijn voor alle afdelingen. 
Dit soort dingen kunnen vooral aspi- 
rantleden een inzicht geven wat de 
JOVD eigenlijk inhoudt en daarmede 
werkt het stimulerend op het ledental.

duke e. p. dominicus v. d. bussche
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V a n  de V .V .P .
Na de behandeling op de algemene 
ledenvergadering te Noordwijkerhout 
lijkt het mij nuttig in de Driemaster 
nog even een korte beschouwing te 
wijden aan de voorbereiding en coör
dinatie van het politieke beleid dat 
het hoofdbestuur voor het komende 
verenigingsjaar 1972-1973 voor ogen 
staat.

m.b.t. de interne politieke 
activiteiten:
In de toekomst zai het HB er naar 
streven naast enkele vaste commis
sies, zoals de Commissie Buitenlandse 
Politiek (Cobupo), te gaan werken 
met ad-hoc commissies. Dergelijke 
commissies dienen gevormd te worden 
ter voorbereiding van een door de al
gemene ledenvergadering te kiezen 
discussie-onderwerp voor het daarop 
volgende congres. Met dat doel is te 
Noordwijkerhout dan ook een ad-hoc 
commissie ingesteld ter voorbereiding 
van ons volgende congresonderwerp: 
'Stadsontwikkeling in de toekomst'. 
(Deze commissie bestaat uit J. Weg- 
gemans, J. Ekkers, G. Meyerink, Van 
Dijk, mej. R. van den Berg, mej. R. 
Bernet, L. Hermans en de vvp).

m.b.t. de presentatie (van het 
politieke beleid) naar buiten:
Dit geschiedt vooral d.m.v. congres
resoluties, moties en hoofdbestuurs- 
verklaringen. Het HB stelt zich voor 
m.b.t. haar verklaringen selectief te 
werk te gaan, in die zin dat alleen 
overgegaan wordt tot het uitgeven 
van HB-verklaringen als zij:
—  óf de politieke realiteit enigszins 

kunnen beïnvloeden doordat ver
wacht mag worden dat het onder 
liberalen, en met name in de VVD, 
een discussie losmaakt, die leidt 
tot een verdere bezinning op de 
aard van een modern en dynamisch 
liberalisme.

—  óf de politieke belangstelling on
der jongeren kunnen stimuleren 
doordat de verklaringen betrekking 
hebben op onderwerpen die spe
ciaal voor jongeren van belang zijn. 
Dergelijke verklaringen moeten bij 
voorkeur in NPJCR-verband wor
den afgelegd.

De eigen ledenwerving zal in onze 
ogen niet zo zeer gestimuleerd moe
ten worden door HB-verklaringen, 
maar veeleer door verklaringen van 
afdelingen en districten m.b.t. de lo
kale en regionale politiek. Het HB zal 
initiatieven in deze toejuichen (wel 
graag conform het bepaalde in het HR 
tevoren even een telefoontje naar bij 
voorkeur de vvp. 01710-20720). Het 
doen van dergelijke uitspraken immers 
haalt meestal op meer opvallende wij
ze de pers en stimuleert zo, met name 
in het verspreidingsgebied van de re
gionale krant, de belangstelling voor 
JOVD-afdeiingen en -districten. Men 
leze in dit verband nog even de op
merkingen van Jan Weggemans in de 
Driemaster van augustus na.

m.b.t. de contacten met anderen:
De JOVD zal ook door haar contacten 
met anderen de bundeling van een 
modern en dynamisch liberalisme 
moeten bevorderen en zich daarbij, 
krachtens de uitspraak van de alge
mene ledenvergadering Emmen 1969, 
vooral moeten richten op de VVD. 
M.b.t. de VVD staan daartoe voor ons 
in principe drie wegen open, die het 
HB optimaal wil benutten:
—  door contacten met fractie, dage

lijks bestuur en andere machts
groepen binnen de VVD, trachten 
daar een nieuwe mentaliteit te la
ten doordringen;

—  door voor zover mogelijk te parti
ciperen in de interne besluitvor
ming en meningsvorming, in de toe
komst met name m.b.t. het Libe
raal Manifest;

—  door nieuwe mensen te pushen 
trachten de samenstelling van de 
machtsgroepen binnen de VVD te 
veranderen, hetgeen in Breda suc
ces heeft gehad getuige de plaats 
die onze oud-voorzitter Dick Dees 
nu op de lijst inneemt.

Niet alleen met de VVD wil de JOVD 
contacten onderhouden. Ook met libe
ralen buiten de kring van de VVD 
tracht de JOVD tot een gesprek te ko
men. Met dat doel zal het HB dan ook 
de gesprekken die zij heeft met een 
groepje vooraanstaande D ’66-ers 
voortzetten.

m.b.t. de Nederlandse Politieke 
Jongeren Contact Raad:
Deze samenwerking vindt vooral 
plaats binnen de Nederlandse Politie
ke Jongeren Contact Raad. Naar de 
mening van het HB is dit samenwer
kingsverband van bijzonder belang 
voor de JOVD, zo lang het zich voor
al richt op het stimuleren van een gro
tere politieke belangstelling onder jon
geren. Tot nu toe gebeurt dat voorna
melijk door gezamenlijke persverkla
ringen t.a.v. de problematiek die spe
ciaal jongeren raakt en door het orga
niseren van manifestaties op dit ge
bied. Het uitgeven van brochures 
waarin de politieke jongerenorganisa
ties m.b.t. één speciaal voor jongeren 
belangwekkend onderwerp, hun me
ning kort weergeven, zal ook tot het 
gesteld doel bijdragen.

m.b.t. de samenwerking op 
internationaal niveau:
Internationale samenwerking van po
litieke jongerenorganisaties heeft nau
welijks enige pressie-werking tot ge
volg. De belangrijkste zin van interna
tionale contacten ligt dan ook vooral 
daarin, dat zij de blik kunnen verrui
men. Daartoe zullen internationale or
ganisaties waarvan de JOVD deel uit
maakt een pluriform karakter moeten 
hebben. Het HB hoopt dan ook binnen 
de World Federation of Liberal and 
Radical Youth bij te kunnen dragen tot 
het voorkomen van een verdere pola
risatie, die mogelijk tot een scheuring 
binnen deze organisatie kan leiden. 
Scheuring zal namelijk het pluriforme 
karakter van de WFLRY aantasten en 
daarmee het lidmaatschap van die or
ganisatie voor ons zinloos maken. Om 
die reden namen wij ook in Noordwij
kerhout het besluit uit de Jeunesse 
Européenne Liberale te treden.
De internationale contacten zoals wij 
die zelf incidenteel tot stand willen 
brengen zullen binnen een beleid als 
boven beschreven moeten passen. Op 
korte termijn zal naar wij hopen in 
zo’n kader een uitwisseling tot stand 
komen tussen de JOVD en de Deut
sche Jung Demokraten (DJD) m.b.t. 
de 'Toekomstige stadsontwikkeling’. 
Dit onderwerp sluit aan op ons volgen
de congresonderwerp en het HB hoopt 
dan ook dat deelneming aan het Se
minar met de DJD zal leiden tot een 
grondige en genuanceerde behande
ling van de concept-resolutie van de 
in Noordwijkerhout ingestelde com
missie ad-hoc.
De JOVD is namelijk weer hard toe 
aan wat feller en beter voorbereide 
politieke discussies in eigen kring. Wij 
van onze kant proberen daar alles toe 
bij te dragen door de concept-teksten 
tijdig aan de leden toe te zenden. De 
laatste keer heeft dit ondanks vroeg-

N.V. SCHEEPSWERVEN meter lang. Overdekt droogdok
voorheen 116x30 meter, geschikt voor

PIET HEIN het zwaarste materiaal.

FIRMA W. SCHRAM & ZONEN T elef oonnummers 
Rotterdam 010 139275

WERVEN TE BOLNES Ridderkerk 01896 3644-3409
EN PAPENDRECHT PaDendrecht

Twee dwarshellingen, elk 115 01850 3774 8329-20466
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tijdige toezending van het concept 
'Fundamentele uitgangspunten voor 
een liberaal beleid’ voor zover ons be
kend over het algemeen niet geleid tot

diepgaande discussies binnen de af
delingen. Dat is jammer maar nu alle 
zaken van huishoudelijke aard afge- 
handeid zijn verandert dat hopelijk in

de toekomst. Dan heeft de JOVD ten
minste (ook) nog toekomst.

roy lantain, vice-voorz. politiek

S T E M  D E E S

NR. 20

L ijs t  3

Staalconstructies 
voor alle doeleinden 
Speciaalbedrijf voor 
zwaar plaatwerk
Constructie werkplaat
sen

W.HUIZERn.v.
CAPELLE a/d IJSSEL 
TELEFOON 01804-2657
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